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مقتدی صدر
 بازیگری بازنده  

در هفته های اخیر جریان صدر شرایط خوبی را تجربه 
و  پیروز  اکثریت  عنوان  به  پارلمان  از  گیری  کناره  نکرد. 

سپس لشکرکشی های خیابانی و حمله به منطقه سبز و تصرف  پارلمان نتوانست نتیجه 
ای برای آنها داشته باشد. علاوه بر اینکه اصرار به برگزاری انتخابات مجدد و کناره گیری 
همه احزاب فعلی از انتخابات جدید، نیز هیچ دستاوردی را برای وی به ارمغان نیاورد. 

حتی برخی طرف های خارجی از مخالفت با انتخابات جدید سخن گفتند.
رخدادهایی مانند حمله صدری ها به ساختمان دستگاه قضایی برای تصرف آن و 
واکنش قابل توجه و قوی رییس دستگاه قضایی که منجر به عقب نشینی صدری ها و 
حتی محکومیت هایی در داخل و خارج کشور علیه این گروه شد و منجر به صدور احکام 
قضایی علیه برخی شخصیت های جریان صدر شد ، و پس از آن بیانیه آیت الله کاظم 

حائری و حمله وی به مقتدی صدر، ضربات ناخوشایندی را به این گروه  وارد کرد.
در حال حاضر  شرایط جریان صدر را می توان به بازیگر بازنده ای تشبیه کرد که از فرط 

خشم، در حال خراب کردن زمین و میدان است.
مقتدی صدر در بیانیه خود این ادعا را مطرح کرده که آیت الله حائری این بیانیه را ننوشته 
است و به نوعی با توجه به توصیه آیت الله حائری به مقلدین شان مبنی بر تقلید کردن از 
آیت الله خامنه ای ، تلاش کرده که دعوای حوزه نجف و قم را ایجاد کند مشخصا وی با 
تقلیل شأن آیت الله حائری در ابتدای بیانیه خود، بیانیه این مرجع را عملا املای دیگران 
یعنی ایران، بدون نام بردن از آن، معرفی می کند. به نظرم در این ماجرای به خصوص، 
بیش از آنکه به دنبال اختلاف میان نجف و قم باشد، تلاش کرده  تا به هوادارانش القا کند 

که ایران و حاکمیت در حال بازی در میدان و دخالت است.
با توجه به این که مقتدی صدر خود از مقلدین آیت الله حائری بوده است، استعفای ایت 
الله حائری از مرجعیت و توصیه ایشان به مقلدانشان مبنی بر این که از آیت الله خامنه ای 
تبعیت کنندهمچنین اظهارات آقای حائری درباره آقای صدر بی سابقه بود و ضربه بدی 
به او وارد کرد. اما توجه داشته باشیم که بدنه هوادار صدر عموما مقلدان آیت الله حائری 
نیستند. کمااینکه صدر بیش از آنکه صبغه دینی و فقاهتی داشته باشد، صبغه ای سیاسی 
دارد و در قلمرو رهبران سیاسی عراق شناخته می شود. بنابراین به اعتقادم این ماجرا بر 

آینده تحولات جریان صدر اثر چندانی نداشته باشد.
اساسا منظومه فکری صدر ، در چارچوب منظومه فکری و فقاهتی نجف تعریف نشده 
است.صدر حتی در نخستین ماه های سرنگونی رژیم بعث، در مصاحبه های متعدد نشان 
داد که قائل به وجود یک مرجعیت شیعی عربی- عراقی برای عراق هست و مراجع حوزه 
نجف را فاقد شرایط و صلاحیت می دانسته است. تقسیم حوزه به حوزه صامته و ناطقه نیز 

بخشی از همین رویکرد فکری خط صدری است.
هر چند در سال های اخیر ادبیات وی تغییر یافته است اما در لایه های میانی و پایینی 
این جریان به وضوح می توان رگه های قوی و استمرار آن تفکرات را همچنان دید. صدر 
فرد به شدت جاه طلبی است و رسانه های وابسته به او نیز تصویر رهبر عالی سیاسی و 
دینی و یک رهبر متمایز عراقی را از وی ترسیم می کنند. با این حال واقعیت این است 
که جایگاه صدر محدود در میان هواداران خویش است و از سوی دیگر مکانیسم های 
کسب مرجعیت اعلی و جانشینی آن نیز پیچیدگی های خاص خود را دارد که فکر کردن 

به قرارگرفتن صدر در این جایگاه خام اندیشی است.
کارشناس ارشد مسائل عراق

مدیرکل اموراقتصادی و دارایی استان قم خبرداد:

اختصاص ۲۲۰ میلیارد تومان تسهیلات
 به شرکت های دانش بنیان قم 

مدیرکل اموراقتصادی و دارایی استان قم با بیان این که امسال ۲۲۰ میلیارد تومان 
تسهیلات برای شرکت های دانش بنیان این استان اختصاص یافت، گفت: دستگاه های 
متولی شرکت های دانش بنیان، دانشگاه ها، موسسات عالی و پارک علم فناوری برای ثبت 

شرکت های دانش بنیان و استفاده از تسهیلات در افزایش تولید و بهره وری اقدام کنند 
مهدی فراهانی افزود: طرح های ۴ شرکت دانش بنیان ارائه و ۱۰ میلیارد و ۴۰۰ میلیون 

تومان پرداخت شده است.
وی اضافه کرد: از طرفی ۴ طرح دیگر به مبلغ ۱۰ میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان در 

آستانه پرداخت است و تا پایان شهریور به آن تسهیلات تعلق می گیرد.
وی گفت: با استقرار دولت سیزدهم با توجه به منویات رهبری در شعار سال، اعتبارات و 

تسهیلات در قالب تبصره ۱۸ قانون بودجه ۱۴۰۰ ابلاغ شد.
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سرپرست اداره کل ورزش و جوانان استان قم با اشاره به مشکلات باشگاه 
لیگ برتری فردوس گفت: افرادی در داخل استان نمی خواهند این باشگاه 
که در لیگ برتر فوتسال فعال است در قم بماند اما ما برای این تیم از آبروی 
خود مایه گذاشتیم. ابراهیم سانی خانی در گفت وگویی اظهار داشت: بحثی 
که در استان قم مطرح است آن است که این تیم پل های پشت سرش را برای 
صنعتگران و حامیان مالی خراب کرده و هر کجا اسمی از باشگاه فردوس می 

شهردار قم گفت: در قم یکی از بسترهایی که می تواند در جذب سرمایه گذار 
سیدمرتضی  دکتر  است.  اعظم)ص(  پیام  بلوار  باشد،  موفق  خدمت  تولید  و 
سقائیان نژاد در آیین بهره برداری و افتتاح ۴۰ پروژه مجموعه مدیریت شهری با 
اشاره به اینکه در هر کاری نیت و هدف بسیار مهم است، اظهار داشت: همچنین 
برنامه ریزی و انسجام در عمل از ارکان اصلی یک اقدام است.  وی با بیان اینکه 
نیت ما در پروژه ها حفظ شان قم است، مطرح کرد: در مباحث فضای سبز نیز 

سرپرست اداره کل ورزش و جوانان استان قم :
برخی نمی گذارند برای فردوس کمک مالی جذب کنیم

شهردار قم مطرح کرد:
بلوار پیامبراعظم)س( بهترین بسترسرمایه گذاری قم
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رهبرمعظم انقلاب در دیدار رئیس جمهور و اعضای هیأت دولت:

به وعده ها عمل کنید
 تا اعتماد مردم آسیب نبیند

افزایش سرسام آورقیمت مسکن واجاره بها موجب رنج و زحمت مردم شده است
مهمترین توفیق دولت احیاء امید و اعتماد مردم بود

آیت الله سعیدی مسوولان ارشد قضایی استان قم:

حسن ظن در امور امنیتی و قضایی جایز نیست

تولیت حرم کریمه اهل بیت )س( با بیان اینکه در امور امنیتی و قضایی حسن 
ظن جایز نیست به مسوولان توصیه کرد: حواستان به نفوذی ها باشد و به افرادی که 

می خواهند به شما نزدیک شوند با بدبینی نگاه کنید. 
آیت الله سیدمحمد سعیدی روز سه شنبه در دیدار با حجت الاسلام علی مظفری 
رییس کل دادگستری استان، دادستان و جمعی از مسوولان ارشد قضایی استان قم، 
افزود: ما چند دستور در شرع مقدس داریم که در دستگاه قضایی مصداق دیگری پیدا 
می کنند که از جمله آنها می توان به حسن ظن داشتن به دیگران و حمل فعل دیگران 
به بهترین صورت آن اشاره کرد. وی با بیان اینکه وظایف دستگاه قضا با رفتار عادی 
مردم فرق دارد، اضافه کرد: دستگاه قضا مسوول تعامل مردم نیست، بلکه مسوول 
امنیت مردم است و باید با نگاه دیگری به این دستورات دینی نگاه کند و این منافاتی 
با دستورات شرع مقدس ندارد. وی با بیان اینکه قاطعیت و سرعت در دستگاه قضایی 
کار خوبی است، گفت: هرچند قاطعیت و سرعت در رسیدگی به شکایات و جرایم باعث 
رنجش برخی از متهمان و افراد وابسته به آنان می شود، ولی امنیت و آرامش عموم مردم 
را به دنبال دارد. سعیدی با بیان اینکه در امور امنیتی و قضایی حسن ظن جایز نیست، 
گفت: شهیدان رجایی و باهنر به خاطر صداقت و رافتی که داشتند برخی نفوذی ها به 
آن ها نزدیک شدند و آن ها را به شهادت رساندند و این هشدار به شما است که حواستان 
به نفوذی ها باشد و به افرادی که می خواهند به شما نزدیک شوند با بدبینی نگاه کنید.

وی گفت: شما در کار خود خیلی نیاز به ذکر و دعا دارید و اگر می خواهید خدا شما را 
حفظ کند ذکر خدا را زیاد بگویید.

پشتیبانی تمام عیار قوه قضاییه از مبارزه با تخلفات اجتماعی
رییس کل دادگستری قم نیز در این جلسه با بیان اینکه ما در دادگستری استان قم بر 
چند محور پافشاری کردیم، افزود: اولین اقدامی که انجام شده اصلاح درون سازمانی 
است که با کمبود نیروی قضایی، امکانات و ساختمان مواجه بودیم، اما در حال حاضر 

با جذب نیرو وضعیت بهتر شده است.  
حجت الاسلام  والمسلمین علی مظفری با بیان اینکه اگر نیروهای ما به حد نصاب 
برسند کمتر وقت مردم تلف می شود، گفت: اکنون در دادگاه تجدیدنظر دیگر وقت 
تعیین نمی کنیم و این درحالیست که چند سال پیش، بیش از ۲ هزار پرونده متراکم 
شده بود. وی با بیان اینکه ما تلاش کردیم که وقت رسیدگی به شکایات هم کم شود، 
گفت: در برخی موارد ارباب رجوع به لحاظ اینکه پرونده  آن ها به سرعت مورد رسیدگی 
قرار می گیرد و نمی توانند مدارک را جمع آوری کنند گلایه دارند. وی رسیدگی ویژه 
به همه پرونده ها را از برنامه های جدی دادگستری استان قم دانست و افزود: درحال 
حاضر وقتی رای قطعی می شود ظرف ۴۸ ساعت حکم را اجرا می کنیم. مظفری با 
بیان اینکه رویکرد قوه قضاییه این است که تاکید بیشتری بر اجرای احکام شرعی شود 
تا امنیت بیشتری در کشور حاکم باشد، افزود: قم باید قضات و احکامش رنگ و بوی 
فقه داشته باشد و حکمی که صادر می شود مطابق قوانین فقهی و شرعی باشد، از 
این رو قضات قم هم تحصیلات حوزوی دارند و هم تحصیلات دانشگاهی را پشت 
سر گذاشته اند. وی با بیان اینکه ما تلاش می کنیم که مقابله با تخلفات حوزه حجاب 
و عفاف وجه قانونی پیدا کند، افزود: قوه قضاییه از افرادی که با تخلفات اجتماعی 
مقابله می کنند، پشتیبانی تمام عیار می کند و حتی در موارد لزوم با حضور قاضی در 
صحنه هم مشکلی نداریم و این آمادگی وجود دارد.   وی با بیان اینکه قم باید الگوی 
سایر شهرها باشد و بر اساس ارزیابی قوه قضاییه دادگستری استان قم پنج دوره متوالی 
است که رتبه نخست کشوری را به دست آورده است، افزود: ما اعلام کردیم که از 
بازداشت بدهکاران مهریه خودداری کنند و اولین استانی هستیم که بازداشتی مهریه 

نداریم و این کار تاثیر خوبی در کاهش آمار طلاق داشته است.
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با حضورمسئولان شهری و استانی؛

۴۰ پروژه شهری قم به بهره برداری رسید
 ۴۰ پروژه شــهری قم با اعتباری افزون بر یک هزار میلیارد تومان روز ســه شنبه همزمان با هفته 
دولت و با حضورمســئولان شــهری و اســتانی به بهره برداری رسید. براســاس این گزارش، آیین 
بهره برداری و افتتاح ۴۰ پروژه مجموعه مدیریت شهری قم در حوزه های مختلف سرمایه گذاری، 
حمل ونقل و ترافیک، فضای سبز، خدمات شهری و غیره با حضور شماری از مسئولان استانی در 
یکی از مجتمع های جدید تفریحی تجاری قم برگزار شد. رئیس شورای اسلامی شهر قم در بخشی 
از این آیین، گفت: از ۲ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان پروژه هفته دولت قم حدود هزار میلیارد تومان از آن 
مربوط به پروژه های مدیریت شهری است. حسین اسلامی افزود: از ابتدای سال جاری ۱۹۱ پروژه 
شــهری به میزان ۱۴۰۰ میلیارد تومان در قم به بهره برداری رسیده و تا پایان سال ۳ هزار میلیارد 
تومان پروژه شهری دیگر به بهره برداری خواهد رسید.  وی با اشاره به اتحاد و هماهنگی بین مدیریت 

مدیرکل بازرسی استان قم خبرداد:

بازگرداندن 17۰ میلیارد تومان 
به بیت المال و جیب مردم 

معاون اموراقتصادی استاندار قم :

برای افزایش ماندگاری زائران زیرساخت نداریم

دادستان قم مطرح کرد :

حمایت از آمربه معروف دربرخورد با آسیب های اجتماعی

مدیرکل بازرســی استان قم با بیان اینکه در پی بازرسی ها مبالغ زیادی به بیت المال عودت داده می شود، گفت: در سال 
گذشــته ما ۱7۰ میلیارد تومان اثر بخشی مالی در استان قم داشتیم که حدود ۱58 میلیارد تومان آن به بیت المال و ۱۲ 
میلیارد تومان نیز به جیب مردم بازگشــته است.  حجت الاسلام والمسلمین محمود طالبی پیش از ظهرروزسه شنبه  در 
دیدار مسئولان ارشد قضایی استان قم با آیت الله سید محمد سعیدی که در سالن محراب حرم مطهر بانوی کرامت انجام 
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مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم خبرداد:

پرداخت۱۱ میلیارد تومان
 کمک بلاعوض به موسسات فرهنگی
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مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: ۱۱ میلیارد تومان کمک بلاعوض در دولت سیزدهم جذب و به موسسه های 
فرهنگی قم پرداخت شد تا بخشی از مشکلات آن ها رفع شود. امیرعلی عموزاده روز سه شنبه در نشست خبری به مناسبت 
هفته دولت اظهار داشت: در دولت سیزدهم کارهایی در قم شکل گرفت که اولین آن تدوین سند راهبردی اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی بود که ضرورت مهمی برشمرده می شود تا نقشه راهی برای حرکت دقیق تر داشته باشیم. وی بیان کرد: برنامه 

برخورد با افراد مجرم و متخلف در اولویت اقدامات بازرسی است 

 در نظر دارد ۲ باب مغازه را از طریق مزایده عمومی با مشخصات و شرایط کلی زیر به اشخاص واجد شرایط واگذار سیدرضا قزوینی غرابی*
نماید.

موضوع مزایده: واگذاری سرقفلی و اعیانی ۲ باب مغازه واقع در میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی جنب بانک 
ملی .

مبلغ پایه مزایده طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری و میزان تضمین شرکت در مزایده  و به شرح ذیل می باشد:

مبلغ و نوع تضمین شرکت در مزایده :
مبلغ تضمین شرکت در مزایده می بایست به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز 
وجه نقد به حساب بانک ملی شعبه میدان تره بار  به شماره ۰۱۱5۴۲7۰۸9۰۰۴ بنام سازمان میادین میوه و تره بار 

می باشد که باید به ضمیمه  پیشنهاد تسلیم گردد.
- مبلغ خرید اسناد مزایده 5۰۰/۰۰۰ ریال می باشد و شرکت کننده می بایست مبلغ آن را به شماره حساب 
۰۱۱3۱۲75۸۸۰۰۱ بانک ملی به نام سازمان میادین شهرداری قم واریز نماید. هزینه خرید اسناد مزایده غیرقابل 

استرداد می باشد .
- فروش اسناد از مورخ ۱۴۰۱/۰6/۰۹ لغایت ۱۴۰۱/۰6/۲۰ می باشد.

نحوه پرداخت: برنده مزایده می بایست 5۰% مبلغ پیشنهادی را نقداً و الباقی مبلغ را بصورت ماهیانه تا پایان سال 
۱۴۰۱ پرداخت نماید.

-مشخصات غرف به شرح زیر می باشد:
مساحت تقریبی عرصه :  6۱/53 متر مربع   -  مساحت تقریبی اعیان  : 6۱/53 متر مربع.

الف ( اسکلت مغازه بتنی با سقف تیرچه بلوک ب ( مغازه سه بر  و بر اصلی به خیابان ۲۰ متری و دو بر دیگر به شارع 
۸ متری ج( ارتفاع مغازه از کف تا سقف از داخل ۴/۰5 متر می باشد و مغازه دارای انشعاب آب ، برق وگاز می باشد .

محل دریافت اسناد و تسلیم پیشنهادها : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه) س ( - بلوار شهید 
رجایی میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان اداری سازمان میادین- امور قراردادها جهت دریافت اسناد 

مراجعه نمایند / همچنین جهت تسلیم پیشنهادها به آدرس فوق دفتر حراست سازمان مراجعه شود . 
-پیشنهاد دهندگان باید یک نسخه از اسناد مزایده را دریافت و با قید قبولی و بدون قید و شرط ، امضا کرده و به 
پیشنهاد خود ضمیمه نمایند.عدم انجام این مهم از جانب هر یک از شرکت کنندگان باعث حذف آنان از فرایند مزایده 

می گردد. 
-هزینه درج آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد .

جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 366۴۱3۲7  )۰۲5( تماس حاصل فرمایید.
مهلت تحویل اسناد و تسلیم پیشنهادات:  تا پایان وقت اداری روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۱/۰6/۲۲ می باشد .

-سایر اطلاعات و جزئیات دراسناد مزایده موجود می باشد .
روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

آگهی مزایده ) نوبت دوم (

سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم

شناسه آگهی :1371773



چهار شنبه-9 شهریور ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 25570

چرا احیا برجام مهم است ؟
برای اینکه اهمیت احیای برجام یا شرایط پسابرجام 
دو مشخص شود، کافی است ما به اتفاقات دو سه 
سال اخیر اشاره کنیم. شیوع کرونا در سال ۲۰۱9 

منجربه این شد که اقتصاد جهان، بعد از چندسال رشد اقتصادی منفی را تجربه 
کند. جنگ روسیه و اوکراین که بخشی از مواد غذایی و انرژی جهان را کمی با 
مشکل روبرو کرد، بار دیگر منجر به این شد بعد از چند دهه، نرخ تورم دو رقمی و 
دو برابری را تجربه کنند. حالا شما تصور کنید که اقتصاد ایران هم با شوک خروج 
از برجام مواجه شد و هم کرونا و هم افزایش قیمت مواد غذایی در جهان که بر 
ایران هم تاثیر گذاشته است، در نتیجه اقتصاد های قوی جهان مانند آمریکا، به 
راحتی دچار مشکل شدند. طبیعی است که این شوک ها برای اقتصاد ایران ضربه 

سنگین تری بود و ایران را از مسیر عادی خارج کرد.
اکنون آثار کرونادر حال از بین رفتن است و هم اینکه ایران شوک انرژی که به 
کشور های دیگر وارد شد را ندارد چرا که انرژی دارد. ایران مشکل تحریم ها را دارد 
و اگر تحریم ها به عنوان یک اخلال خارجی از اقتصاد ایران حذف شود، طبیعی 
است هم از نظر روانی و هم اثر واقعی بر اقتصاد ایران خواهد داشت و آن را می توان 
در همه بازار ها از ارز گرفته تا خودرو و کالا های خارجی، مشاهده کرد و شاهد 
واقعی شدن قیمت ها خواهیم بود. اما نکته این است که این احیای برجام دقیقا 

چه زمانی اتفاق می افتد؟
به نظرم اختلافاتی که طرفین سر چند موضوع دارند در نهایت به سرانجام خواهد 
رسید. چرا که اروپا هم می داند اگر نفت ایران وارد بازار نشود، آن ها نیز دچار مشکل 
خواهند شد. از سوی دیگر ما نیز به اندازه کافی از عدم احیای برجام آسیب 
دیده ایم، بالاخره به روایتی ۸۰ الی ۱۰۰ میلیون بشکه نفت روی آب داریم که این 
برای ما درآمد نیست، بلکه هزینه ای است که باید جبران شود و به نظرم با قیمتی 
کمتر باید آن را به فروش برساند تا بخشی از مشکلات را حل کند لذا به این دلایل 

معتقدم برجام بالاخره احیا می شود، اما زمان آن مشخص نیست.
چون در بودجه سال جاری قیمت دلار را ۲3 هزار تومان بسته اند، طبیعی است 
که تا این رقم کاهش پیدا کند. اما از آنجایی که همین بودجه سنواتی بخش مهمی 
از بودجه و اقتصاد کشور، احتمالا در صورت توافق، قیمت ارز تا این رقم کاهش 

پیدا کند.
اگر برجام احیا نشود، قیمت ارز همچنان افزایشی خواهد بود و کالا های 
وارداتی به کشور مجدد افزایش قیمت خواهند داشت. همچنین اگر برجام 
احیا نشود مراودات تجاری ایران نیز دچار مشکل خواهد شد. چرا همین حالا 
7 میلیارد از پول ما باید در کره بلوکه باشد؟ به هر دلیلی که باشد، اگر برجام 
احیا نشود قطعا در این بخش و سایر بخش ها مثل معاملات تجاری، نیز دچار 
مشکل خواهیم شد. فشار همه این شرایط روی مردم خواهد بود. وقتی با دور 
زدن تحریم ها کالایی را بسیار گران وارد کشور می کنیم، طبیعی است هزینه آن 

را مردم پرداخت می کنند.
روزانه 3 تا 5 هزار میلیارد نقدینگی کشور افزایش پیدا می کند. این یعنی در حالی 
که دولت ادعا می کند پایه پولی را کنترل کرده است، اما رشد نقدینگی و پایه پولی 
به طور میانگین ۲5 تا 3۰ درصد است و این موضوع قطعا تاثیر خود را به صورت 

مستقیم روی تورم خواهد گذاشت.
به موضوع برجام و احیای آن از منظر اقتصادی باید نگاه کرد؛ ما در تحولات 
منطقه ای و جهانی، هیچ گاه استفاده اقتصادی نبرده ایم. مثلا قطر که با عربستان 
دچار مشکل شد، به جای اینکه ما بهره برداری کنیم، ترکیه این کار را انجام داد. 
زمانی که میان ترکیه و روسیه اختلاف ایجاد شد، باز هم ما از ظرفیت ایجاد شده 
استفاده نکردیم. اکنون که میان روسیه و اوکراین جنگ نظامی در میان است و 
می توانستیم بهره برداری کنیم و نفت خود را بالای ۱۰۰ دلار به فروش برسانیم، 
بازهم از این فرصت تاریخی استفاده نکردیم. ما بهره برداری نکردیم و نتوانستیم 

عقب ماندگی هایمان را جبران کنیم.
یک فرصت طلایی بود که خط لوله صلح میان ایران هند و پاکستان را داشته 
باشیم و مسائل زیرساختی را حل می کردیم، اما به دلایل مختلف این کار را نکردیم. 
ما در پیمان های منطقه ای هم عضو نبودیم و اخیرا در پیمان شانگهای عضو شدیم. 
به هر حال اگر اقتصاد پویایی بخواهیم، نمی توانیم دور مرز ها دیوار بکشیم، دنیا 
باید از مزیت های ما استفاده کند و ما نیز از مزیت های جهان استفاده کنیم. راهش 
این است که اقتصاد کشور را با اقتصاد دنیا پیوند بزنیم و بلعکس. برای اینکه چنین 
اتفاقی رخ دهد، نیاز به روابط خارجی عزت مدارانه داریم. ما باید از فرصت ها 
استفاده کنیم و یکی از فرصت های مهم همین احیای برجام است. اگر حالا احیا 

نشود، دیگر بعید است به راحتی بتوان برجام را احیا کرد.
ما اگر توافق کنیم، روزانه ۲ نیم میلیون بشکه نفت می فروشیم که ماهی 7 میلیارد 
دلار عاید اقتصاد ایران می شود. وقتی ماهانه 7 میلیارد دلار را از دست می دهیم، 
باید به کره جنوبی خواهش کنیم که 7 میلیارد دلاری که در آنجا بلوکه شده است 
را آزاد کنید و به ما بدهید. ده سال قبل ۱۰۰ میلیارد دلار درامد های ارزی داشتیم، 
کشوری که در سال ۱39۰ چنین درآمد هایی را داشت، امروزه به دنبال این است 

که میلیارد دلار را کره آزاد می کند یا نمی کند.
کارشناس اقتصادی و نماینده پیشین مجلس

رئیس مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی)س( :

درستی یا نادرستی مسیر انقلاب با آراء و 
اندیشه های امام )ره( قابل اندازه گیری است 
رئیس مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی)س( تاکید کرد: سیره نظری و 
عملی امام پیش روی ما هست و حتی اگر کسی بخواهد قرائت خودش را ارائه 
کند، ما فاصله زیادی نگرفته ایم. حتی اگر کسی بخواهد برداشت هرمونتیکی 
هم داشته باشد، قرائتی که مورد پذیرش همه و جامعه ما با آن آشنا بوده، پیش 
روی ما هست و کسی نمی تواند این را کتمان یا تحریف کند. حداقل الآن این 
وضعیت هست و ممکن است گذشت زمان شرایط را متفاوت کند و باید مراقبت 

شود. 
حجت الاسلام و المسلمین علی کمساری در مراسم امضای تفاهمنامه مؤسسه 
تنظیم و نشر آثار امام خمینی)س( و پژوهشگاه قوه قضائیه، گفت: رهبر معظم 
انقلاب در سخنرانی ۱۴ خرداد امسال تعبیری داشتند مبنی بر اینکه امام فقط 
امام دیروز نبوده اند، امام امروز و فردا هم هستند. این نشان می دهد که درستی 
یا نادرستی مسیر انقلاب با آراء و اندیشه های امام قابل اندازه گیری است. یعنی 
معیار و خط کشی که نشان می دهد ما در مسیر خودمان به درستی در حال حرکت 
هستیم یا خدای ناکرده دچار انحراف شده ایم، آراء و اندیشه های حضرت امام 

است.
رئیس مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی)س( افزود: سیره نظری و عملی 
امام پیش روی ما هست و حتی اگر کسی بخواهد قرائت خودش را ارائه کند، ما 
فاصله زیادی نگرفته ایم. حتی اگر کسی بخواهد برداشت هرمونتیکی هم داشته 
باشد، قرائتی که مورد پذیرش همه و جامعه ما با آن آشنا بوده، پیش روی ما هست 
و کسی نمی تواند این را کتمان یا تحریف کند. حداقل الآن این وضعیت هست و 

ممکن است گذشت زمان شرایط را متفاوت کند و باید مراقبت شود.
وی ادامه داد: شاگردان، یاران و صحابه امام و در رأس آنها خلف صالح امام این 
مراقبت ها را داشته اند اما به هر حال باید بیشتر صیانت شود و به نظرم کارهایی 
این تفاهمنامه می تواند در حوزه قضایی موجبات امیدواری را فراهم کند که این 
مسیر نورانی همچنان ادامه پیدا کند. ما در مجموعه مؤسسه بر اساس وظیفه 
ذاتی و مأموریتی که خود امام بر دوش این مجموعه گذاشته اند و البته بعد از امام 
هم توسط ولی فقیه به مرحوم حاج احمد آقا و بعد از ایشان به حاج حسن آقای 
خمینی تنفیذ شده، از همه کسانی که برای امام و بسط و ترویج و عمل به اندیشه 

امام کار می کنند استقبال می کنیم و خودمان را خادم آنها می دانیم.
 وی یادآور شد: چیزی که معمولا تفاهمنامه ها در کشور ما از آن رنج می برند 
این است که بعضا بعد از مدتی تفاهمنامه ها کمرنگ یا رها می شود. از کسانی که 
مأموریت این کار را دارند و به خصوص معاونت های مختلف خواهش می کنم این 
موضوع را به طور جدی در دستور کار داشته باشند و ان شاء الله این تفاهمنامه ها 

منجر به خروجی های عملیاتی شود.

اخبار

دبیرکل جامعه اسلامی کارمندان:

حقوق و مزایای کارکنان باید مطابق
 با میزان تورم باشد

دبیرکل جامعه اسلامی کارمندان گفت: حقوق و مزایای کارمندان بر اساس ماده ۱۲5 
این قانون و مطابق با میزان تورم باشد و متناسب سازی حقوق بازنشستگان با شاغلان 

براساس قوانین جزء لاینفک خواسته های بازنشستگان است. 
سیدکمال الدین سجادی در همایش روز کارمند که از سوی تشکل متبوعش برگزار شد، 
با بیان اینکه کارمندان خدوم و زحمتکش مطالبات و خواسته های متعددی دارند که 
باید به آنها توجه شود، اظهار کرد: ارتقاء شأن و منزلت کارمند، ممانعت از تجمل گرایی و 
اسراف در وزارتخانه ها و توجه به سلامت اداری و جلوگیری از تخلفات و روابط ناسالم بین 

ارباب رجوع و کارمندان از مهم ترین اولویت های این بخش است.
وی افزود: آقای رئیسی می تواند به عنوان یک الگوی مناسب برای سایر مدیران در این 
زمینه مورد توجه قرار گیرد. قانون مدیریت خدمات کشوری که جامعه اسلامی کارمندان 
در تدوین آن نقش و همکاری خوبی با دولت وقت داشته باید به درستی اجرا شود به ویژه 

حقوق و مزایای کارمندان بر اساس ماده ۱۲5 این قانون و مطابق با میزان تورم باشد.
قوانین  اساس  بر  شاغلان  با  بازنشستگان  حقوق  متناسب سازی  اینکه  بیان  با  وی 
مدیریت خدمات کشوری جزء لاینفک خواسته های بازنشستگان است، ادامه داد: ما 
خواستار توجه ویژه و عملی دولت و مجلس در این زمینه هستیم تا رفع تفاوت میان حقوق 
بازنشستگان کشوری و تامین اجتماعی و تناقضات صورت گرفته در این زمینه را شاهد 
باشیم. دبیرکل جامعه اسلامی کارمندان یادآورشد: یکی از تشکل هایی که به صورت 
رسمی از آقای رئیسی دعوت کرد تا در انتخابات شرکت کنند جامعه اسلامی کارمندان 
بود و به همین خاطر جامعه کارمندی از این دولت حمایت می کند و حمایت خواهد کرد.

سجادی یادآور شد: ما در جامعه کارمندی کشور ممکن است انتقادات و پیشنهاداتی 
داشته باشیم که اینها همه در جهت تقویت دولت است، چون دلسوزانه و منصفانه تلاش 

می کند و می دانیم که می خواهد برای مردم خالصانه و صادقانه کار کند.
وی تأکید کرد: دولت چرخش مدیران را با انتخاب وزرای متعهد و توانمند انجام داد و در 
سایر بخش ها از جمله در بخش استانداران نیز انتصاباتی صورت گرفت اما این روند تکمیل 
نشده و برخی از مدیران قبل که کارنامه نه چندان خوبی دارند همچنان در عرصه هستند و 

از این جهت جامعه کارمندی انتظار دارد مدیران قوی به  کار گرفته شوند.
دبیرکل جامعه اسلامی در پایان اظهار کرد: دشمن قصد دارد عملکرد نظام را با تبلیغ 
ناکارآمدی زیر سوال ببرد، بنابراین نقش کارمندان در نهادها و دستگاه ها، اثبات کارآمدی 

نظام است.
 

سخنگوی قوه قضائیه تشریح کردد:

جزییات صدور رای پرونده متهمان
 حادثه متروپل

 سخنگوی قوه قضاییه با اشاره به فوت 3۴ مرد و 7 زن در حادثه متروپل آبادان گفت: رأی 
پرونده صادر و متهمان به نسبت میزان تقصیر به پرداخت دیه و موارد دیگر محکوم شدند.

مسعود ستایشی روز سه شنبه در نشست خبری  خود در پاسخ به سوالی درباره آخرین 
وضعیت پرونده متروپل آبادان گفت: از روز وقوع این حادثه تاکنون سه ماه و هشت روز 
گذشته است و با توجه به تأکیدهای ریاست قوه قضاییه رأی پرونده با دقت و سرعت صادر 

شده است.
وی با اشاره به اتهام ۲۱ نفر در این پرونده ادامه داد: در پرونده مورد بحث، شهردار اسبق، 

سابق و فعلی آبادان، نماینده سازمان نظام مهندسی و افراد دیگر بودند.
ستایشی اضافه کرد: اتهام تسبیب در وقوع قتل شبه عمدی ۴3 نفر که 36 نفر از آنها 
مرد و 7 زن بوده اند همچنین ایراد صدمه بدنی شبه عمد منجر به مصدومیت ۱3 نفر  که 
تمامی این موراد ناشی از عدم رعایت نظامات دولتی و ایمنی مقررات ماده 6۱6 به نسبت 

میزان تقصیر است، مورد رسیدگی قرار گرفت.
سخنگوی قوه قضاییه درباره جزییات رأی صادره اظهارداشت: علاوه بر پرداخت دیه، 
سقف مقرر مجازات در قانون یعنی سه سال حبس تعزیری درجه پنج با احتساب دوران 
بازداشت محکوم شدند همچنین محکومیت قطعی متهمان در رسانه ها منتشر خواهد 

شد.
وی اضافه کرد: دو سال انفصال از خدمات دولتی و عمومی، دو سال منع اشتغال در 
حرفه مهندسی، لغو پروانه اشتغال و محرومیت از عضویت در نظام مهندسی از دیگر 

مواردی است که در حکم صادره اعلام شده است.
ستایشی افزود: متهم اصلی متوفی حسین عبدالباقی در این پرونده 75 درصد مقصر 

بوده و دیه اولیای دم از اموال این فرد که پیشتر توقیف شده، تادیه می شود.

سخنگوی سازمان انرژی اتمی: 

خواسته های آژانس از ایران
زیاده خواهانه است 

سخنگوی سازمان انرژی اتمی در خصوص خواسته های بیشتر آژانس بین المللی انرژی 
اتمی از ایران تصریح کرد: این خواسته ها زیاده خواهی محسوب می شود. 

بهروز کمالوندی با بیان اینکه رابطه کشورمان با آژانس رابطه تعریف شده ای است، گفت: 
در حال حاضر این رابطه بر اساس پادمان است. وقتی از پادمان سخن می گوییم به این 
معنی است که حسابرسی مواد هسته ای صورت می گیرد به این ترتیب که ایران اعلام 
می کند چه میزان مواد هسته ای در چه نقاطی دارد و با آن ها چه کارهایی انجام می دهد.

وی با اشاره به این موضوع که کشورها رابطه دیگری نیز با آژانس بر اساس پروتکل 
الحاقی دارند، اظهار کرد: بر اساس این رابطه، کشورها بخشی از تجهیزاتی که در ارتباط 
با غنی سازی است را در نظارت آژانس بین المللی اتمی قرار می دهند که ایران نیز چنین 

کاری را انجام می دهد.
ایران هیچ تعهد فرا پادمانی ندارد 

سخنگوی سازمان انرژی اتمی ایران در برنامه »بدون خط خوردگی« رادیو گفت وگو، 
افزود: علاوه بر موارد ذکر شده، در موضوع برجام یکسری نظارت های بیشتر نیز وجود 
داشته است، اما امروز به دلایل مختلف ایران صرفا تبادل پادمانی را اجرا می کند و در واقع 

فقط حسابرسی مواد هسته ای صورت می گیرد.
وی از خواسته های بیشتر آژانس از ایران گفت و در عین حال تصریح کرد: این خواسته ها 
زیاده خواهی محسوب می شود، زیرا به دلیل تحریم ها این خواسته ها قابل اجرا نیستند. 
طبق قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از منافع ملت ایران که مصوب 
مجلس شورای اسلامی است، قرار است آژانس بین المللی اتمی حداقل نظارت ها و در 
حد پادمانی باشد. البته اگر غربی ها تحریم ها را لغو کنند و به تعهدات خودشان باز گردند، 

ایران نیز به تعهداتی که ذیل برجام پذیرفته بود باز خواهد گشت.
کمالوندی با تصریح بر این اینکه ایران هیچ تعهد فرا پادمانی ندارد، ابراز کرد: ایران ۲7 
دوربین و یکسری تجهیزات از جمله وسایل اندازه گیری آنلاین غنی سازی را جمع کرده 
است. اگر طرف های مقابل به تعهدات خود بازگردند، این امکان وجود دارد این وسایل و 

دوربین ها مجددا کار خود را آغاز کنند.
 

دبیرکل حزب مؤتلفه اسلامی:

منافع آمریکا ایجاب می کند با ایران
 به توافق برسد

 دبیرکل حزب مؤتلفه اسلامی گفت: آمریکا می داند که با توجه به تحولات در معادلات 
جهانی، دیگر ادامه تحریم علیه ایران، به نفع آمریکا نیست و منافعش ایجاب می کند که 

با ایران به توافق برسد. 
اسدالله بادامچیان در گفت وگویی ، با بیان اینکه برجام در مراحل حساسی قرار دارد، 
تأکید کرد: ایران با اقتدار منافع و مصالح ملی خود را در سیاست مستقل نظام جمهوری 
اسلامی دارد و آمریکا باید با دست برداشتن از سلطه گری، تحریم ها و توطئه هایش، اعتماد 

ایران را با تضمین و عمل به تعهدات در برجام و نیز تعهدات جدید، جلب کند.
دبیر کل حزب مؤتلفه اسلامی گفت: آمریکا می داند که با توجه به تحولات در معادلات 
با ایران، به نفع آمریکا نیست و  جهانی، دیگر ادامه تحریم و خصومت های تحریمی 

منافعش ایجاب می کند که با ایران به توافق برسد.
بادامچیان افزود: با بیان اینکه بیش از ۴۰ سال تحریم ایران، باید آمریکایی ها را به 
عقلانیت تغییر سیاست رسانده باشد، اظهار داشت: در چنین شرایطی حزب مؤتلفه 
اسلامی از دولت آیت الله رئیسی، انتظار دارد با اقتدار کامل و اتکاء به نیروی عظیم ملت 

بزرگ و قهرمان ایران، مدیریت هوشمند و مدبرانه ای را به اجرا در آورد.
دبیرکل حزب مؤتلفه اسلامی در ادامه درباره مواضع صهیونیست ها گفت: بدیهی است 
رژیم صهیونیستی در بحران کنونی آمریکا تمایلی به سیاست منطبق با منافع آمریکا را 

ندارد و کارشکنی می کند.
بادامچیان افزود: اکنون رژیم صهیونیستی خود مانعی بزرگ و مزاحمی تلخ و بداخلاق 
برای منافع ملی آمریکا و اروپا شده است و هیأت حاکمه آمریکا منافع خود را فدای منافع 

رژیم اشغالگر قدس نمی کند.

 رهبر معظم انقلاب اسلامی ، زنده کردن امید و اعتماد مردم را مهمترین توفیق دولت 
دانستند و افزودند: مردم می بینند که دولت در وسط میدان و مشغول کار و تلاش برای 
حل مشکلات و خدمت رسانی به آنها است و این واقعیت، امید و اعتماد عمومی را تا حد 

زیادی احیا کرده است. 
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح روزسه شنبه در دیدار 
رئیس جمهور و اعضای هیئت دولت، بررسی و بیان عملکرد دولت و یاد و زنده نگه داشتن 
حوادث مهم انقلاب و ۴3 سال اخیر را دو رویکرد اساسیِ هفته دولت برشمردند و با تشریح 
توفیقات یک ساله دولت، در بیان توصیه های مهم از جمله درباره اولویت مسئله اقتصاد 
افزودند: مردم در همه حوادث و رویدادها »قهرمان اصلیِ سرگذشتِ انقلاب« بوده اند و 
این واقعیت مایه درس و عبرت است و به همه مسئولان نشان می دهد که با این ملت باید 

چگونه رفتار کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای، شهیدان رجایی و باهنر را دو مدیر تراز انقلاب اسلامی 
خواندند و با اشاره به اینکه شهادت، پاداش شایسته پروردگار به این دو عزیز بود، گفتند: 

غفلت و فراموشی حوادث بزرگ، آفت مهمی است که باید همه از آن پرهیز کنیم.
رهبر انقلاب »برانگیختگی عمومی ملت در دوران انقلاب«، »حیرت استکبار در مقابل 
عظمت انقلاب«، »دشمنی های بی وقفه زورگویان جهانی«، »بی دفاع بودن کشور و 
پایتخت در مقابل حملات هوایی صدام«، »جولان دادن تروریستها در سراسر کشور و 
ناامنی سالهای اول انقلاب«، »عملکرد دولتها و مجالس مختلف پس از انقلاب«، »حضور 
تعیین کننده ملت در حماسه دفاع مقدس و دیگر جبهه های مقابله با دشمنان« و »حضور 
بی دریغ و تحسین برانگیز مردم در راهپیمایی ها و مراسم مختلف« را از جمله مسائلی 

خواندند که یاد آنها باید دائم در ذهن جامعه زنده باشد.
حضرت آیت الله خامنه ای در همین زمینه با یادآوری حضور به یاد ماندنی ملت در 
تشییع سردار شهید حاج قاسم سلیمانی افزودند: مسائل مشابه از جمله حضور پُر معنا 
و گسترده مردم در تشییع پیکر آیت الله ناصری در اصفهان و مشارکت عجیب مردم در 
میهمانی غدیر نشان دهنده جهت گیری های عمومی ملت و راه صحیحی است که باید 

ادامه یابد.
رهبر انقلاب، بررسی و پرداختن به فعالیتهای دولت را دومین کارکرد هفته دولت 
برشمردند و با اشاره به برخی توفیقات دولت،  توصیه هایی خطاب به رئیس جمهور و 

اعضای دولت بیان کردند.
زنده کردن امید و اعتماد مردم مهمترین توفیق دولت سیزدهم است

حضرت آیت الله خامنه ای، زنده کردن امید و اعتماد مردم را مهمترین توفیق دولت 
دانستند و افزودند: مردم می بینند که دولت در وسط میدان و مشغول کار و تلاش برای 
حل مشکلات و خدمت رسانی به آنها است و این واقعیت، امید و اعتماد عمومی را تا حد 
زیادی احیا کرده است البته این تلاش ها در برخی زمینه ها به نتیجه رسیده و در بعضی 

زمینه ها نیز هنوز به نتایج لازم نرسیده است.
ایشان سفرهای استانی دولت را موضوعی درخشان و مهم خواندند و افزودند: 3۱ سفر 
در سال اول دولت به سراسر کشور از جمله نقاط محروم و دور افتاده، نظارت میدانی بر 

کارها و همدلی عمیق با مردم از دیگر توفیقات دولت بوده است.
»سرعت عمل و حضور در محل حوادث طبیعی و پیش بینی نشده به نشانه همدردی 
دولت با مردم«، »زدوده شدن رقابتهای منفی و مناقشه برانگیز در روابط بین قوا که موجب 
آشفته کردن ذهن مردم می شد«، »تأکید بر مراقبت جدی سه قوه در استمرار این تلاش 
آرامش بخش« و »جوانگرایی« از دیگر توفیقات دولت بود که رهبر انقلاب به آنها پرداختند.
ایشان گفتند: البته مدیران و مسئولان جوان هم در مواردی اشتباه و خطا می کنند 
اما در مجموع دمیده شدن روح جوانی در دولت و مجلس و پرورش مدیران قوی، ارزش 

صبوری در مقابل این خطاها و رفع تدریجی آنها را دارد.
پرهیز دولت سیزدهم از شرطی کردن کشور

حضرت آیت الله خامنه ای، »خارج کردن جامعه از چشم انتظاری برای تصمیم گیری و 
اقدام دیگران«، »پرهیز از شرطی کردن کشور« و »اهمیت دادن به ظرفیت های داخلی« 

را از دیگر موفقیت های قوه مجریه خواندند.
ایشان دولت سیزدهم را »مسئولیت پذیر« دانستند و گفتند: در یک سال اخیر شنیده 

نشد که دولت فرافکنی و بهانه تراشی کند و بگوید »اختیار نداریم« و یا »نمی گذارند«.
»رویکردهای خوب در زمینه سیاست خارجی و فرهنگ« و »برجسته کردن شعارهای 
انقلاب از جمله عدالت طلبی، حمایت از مستضعفان، پرهیز از اشرافی گری و استکبار 

ستیزی« از دیگر نقاط برجسته دولت بود که رهبر انقلاب بیان کردند.
حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: دولت این سررشته و سبکِ کاری را برای 

دستیابی به توفیقات بیشتر ادامه دهد.
رهبر انقلاب اسلامی در ادامه توصیه هایی را خطاب به دولت بیان کردند.

اولین توصیه حضرت آیت الله خامنه ای، »شکر نعمت توفیق خدمت به مردم« بود که در 
این خصوص گفتند: شکر این نعمت در درجه اول با تقویت ارتباط با خدا و دعا و توسل 

و تضرع و انس با قرآن است و در درجه بعد با ادامه تلاش جهادی برای خدمت به مردم.
»داشتن نیت الهی و مخلصانه و پرهیز از کارهای نمایشی« دومین توصیه رهبر انقلاب 

بود.
حضرت آیت الله خامنه ای در همین زمینه خاطرنشان کردند: اطلاع رسانی اقداماتی 

که انجام می شود، منافاتی با اخلاص ندارد زیرا موجب افزایش امید مردم می شود.
حضور در میان مردم تداوم داشته باشد

ایشان در توصیه سوم گفتند: به میان مردم رفتن را ادامه دهید و اسیر برخی جوسازی ها 
نشوید و البته در مواجهه با مردم صبر و تحمل به خرج دهید.

رهبر انقلاب، حضور بی واسطه و مکرر رئیس جمهور و دیگر مسئولان دولت در میان 
مردم را دارای برکات و تأثیرات فراوان دانستند و افزودند: البته دولتِ مردمی فقط به 
معنای به میان مردم رفتن نیست، باید با برنامه ریزی دقیق و استفاده از دیدگاهها و نظرات 
مختلف، زمینه جلب مشارکت مردم در عرصه های مختلف از جمله اقتصادی و سیاسی 

فراهم شود.
از بیان وعده های غیرقابل تحقق پرهیز کنید

حضرت آیت الله خامنه ای در توصیه چهارم بر لزوم عمل به وعده ها و پرهیز از بیان 
وعده های غیرقابل تحقق که زمینه ساز خدشه دار شدن اعتماد مردم می شود، تأکید 
کردند و به عنوان توصیه پنجم، با اشاره به موضوع طراحی نقشه جامع حرکت دولت، 
افزودند: مراقب باشید کارهای روزمره شما را غرق نکند و برای اینکه دچار این آفت نشوید 

با یک طرح کلان و نقشه جامع و قابل توضیح برای مردم، حرکت کنید.
ایشان لزوم رعایت اولویتها را به عنوان توصیه ششم مطرح کردند و گفتند: توان و 
امکانات دولت محدود است، بنابراین باید ابتدا سرفصل های اساسی مشخص شوند و 

سپس سرفصلها و زیرمجموعه های آنها اولویت بندی شوند.
رهبر انقلاب با تأکید بر اینکه در شرایط کنونی،  اولویت اصلی همچنان مسئله اقتصاد 
است، خاطرنشان کردند: البته این به معنای نادیده گرفتن سرفصل های دیگر همچون 
علم، امنیت، آسیبهای اجتماعی و فرهنگ نیست ولی اولویت باید اقتصاد باشد همراه 

با پیوست فرهنگی.

حضرت آیت الله خامنه ای در خصوص موضوع اقتصاد چند نکته را بیان کردند.
»لزوم انسجام مدیران اقتصادی و داشتن نظر واحد در مسائل گوناگون اقتصادی«، 
»مشخص کردن اولویتها و تمرکز بر شاخصهای اصلی و پیگیری روزانه آنها از جانب 

رئیس جمهور و دیگر مسئولان« نکاتی بود که رهبر انقلاب به آنها اشاره کردند.
رهبر انقلاب اسلامی در بیان شاخص های اصلی اقتصاد گفتند: اندازه تورم، رشد 
اقتصادی، رشد سرمایه گذاری، رشد اشتغال، رشد درآمد سرانه و کاهش فاصله طبقاتی 

شاخص هایی هستند که باید به صورت دقیق و مستمر مورد توجه قرار گیرند.
قاطعانه با تضعیف تولید مقابله کنید

رهبر انقلاب در توصیه بعدی، عمده ترین سرفصل در پیشرفت اقتصاد کشور را مسئله 
تولید خواندند و تأکید کردند: قاطعانه با هر عاملی که تولید را تضعیف می کند، مقابله 

کنید.
ایشان در بخش تولید کشاوزی، با اشاره به بحران غذا به دنبال وقوع جنگ اوکراین، 
مسئله امنیت غذایی را بسیار مهم دانستند و با یادآوری توصیه های مستمرِ قبلی مبنی بر 
لزوم خودکفایی در اقلام اساسی مانند گندم، افزودند: مسئله امنیت غذایی یک مسئله 

درجه یک است که نباید از آن غفلت شود.
حضرت آیت الله خامنه ای در خصوص تولید صنعتی، با اشاره به مشکل کمبود سرمایه 
در گردشِ واحدهای تولیدی، تأمین این سرمایه را وظیفه بانکها خواندند و گفتند: بانک 
مرکزی سخت گیریهای بجا و به موقعی را در خصوص کنترل ترازنامه بانکها آغاز کرده است 
اما باید مراقبت شود که این کنترل ها بر روی فعالیتهای غیر مولّد بانکها همچون خرید 
زمین و سکه یا فعالیتهای بنگاهداری آنها اِعمال شود و تسهیلات لازم برای واحدهای 

تولیدی آسیب نبیند.
افزایش سرسام آورقیمت مسکن واجاره بها موجب رنج و زحمت مردم شده است

رهبر انقلاب در برشمردن اولویت های اقتصادی، مسئله مسکن را مورد توجه قرار دادند 
و گفتند: در قضیه مسکن عقب ماندگی زیادی وجود دارد که موجب افزایش سرسام آور 

قیمت و اجاره بها و رنج و زحمت مردم شده است.
»ساخت پتروپالایشگاهها«، »تکمیل زنجیره ارزش افزوده در صنایع معدنی و جلوگیری 
از خام فروشی«، »تکمیل مسیرهای حیاتی شمال- جنوب و شرق به غرب برای افزایش 
ظرفیت حمل و نقل بین المللی و همچنین مسیرهای ارتباطی و حمل و نقل داخلی« و 
»توسعه استفاده از ظرفیت بی بدیل دریا« اولویتهای دیگری بود که رهبر انقلاب بر آنها 
تأکید و خاطرنشان کردند: نگذارید ظرفیتهای طبیعی و انسانی عظیم موجود در کشور 

هرز برود.
حضرت آیت الله خامنه ای در پایان سخنانشان با تأکید بر پرهیز از نیمه کاره رها کردن 
کارها و ضرورت پیش گرفتن صبر و استقامت و افزایش کار جهادی برای حل مشکلات 
متراکم و بجا مانده، گفتند: اگر به این توصیه ها عمل شود، ثابت خواهد شد که دولت 
سیزدهم دولتی کاملًا کارآمد، فعال و برطرف کننده مشکلات زندگی مردم است که نتیجه 

آن رضای پروردگار و مردم خواهد بود.
ایشان همچنین با قدردانی از گزارش رئیس جمهور و چند تن دیگر از اعضای دولت 
گفتند: باید با فعالیت بیشتر بخش رسانه ای دولت و اطلاع رسانی هنرمندانه و باورپذیر، 

این دستاوردها را برای مردم بیان کرد.
برای همه مسائل راهکار وجود دارد و هیچ بن بستی وجود ندارد

پیش از سخنان رهبر انقلاب اسلامی، رئیس جمهور و چهار تن از اعضای دولت به بیان 
گزارش هایی از رویکردها و اقداماتِ اولین سال دولت سیزدهم پرداختند.

حجت الاسلام والمسلمین رئیسی با اشاره به شرایط دشوار کشور در مرداد ۱۴۰۰، 
»پیوند نزدن معیشت مردم به اراده بیگانگان« را از مهمترین اقدامات دولت دانست و 
گفت: در این یک سال بیش از قبل مطمئن شدیم که برای همه مسائل راهکار وجود دارد 

و هیچ بن بستی وجود ندارد.
رئیس جمهور همراهی و اعتماد مردم را بزرگترین سرمایه دولت برشمرد و گفت: ابرپروژه 
دولت »احیای اعتماد عمومی به دولت« است و کلیه اقدامات در این چارچوب دنبال 

می شود.
کنترل رشد تورم و نقدینگی، مهار کرونا و واکسیناسیون سراسری، استقراض نکردن از 
بانک مرکزی برای جبران کسری بودجه، ایجاد درآمدهای جدید و پرداخت بدهی های 
سنگین بجامانده از قبل، پایداری در ذخایر کالاهای اساسی، سفرهای استانی با راهبرد 
حل مسئله، فعال کردن سامانه های الکترونیک به منظور اصلاح بسترهای فسادزا، 
اجرای عدالت به ویژه در لایحه بودجه، تغییر ریل سیاست خارجی از برجام زدگی به 
نگاه متوازن، و همچنین ارتقاء تجارت و همکاری ها با همسایگان از مهم ترین محورهای 

گزارش رئیس جمهور در این دیدار بود.
مخبر معاون اول رئیس جمهور نیز »مدیریت نوسان های اقتصادی«، »فعال سازی 
کار  را سه محور اصلی  و گسترش عدالت«  فقر  با  و »مبارزه  سرمایه گذاری داخلی« 
اقتصادی دولت در یک سال اخیر خواند و گفت: استفاده از ظرفیت های متنوع کشور 
از جمله ۲7۰۰ کیلومتر دسترسی به دریا، معادن و کشاورزی جزو اولویتهای دولت است.
بیان گزارشی از سفرهای استانی در یک سال گذشته و روند تخصیص منابع برای اجرای 
مصوبات آنها از زبان آقای مرتضوی معاون اجرایی رئیس جمهور، بیان اقدامات برنامه ای 
و بودجه ای دولت از جمله در اصلاح تراز درآمدها و مصارف در گزارش آقای میرکاظمی 
رئیس سازمان برنامه و بودجه، و همچنین گزارش وزیر نیرو از اقدامات دولت در دو 
حوزه آب و برق به منظور کاهش تنش های آبی و جلوگیری از خاموشی  ها در تابستان، 

بخش های دیگر این دیدار بود.

رهبرمعظم انقلاب در دیدار رئیس جمهور و اعضای هیأت دولت:

به وعده ها عمل کنید تا اعتماد مردم آسیب نبیند

پرستاران  مهاجرت  خصوص  در  قضاییه  قوه  رئیس 
و راهکارها در راستای  اقدامات  با سلسله  باید  گفت: 

حمایت از پرستاران، جلوی این قضیه گرفته شود.
اژه ای،  محسنی  والمسلمین  حجت الاسلام 
روزسه شنبه ۸ شهریور در دیدار با اعضای شورای عالی 
نظام پرستاری، ضمن اشاره به مجاهدت های پرستاران 
کشور در دوره شیوع بیماری کرونا، صمیمانه از خدمات 
و زحمات این قشر پرتلاش قدردانی به عمل آورد و یاد و 

خاطره شهدای مدافع سلامت را گرامی داشت.
اینکه پرستاران در دوران  بیان  با  رئیس قوه قضاییه 
کرونا در صف اول مبارزه با این بیماری و خدمت به مردم 
بودند، گفت: پرستاران در همه مقاطع زمانی در حال 
مجاهدت هستند، اما در برخی مقاطع همچون دوران 

کرونا، این مجاهدت ها بروز و ظهور بیشتری می یابد.
رئیس دستگاه قضا با بیان اینکه آنطور که باید و شاید، 
و ارزش کار پرستاران در اذهان عموم مردم و  جایگاه 
تعدادی از مسئولان، روشن و مبرهن نیست، خطاب 
کرد:  تصریح  پرستاری  نظام  عالی  شورای  اعضای  به 
ضرورت دارد خود شما متولیان نظام پرستاری نسبت به 
تبیین ارزشمندی جایگاه پرستاری و ارزش کار پرستاران 

در جامعه کوشا باشید.
وی با اشاره به عنایات و توجهات مقام معظم رهبری 
به ارزش کار و جایگاه والای پرستاران و مدافعان سلامت 
کشور، گفت: مقام معظم رهبری نسبت به جایگاه و 
پرستاری  جامعه  فعالان  و  دست اندرکاران  کار  ارزش 
شناخت بالایی دارند و بر همین مبنا حمایت های خوبی 
را از این قشر پرتلاش به عمل می آورند؛ چنانچه همین 
شناخت و حمایت ها را همه مسئولان و متولیان ذیصلاح 
در حوزه پرستاری داشتند، طبعاً به گونه ای دیگر در قبال 

این قشر عمل می شد. 
نظام پرستاری قوانین اجرا نشده را به سازمان 

بازرسی اعلام کند
 حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با تبیین 
داشت:  اظهار  پرستاران،  کار  ارزش  مختلف  وجوه 
کمک  بیمار  جسمی  درمان  به  صرفاً  پرستار  یک 
نمی کند بلکه در تقویت روحیه او نیز نقش ایفا می کند 
زمینه  خود،  اخلاق مداری  و  مسئولیت شناسی  با  و 
آسوده خاطری بستگان و همراهان بیمار را هم فراهم 
می آورد؛ از سویی دیگر، نحوه عمل پرستاران بر بالین 

یک بیمار، واجد اثرات تربیتی و فرهنگی نیز می باشد.

رئیس قوه قضاییه با اشاره به ضرورت تامین نیاز ها 
و رسیدگی به خواسته های قشر پرتلاش و زحمتکش 
پرستار، گفت: پرستاری در زمره مشاغلی است که به 
صورت مستقیم با سلامت جسمی و روحی افراد جامعه 
سروکار دارد و شاغلین این حوزه باید تمرکز حواس بالایی 
داشته باشند، لذا قشر پرستار نباید با مخاطرات دیگری 
در زندگی خود مواجه باشند وبه آن ها اضطراب و تنش 

تحمیل شود.
اعضای  سخنان  به  اشاره  با  قضا  دستگاه  رئیس 
اجرای  عدم  درخصوص  پرستاری  نظام  عالی  شورای 
از جمله قانون »ارتقاء  این حوزه  کامل برخی قوانین 
بهره وری کارکنان بالینی نظام سلامت«، اظهار داشت: 
یکی از اولویت های کاری سازمان بازرسی را نظارت بر 
حُسن اجرای همه قوانین مصوب و ابلاغ شده در همه 
دستگاه ها تعیین کرده ام و تاکید دارم در این خصوص 
نباید به صرف تذکر اکتفا شود، لذا شما دست اندرکاران 
نظام پرستاری نیز قوانین اجرا نشده یا کامل اجرا نشده 
حوزه کاری خود را، هم به صورت مکتوب و هم در قالب 
برگزاری جلسه، به رئیس سازمان بازرسی ارائه دهید تا 

پیگیری های لازم به عمل آید.

رئیس قوه قضائیه؛

باید جلوی مهاجرت پرستاران گرفته شود 

هادی حق شناس *
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آشنایی با بیماری شانه یخ زده

بعضی از موادمغذی که در جوانی به آن ها نیاز دارید، با بالاتر رفتن سن کمتر مورد 
نیاز بدن هستند. ضمنا یک سری از مواد مغذی هم هستند که بهتر است آن ها را از 
منابع غذایی دریافت کنید نه از مکمل ها. در این مطلب به شما خواهیم گفت بعد از 

5۰ سالگی به چه مکمل هایی نیاز ندارید، مگر اینکه پزشک توصیه کند.
خیلی از افراد با این هدف که موادمغذی کافی به بدن برسانند مکمل مصرف 
می کنند؛ اما نیازهای بدن به مواد مغذی با افزایش سن تغییر می کند و بعضی از 
موادمغذی که در جوانی به آن ها نیاز دارید، با بالاتر رفتن سن کمتر مورد نیاز بدن 
هستند. ضمنا یک سری از مواد مغذی هم هستند که بهتر است آن ها را از منابع 

غذایی دریافت کنید نه از مکمل ها. 
در این مطلب به شما خواهیم گفت بعد از 5۰ سالگی به چه مکمل هایی نیاز 

ندارید، مگر اینکه پزشک توصیه کند.
آهن

آهن یک ماده معدنی است که به گلبول های قرمز خون کمک می کند اکسیژن 
را به تمام بدن انتقال دهند. خانم هایی که در سنین باروری هستند بیشتر از 
آقایان احتمال دارد که به واسطه ی قاعدگی و بارداری، آهن از دست بدهند و دچار 
کم خونی شوند. بعد از یائسگی که قاعدگی متوقف می شود، خانم ها نیاز کمتری 
به آهن غذایی دارند، زیرا دیگر از طریق قاعدگی خون از دست نمی دهند و نیازی 
ندارند به طور مرتب مکمل آهن مصرف کنند و حتی مصرف مکمل آهن می تواند 
برایشان مضر باشد، اما چرا؟ میزان بالای آهن در بدن می تواند موجب استرس 
اکسیداتیو شده و به بافت ها آسیب بزند. آهن زیاد در بدن، احتمال بیماری قلبی و 
دیابت شیرین نوع دوم را افزایش می دهد. بدن شما روشی برای دفع آهن اضافی 

ندارد و به همین دلیل آهن در بافت ها تجمع می کند.
دوزهای بالای ویتامین E می تواند خطر خونریزی را نیز افزایش دهد، خصوصا اگر 

آن را با رقیق کننده های خون مثل آسپرین یا وارفارین مصرف کنید

برخی از افراد به طور ژنتیکی بیشتر در معرض تجمع آهن زیادی در بدنشان 
هستند. تجمع آهن در بدن زمانی روی می دهد که بیشتر از نیاز بدنتان آهن 

مصرف کنید یا از غذاها و مکمل ها آهن زیادی جذب کنید.
اگر بیماری ژنتیکی داشته باشید که باعث می شود جذب آهن بدنتان زیاد باشد 
)مثلا هموکروماتوز(، در معرض تجمع آهن در بدن هستید. بعضی از افراد دچار نوع 

خفیفی از این عارضه اند و نسبت به آن آگاه نیستند.
اگر نمی دانید آیا بدنتان به آهن بیشتری نیاز دارد یا نه، با پزشک یا متخصص 
تغذیه مشورت کنید که آیا لازم است مکمل آهن مصرف کنید. هرگز بدون اینکه 

مطمئن باشید کمبود آهن دارید، مکمل آهن مصرف نکنید.
E ویتامین

دلایل زیادی وجود دارد که بعد از 5۰ سالگی نباید ویتامین E مصرف کنید. 
ویتامین E یا توکوفرول یک ویتامین محلول در چربی است که نقش مهمی در بدن 

دارد، خصوصا در محافظت از سلول ها در برابر آسیب اکسیداتیو. 
خطر  کاهش  برای  راهی  عنوان  به  افراد  می کردند  توصیه  پزشکان  زمانی 
بیماری های قلبی و عروقی، مکمل ویتامین E مصرف کنند؛ اما تحقیقات بیشتر 
نشان داد ویتامین E از احتمال سکته مغزی و حمله قلبی نمی کاهد و حتی 
می تواند عوارضی هم داشته باشد. مثلا مطالعه ای دریافت مصرف مکمل ویتامین 

E با افزایش ریسک نارسایی قلبی مرتبط است.
دوزهای بالای ویتامین E می تواند خطر خونریزی را نیز افزایش دهد، خصوصا اگر 

آن را با رقیق کننده های خون مثل آسپرین یا وارفارین مصرف کنید.
ضمنا، برخی مطالعات حاکی از این هستند که دوزهای بالای ویتامین E ممکن 
تائید  کاملا  یافته ها  این  اما  بدهد.  افزایش  را  پروستات  سرطان  احتمال  است 

نشده اند و به بررسی های بیشتری نیاز است.
به طور کلی مصرف ویتامین E به صورت مکمل دارای فواید واضحی نبوده و 

ممکن است با خطراتی همراه باشد. بهترین کار این است که ویتامین E مورد نیاز 
بدن را از منابع غذایی مانند دانه ها، تخم مرغ و روغن های گیاهی دریافت کنید.

کلسیم
کلسیم یک ماده معدنی ضروری برای سلامت استخوان هاست که برای سلامت 
قلب، عملکرد عضلات و عملکرد سیستم عصبی نیز اهمیت دارد. هرچند خیلی از 
افراد به منظور جبران کمبود کلسیم غذایی از مکمل کلسیم استفاده می کنند؛ اما 
کارشناسان می گویند اگر بالای 5۰ سال هستید باید با احتیاط و در صورتی که واقعا 
لازم است مکمل کلسیم مصرف کنید، زیرا مکمل کلسیم در برخی از افراد می تواند 

باعث سنگ کلیه یا دیگر عوارض مانند مشکلات قلبی عروقی شود.
تحقیقات نشان می دهد مکمل های کلسیم، خطر تشکیل سنگ کلیه اگزالات 
کلسیمی را افزایش می دهند زیرا کلسیم زیادی را به یکباره وارد بدن می کنند، در 
صورتی که کلسیمی که از غذاها می گیرید می تواند احتمال سنگ کلیه را کاهش 

دهد.
اگر بالای 5۰ سال دارید و در معرض پوکی استخوان هستید یا پوکی استخوان 
دارید در مورد نیازتان به مکمل کلسیم با پزشک مشورت کنید. اگر پوکی استخوان 
ندارید، بهتر است کلسیم را از منابع غذایی بگیرید. محصولات لبنی، یکی از 
بهترین منابع کلسیم اند اما اگر نمی توانید لبنیات بخورید، منابع دیگری هم وجود 

دارند:
. شیرسویای غنی شده . کلم کِیل . بروکلی . توفو . بادام . انجیر . کلم برگ سبز

عصاره چای سبز
چای سبز یک نوشیدنی سالم است زیرا کاتچین زیادی دارد اما بهتر است خود 
چای را به صورت طبیعی بنوشید تا به صورت قرص عصاره چای سبز. بعضی 
از افراد بعد از مصرف عصاره چای سبز به صورت مکمل آن دچار آسیب کبدی 
افت می کند و سخت تر  تا حدودی  از 5۰ سالگی، عملکرد کبد  بعد  شده اند. 

می تواند شکل کنستانتره ی عصاره چای سبز را پردازش کند.
سلنیوم

سلنیوم یک ماده معدنی کمیاب است که بدن به میزان کمی از آن نیاز دارد. البته 
سلنیوم نقش مهمی در حفاظت از عملکرد تیروئید و عملکرد سیستم ایمنی دارد 
و آسیب اکسیداتیو را کاهش می دهد، اما زیاد آن می تواند مضر باشد. مصرف زیاد 

سلنیوم می تواند عوارض زیر را به دنبال داشته باشد:
سلنوسیس: عارضه ای که در آن سلنیوم اضافی در بدن وجود دارد. علائم اولیه 
این عارضه شامل تهوع، استفراغ و شکم درد می شود و ریزش مو و اسهال شدید از 
پیامدهای بعدی آن هستند. سلنوسیس مزمن می تواند منجر به اختلال ذهنی، 
آسیب عصبی و نارسایی قلبی شود. آسیب کلیوی: مصرف زیاد سلنیوم می تواند 
خطر آسیب کلیوی را در افرادی که بیماری کلیوی دارند افزایش دهد. سلنیوم 
اضافی موجب افت عملکرد کلیه در فیلترکردن می شود. به همین دلیل بهتر 
است مکمل سلنیوم مصرف نکنید و این ماده معدنی را از طریق منابع غذایی به 
بدن برسانید. بهترین منابع غذایی سلنیوم، آرد گندم، ماهی و دانه های آفتابگردان 

هستند.
کلام آخر

تغذیه در هر سن و مرحله ای از زندگی مهم است. حالا می دانید که بعد از 5۰ 
سالگی چه مواد مغذی را باید با احتیاط بیشتری مصرف کنید. اگر در حال حاضر 
هر یک از این مکمل های گفته شده را مصرف می کنید، با یک پزشک مشورت 
کنید. رژیم غذایی متعادلی داشته باشید و پزشکتان را در جریان هر مکملی که 

استفاده می کنید قرار دهید.

مگر به دستور پزشک ؛

ایبوپروفن خطر نارسایی قلبی را در بیماران مکمل هایی که نباید بعد از ۵۰ سالگی مصرف کنید
دیابتی افزایش می دهد 

نتایج یک مطالعه جدید نشان می دهد، برخی مسکن ها از جمله ایبوپروفن خطر 
نارسایی قلبی را در بیماران دیابتی افزایش می دهد. 

یک مطالعه جدید دانمارکی نشان می دهد افراد مبتلا به دیابت نوع ۲ در صورت 
 )NSAID( مصرف ایبوپروفن یا نوع دیگری از دارو های ضد التهابی غیراستروئیدی

ممکن است با افزایش قابل توجه خطر نارسایی قلبی مواجه شوند.
بر اساس تحقیقی که در نشست سالانه انجمن قلب و عروق اروپا در بارسلون ارائه 
شد، استفاده کوتاه مدت از NSAID خطر بستری شدن در بیمارستان به دلیل 
نارسایی قلبی را در بین بیش از 33۱۰۰۰ نفر در دانمارک که دیابت نوع ۲ داشتند، 
اما هیچ مشکل قلبی عروقی نداشتند، ۴3 درصد افزایش داد. چنین تحقیقاتی 

مقدماتی در نظر گرفته می شود تا زمانی که در یک مجله معتبر منتشر شود.
نتایج نشان داد NSAIDها خطر نارسایی قلبی را در افراد دیابتی نوع ۲ که ۸۰ 
سال یا بیشتر )7۸ %( یا سطح قند خون بالا )6۸ %( داشتند، بیشتر می کند. 
کسانی که قبلا از NSAID استفاده نکرده بودند، بدترین واکنش را داشتند و خطر 

نارسایی قلبی آن ها تقریبا سه برابر می شد.
دکتر آندرس هولت، متخصص قلب و عروق در بیمارستان دانشگاه کپنهاگ در 
دانمارک، می گوید: با توجه به استفاده بسیار مکرر و ارتباطی که حتی با استفاده 
کوتاه مدت از NSAID وجود دارد، ما معتقدیم که می توان نگرانی هایی را در این 

باره توجیه کرد.
دکتر یوجنیا جیانوس، مدیر سلامت قلب زنان در بیمارستان لنوکس هیل در شهر 
نیویورک، گفت: NSAIDها با افزایش اندکی خطر نارسایی قلبی در میان جمعیت 
عمومی و به ویژه برای افرادی که از قبل دچار مشکلات قلبی بودند، مرتبط بوده 

است.
جیانوس، یکی از اعضای شورای پیشگیری از بیماری های قلبی عروقی کالج 
آمریکایی قلب و عروق، می گوید: »مسلما در بیمارانی که از قبل نارسایی قلبی 
دارند، قطعا این بیماران در معرض خطر بیشتری هستند؛ دیابت نوع ۲ به تنهایی 
خطر نارسایی قلبی را افزایش می دهد، احتمالا به این دلیل که قند خون بالا 
سلول های عضلانی قلب را مختل می کند. حتی در صورت عدم انسداد در عروق 
کرونر، یا حتی بدون کاهش عملکرد پمپاژ قلب، آن ها همچنان در معرض خطر 

ابتلا به نارسایی قلبی هستند.
هولت و تیمش برای اینکه ببینند آیا استفاده از NSAID خطر نارسایی قلبی را 
در میان دیابتی ها بیشتر می کند یا نه، ثبت های پزشکی دانمارک را بررسی کردند 
تا افراد مبتلا به دیابت نوع ۲ را بین سال های ۱99۸ تا ۲۰۲۱ شناسایی کنند. 
در مرحله بعد آن ها افرادی را که قبلا مبتلا به نارسایی قلبی تشخیص داده شده 
 NSAID بودند و همچنین افرادی که به دلیل یک وضعیت پزشکی طولانی مدت از

استفاده می کردند، از مطالعه حذف کردند.
برای حدود ۱ از 6 بیمار شرکت کننده در این مطالعه حداقل یک NSAID در 
بیشترین  ایبوپروفن  نوع ۲ جویز شد.  دیابت  از تشخیص  طول یک سال پس 
استفاده را داشت؛ شایع ترین مورد بعدی دیکلوفناک بود که حدود 3 درصد از 

بیماران از آن استفاده می کردند.
این مطالعه نشان داد که هر دوی این NSAIDها با افزایش خطر بستری شدن 
در بیمارستان به دلیل نارسایی قلبی در میان دیابتی ها مرتبط بودند؛ با این حال، 
نارسایی قلبی با استفاده از NSAIDها در افراد مبتلا به دیابت کنترل شده و سطح 
قند خون طبیعی، مرتبط نبود. به گفته جیانوس، NSAIDها عمدتا با ایجاد 
احتباس مایعات، خطر نارسایی قلبی را افزایش می دهند. این امر حجم خون را 
افزایش داده و نیاز های بیشتری را به قلب تحمیل می کند. دکتر گرگ فونارو، رئیس 
موقت قلب و عروق در UCLA، می گوید: این دارو ها همچنین بر پوشش رگ های 

خونی تاثیر می گذارند، جایی که به افزایش فشار خون معروف هستند.
باید قبل از مصرف هر گونه داروی  به گفته پزشکان، بیماران دیابتی نوع ۲ 
ویژه  به  درد،  ضد  دارو های  دیگر  انواع  کنند.  مشورت  خود  پزشک  با  درد  ضد 
استامینوفن، می تواند برای این بیماران بی خطر باشد. به نظر نمی رسد دارو های 
حاوی استامینوفن خطر نارسایی قلبی مرتبطی داشته باشند. برای تسکین درد، 
برای کاهش تب، استامینوفن به دارو های ضد التهابی غیر استروئیدی ترجیح داده 

می شود.
 

درمان پارگی مینیسک با سخت کردن 
تاندون ها 

شدن  غضروف مانند  به  می تواند  خاص  هورمون  یک  که  دریافته اند  محققان 
تاندون ها کمک کند تا پس از پارگی مینیسک به بهبودی بیمار کمک کنند. 

پارگی مینیسک که یک ساختار غضروفی در زانو است، یک آسیب شایع ورزشی 
است و متأسفانه چندان خوب بهبود نمی یابد. اما محققان ژاپنی اکنون هورمونی را 

شناسایی کرده اند که به ترمیم این غضروف پس از جراحی کمک می کند.
که  است  ما  زانو های  در  شکل   C یا  هلالی  غضروفی  ساختار  یک  مینیسک 
استخوان ران را در مقابل استخوان ساق پا محکم می کند. این بافت حیاتی به ویژه 
در حین ورزش، مستعد آسیب است. چرخش ناگهانی زانو در حین وارد کردن وزن 
بر روی آن می تواند مینیسک را پاره کند و بسیاری از این آسیب ها به خودی خود 

به خوبی بهبود نمی یابند.
برداشتن  یا  اهدایی  مینیسک  بافت  کاشت  جراحی،  شامل  اغلب  درمان ها 
قسمت هایی از تاندون خود بیمار و استفاده از آن برای تقویت مینیسک ضعیف 
شده است. در حالی که این کار ها می تواند به کاهش مقداری درد کمک کند، 
اما این دو بافت عملکرد های بسیار متفاوتی دارند و بنابراین پیوند ها ممکن است 

سازگاری نداشته باشند.
محققان دانشگاه "اوزاکا متروپولیتن" در ژاپن برای این مطالعه جدید، روش 
آن ها  کردند.  بررسی  شده  پیوند  تاندون  غضروف  شبیه سازی  برای  را  جدیدی 
دریافتند که کلید اصلی، هورمون پاراتیروئید )PTH( است که به طور معمول سطح 
کلسیم را در جریان خون کنترل می کند و در حال حاضر به عنوان یک درمان برای 

پوکی استخوان استفاده می شود.
این تیم دریافت که افزودن PTH به تاندون های موش، آن ها را سفت تر می کند و 
ماتریسی از غضروف را رشد می دهد و ژن های مرتبط با تولید سلول های غضروفی، 
یعنی سلول های مسئول تشکیل غضروف را بیان می کند. این اثر هم در سلول های 
کشت داده شده از تاندون آشیل موش صحرایی و هم در زمانی که روی تاندون های 

حیوانات زنده اعمال شد، مشاهده شد.
سپس محققان تاندون هایی را که با PTH تقویت شده بودند، به موش هایی پیوند 
زدند که بخشی از مینیسک آن ها برداشته شده بود و مینیسک را در موش های 
تحت درمان با PTH بهتر ترمیم و از آسیب ثانویه به غضروف مفصلی زانو جلوگیری 
کرد. در حالی که هنوز کار های زیادی برای انجام دادن باقی مانده است تا اینکه این 
روش به کلینیک ها راه یابد، این تیم تحقیقاتی امیدوار است که در نهایت بتوان از آن 

برای درمان بهتر یکی از رایج ترین آسیب های ورزشی استفاده کرد.
"کازویا نیشینو" نویسنده ارشد این مطالعه گفت: ما کشف بسیار جدیدی کرده ایم 
که هورمون پاراتیروئید تجویز شده به تاندون ها باعث تمایز سلول های غضروفی 

تاندون آن هم بدون استخوان سازی می شود.
وی افزود: ما امیدواریم که بتوانیم نتیجه جراحی بازسازی مینیسک را بهبود 
پایین  سنین  در  را  خود  مینیسک  که  بیمارانی  در  زانو  غضروف  از  و  بخشیم 

برداشته اند، محافظت کنیم.

سلامت

ارتباط "خشکی دهان" و "مواد قندی"
 با بوی بد دهان

بدیهی است که رعایت بهداشت دهان و دندان به کاهش بوی بد دهان، جلوگیری 
از پوسیدگی دندان ها و نیز کاهش خطر ابتلا به عفونت و بیماری های لثه کمک 

می کند. 
بوی بد دهان یک معضل جدی و آزاردهنده برای شماری از افراد است که حتی 

روی تعاملات روزمره آنها تاثیر ناخوشایند دارد.
روش های رفع این مشکل، بسته به علت بروز آن ممکن است متفاوت باشد و 
دندانپزشکان با بررسی و معاینه دقیق افراد، روش بهداشتی و درمانی مناسب برای 

هر فرد را تجویز می کنند.
در ادامه به نقل از مرکز تخصصی "مایو کلینیک"، به چند توصیه کلیدی و روزمره به 

منظور کاهش یا جلوگیری از بوی بد دهان اشاره کرده ایم:
* بعد از خوردن غذا مسواک بزنید.

دستکم دوبار در روز به ویژه بعد از خوردن غذا با استفاده از خمیر دندان حاوی 
فلوراید مسواک بزنید. ثابت شده است که خمیردندان با خواص ضد باکتریایی بوی 

بد دهان را کاهش می دهد.
* از نخ دندان استفاده کنید.

دستکم یکبار در روز از نخ دندان استفاده کنید. نخ دندان کشیدن به روش صحیح، 
ذرات غذا و پلاک را از بین دندان های شما پاک کرده و به کنترل بوی بد دهان کمک 

می کند.
* زبان خود را مسواک بزنید.

زبان شما حاوی باکتری است بنابراین مسواک زدن زبان البته با احتیاط ممکن 
است باعث کاهش بوی بد دهان شود.

* دندان مصنوعی یا وسایل دندانپزشکی خود را تمیز کنید.
اگر از بریج )دندان پزشکی( یا دندان مصنوعی استفاده می کنید دستکم یک بار 
در روز یا طبق دستور دندانپزشک خود آن را به طور کامل تمیز کنید. همچنین اگر 
نگهدارنده دندان یا محافظ دهان دارید، هر بار قبل از گذاشتنش در داخل دهان 
خود آن را تمیز کنید. دندانپزشک شما می تواند بهترین محصول پاک کننده را در 

این زمینه به شما توصیه کند.
* اجازه ندهید دهانتان خشک شود.

برای مرطوب نگه داشتن دهان خود از مصرف مواد دخانی خودداری کنید و 
مقدار زیادی آب بنوشید. با این حال نوشیدن قهوه، نوشابه یا الکل می تواند منجر 
به خشکی دهان شود. برای تحریک بزاق، آدامس بجوید یا آب نبات )ترجیحاً بدون 

قند( بمکید.
* رژیم غذایی خود را تنظیم کنید.

از خوردن غذاهایی مانند پیاز و سیر که باعث بوی بد دهان می شوند، خودداری 
کنید. مصرف زیاد غذاهای شیرین نیز با بروز بوی بد دهان مرتبط است.

* هر چند وقت یکبار مسواک خود را عوض کنید.
تقریباً هر سه تا چهار ماه یکبار مسواک خود را عوض کنید و یک مسواک نسبتا 

نرم انتخاب کنید.
* معاینات منظم دندانپزشکی را فراموش نکنید.

به طور منظم - معمولًا دو بار در سال - برای معاینه دندان های خود به دندانپزشک 
مراجعه کنید.
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شهردار کهک مطرح کرد:

پیشگامی شهرستان کهک
 در نهضت ملی مسکن 

شهردار کهک گفت: این شهرستان در طرح نهضت ملی مسکن در استان پیشگام 
است و پیشرفت 3۰ درصدی داریم و امکان ثبت نام در سایت نیز تا ۱۰۰۰ واحد وجود 

دارد.
رضا شکاری در گفتگویی اظهار داشت: در یک سال گذشته تلاش ها و اتفاقات 
جهادی خوبی در کهک صورت گرفت و بیش از ۱3۰ میلیارد تومان افتتاح پروژه و 
کلنگ زنی داشته ایم. شهردار کهک افزود: در هفته دولت یک مجتمع بزرگ گردشگری 
و تجاری و یک پارک افتتاح شد، همچنین کلنگ زنی پارک دیگری را در دستور کار 
قرار دادیم و تعدادی از پروژه های عمرانی و مطالعاتی از جمله کتاب شهر هوشمند 
رونمایی شد. وی تصریح کرد: کهک دارای فضای گردشگری است و فاصله کمی با قم 
و جمکران دارد و ظرفیت مهمی در گردشگری به شمار می رود و جاده جدیدی نیز به 
دلیل استقبال گردشگران در حال احداث است. شکاری بیان کرد: بحث برندینگ غذا 
را در چشم انداز کهک داریم و در این باره سرمایه گذارانی اعلام آمادگی کرده اند، در این 
زمینه طرح مطالعاتی افزایش محدوده خدمات شهری کهک باعث توسعه اقتصادی 
منطقه و مردم شده و در این طرح مجتمع های تجاری و رستوران ها و مجتمع های 
گردشگری در کهک ایجاد می شود. وی عنوان کرد: کهک شهری مهمان پذیر و 
گردشگری است و چندین طرح سرمایه گذاری مطالعه شده همراه با تجهیز زیرساخت 
آماده در دست داریم و سرمایه گذاران می توانند در جهت سرمایه گذاری مراجعه کنند. 
شهردار کهک بیان داشت: در سال جاری و در ایام عید بیش از ۲۰۲ هزار و خودرو و 
9۰۰ هزار نفر مسافر و گردشگر وارد کهک شدند که نشان می دهد ظرفیت مهمی در 

گردشگری و سرمایه گذاری است.
کهک قطب تولید کاپشن

وی در مورد اشتغال خانگی گفت: شاخصه مردم کهک، سخت کوشی است و یکی از 
افتخارات ما این است قطب تولید کاپشن در کهک به صورت کسب و کار خانگی است.

شکاری افزود: شهرداری کهک و اداره کل فنی و حرفه ای و کمیته امداد و صندوق 
بیمه اجتماعی روستایی عشایر کاری تجمیعی انجام شد و فضایی در نظر گرفتیم تا به 
کارآفرینان آموزش داده شود و با اخذ گواهی بتوانند از تسهیلات ۱۰۰ میلیون تومان 
دارای تنفس و خدمات بیمه ای بهره مند شوند، دو سوم بیمه را نیز دولت پرداخت 
می کند. وی اظهار داشت: یکی از کسب و کارهای خوب در کهک متناسب با اقلیم 
بحث باغداری است و میوه های خوبی همچون میوه شمس و انار تولید می شود و بانوان 
کهکی محصولات جانبی از این محصول تولید می کنند، در این راستا در فصل پاییز 

جشن انار در کهک برای اولین بار برگزار می شود.
قسمت زیادی از اراضی ملی به کهک الحاق شد

شهردار کهک در ادامه تصریح کرد: مسکن مهر در گذشته در کهک اجرا شده بود و 
با دستور استاندار قسمت زیادی از اراضی ملی به کهک ادغام و الحاق شد و احداث 
مسکن اقدام ملی شروع شد. وی بیان کرد: در طرح نهضت ملی مسکن در استان 
پیشگام هستیم و بیش از 3۰ درصد پروژه پیش رفته و برای ۱۰۰ واحد پروانه صادر شده 
و دولت تا ۱۰۰۰ واحد ثبت مسکن در سایت کهک را باز گذاشته است. شکاری عنوان 
کرد: تیم مدیریتی خوبی در کهک فعال است و عزم بر این است که پروژه مسکن به 

خوبی پیش رود.
شرایط موجود در شأن مردم و گردشگران نیست

وی گفت: با افزایش جمعیت شهرنشینی با نیازهای جدیدی مواجه شدیم و در دنیا 
مدیران شهری به این نتیجه رسیده اند به سمت ایجاد و توسعه شهرهای هوشمند 
حرکت کنند.  شهردار کهک افزود: در سال های گذشته حرکت های خوبی برای توسعه 
و ایجاد شهرهای الکترونیکی ایجاد شد، شهر هوشمند نیز در افزایش کیفیت زندگی 
شهرنشینی بسیار مؤثر است. وی تصریح کرد: شرایط موجود در شأن مردم و گردشگران 
نیست ولی خبرهای خوبی داریم یکی از طرح های مطالعاتی پیرامون پمپ بنزین 
است که در این باره مشاور گرفته ایم و طراحی خوبی شده و یک مجتمع بین راهی در 
ورودی کهک دارای جایگاه سوخت و کارواش و بازارچه و رستوران جانمایی شده که 
طرح توجیهی دارد و منتظر سرمایه گذار هستیم. شکاری اظهار داشت: مشکلاتی در 
مورد آنتن دهی در دو شهرک مسکن مهر و کوثر وجود داشت و با مخابرات هماهنگی 
لازم اتخاذ شد و زمینی در اختیار مخابرات قرار گرفت که به زودی سایت مخابراتی برای 

تقویت زیرساخت ها راه اندازی می شود.
 

چمدیرکل تامین اجتماعی استان قم خبرداد:

جذب پنج هزار و ۶۰۳ نفر در طرح بیمه 
فراگیر خانواده ایرانی

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم گفت: در طرح »بیمه فراگیر خانواده ایرانی« که 
زنان خانه دار، دختران و دانشجویان بین سنین ۱۸ تا 5۰ سال می توانند تحت پوشش 

قرار گیرند، تاکنون پنج هزار و 6۰3 نفر در این استان جذب شده اند. 
محمد عاشوری در گفت وگویی افزود: اجرای طرح »بیمه فراگیر خانواده ایرانی« 
به عنوان یکی از این اقدامات حمایتی سازمان تامین اجتماعی در دولت سیزدهم است 
که توانست گروه های مغفول مانده از بیمه های اجتماعی اعم از دانشجویان و زنان 

خانه دار را تحت حمایت این نهاد بیمه گر قرار دهد.
وی اضافه کرد: در این طرح فرزندان خانواده و زنان خانه دار می توانند با پرداخت 
مبلغی به عنوان حق بیمه به صورت ماهیانه از مزایای تامین اجتماعی بهره مند شده و 

زودتر از بقیه به سن بازنشستگی برسند و مستمری دریافت کنند.
وی با اشاره به جزییات طرح بیمه فراگیر خانواده، افزود: در مدل الف شخص می تواند 
ماهیانه با پرداخت 5۰۰ هزار تومان از خدمات بازنشستگی، مدل ب با پرداخت 5۸۰ 
هزار تومان از خدمات بازنشستگی و خدمات فوت و مدل ج با پرداخت 75۰ هزار تومان 

از خدمات کامل بازنشستگی، فوت، بازماندگی و از کارافتادگی بهره مند شود.
به گفته عاشوری، افزایش تعداد بیمه شده ها در طرح »بیمه فراگیر خانواده ایرانی« در 
سال جاری به ۱5 هزار نفر از جمله اهداف این اداره کل برای افزایش پوشش بیمه ای 
در سال جاری می باشد. وی جمعیت زیرپوشش بیمه تامین اجتماعی در استان 
قم را ۸۰5 هزار و ۸۲3 نفر عنوان کرد و گفت: از این آمار، تعداد ۲۴۴ هزار و 76۰ 
نفر بیمه شده اصلی و 56۱ هزار و 63 نفر بیمه شده تبعی هستند. وی تاکید کرد: 
مخاطبان تامین اجتماعی می توانند هرگونه مشکل خود در ارتباط با این سازمان را با 
مرکز ارتباطات مردمی این سازمان به شماره ۱۴۲۰ از ساعت ۸ صبح تا ۸ شب در میان 
بگذارند و کد پیگیری دریافت کنند. به گفته مدیرکل تامین اجتماعی قم، این اداره 
کل با چهار شعبه اصلی، ۲ شعبه اقماری و پنج کارگزاری رسمی، ۱۸ خدمت مختلف 

بیمه ای را به مخاطبان خود ارائه می دهد.
 

همزمان با هفته دولت صورت گرفت؛

افتتاح پایگاه سلامت بصیرت قم
همزمان با هفته دولت 

پروژه پایگاه سلامت بصیرت قم با اعتباری بالغ بر 6 میلیارد تومان و زیربنای 5۴۰ 
متر مربع به مناسبت هفته دولت امروز با حضور جمعی از مسئولان استانی افتتاح شد.

براساس این گزارش، مراسم افتتاح پایگاه سلامت بصیرت پردیسان قم ظهرروز سه 
شنبه به مناسبت هفته دولت با حضور سید مهدی قریشی معاون توسعه مدیریت، منابع 
استانداری قم و مهدی مصری رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم و جمعی از معاونان 
این دانشگاه برگزار شد. پایگاه سلامت بصیرت قم با اعتباری بالغ بر 6 میلیارد تومان 

در زیربنای 5۴۰ متر مربع احداث شده و به عموم شهروندان خدمت رسانی می کند.
 لازم به ذکر است، به مناسبت فرا رسیدن هفته دولت هفت طرح مختلف در دانشگاه 

علوم پزشکی قم با اعتباری بیش از ۱۱۰ میلیارد ریال افتتاح می شود.
 

همزمان با هفته دولت صورت گرفت؛

رونمایی از ۲۳ محصول فناورانه در استان قم
مراسم رونمایی از محصولات فناورانه و دانش بنیان قم روز دوشنبه با حضور ۱۴ شرکت 

دانش بنیان همراه با ۲3 محصول فناورانه در این استان برگزار شد.
براساس این گزارش، ، آیین رونمایی از محصولات فناورانه و دانش بنیان استان قم 

ظهر روز دوشنبه با حضور استاندار و معاونین ایشان در استانداری برگزار شد.
۲3 محصول فناورانه و دانش بنیان از ۱۴ شرکت دانش بنیان و فناور عضو چهار مرکز 

فناوری استان قم در این آیین در معرض دید قرار گرفتند.
پارک علم و فناوری استان، مرکز رشد دانشگاه قم، مرکز رشد دانشگاه آزاد اسلامی 
و مرکز رشد کشاورزی چهار مرکز فناوری استان بودند که آخرین دستاوردهای دانش 

بنیان خود را در قالب این نمایشگاه معرفی کردند.

سرپرست سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم:

امکان هوشمندسازی اطلاع رسانی 
ناوگان اتوبوسرانی وجود ندارد 

سرپرست سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم در رابطه با تابلوهای هوشمند اطلاع 
رسانی در ایستگاه های اتوبوس گفت: هیچ جای کشور این تابلوها راه اندازی نشده 
است؛ زیرا به دلیل مشکلات زیرساختی امکان هوشمندسازی اطلاع رسانی ناوگان 

اتوبوسرانی وجود ندارد.
علی نیک در گفت و گویی اظهار داشت: در سال 97 برخی از تابلوها نصب شد و با یک 
شرکت دانش بنیان نیز قراردادی منعقد شد؛ اما به دلیل نبود زیر ساخت ها و هزینه های 
بالایی که به همراه داشت قرارداد لغو شد و مجدد مناقصه برگزار شد اما شرکتی که بتواند 
با زیرساخت هایی که خواسته بودیم کنار بیاید وجود نداشت به همین خاطر هوشمند 
سازی تابلوهای اطلاع رسانی ایستگاه های اتوبوس عملیات نشد و با وضعیت فعلی نیز 

عملیاتی نمی شود.
سرپرست سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم اضافه کرد: با توجه به این که در آستانه 
نیمه دوم سال قرار داریم و با بازگشایی مدارس و دانشگاه ها مخاطبین اتوبوس ها افزایش 
پیدا می کند همه تلاش خود را در راستا افزایش تعداد اتوبوس ها انجام می دهیم تا به 

استانداردی که در گذشته بیان شده بود برسیم.
وی اضافه کرد: تلاش شده است که فاصله زمانی اتوبوس ها بیش از ۱5 دقیقه نباشد 
اما برخی از اوقات یک اتوبوس دچار تصادف و یا تعمیرات اساسی می شود که مجبور 
است از خط خارج شود و همین خروج سبب می شود که فاصله اتوبوس ها تا ۲۰ دقیقه 
برسد. نیک با تأکید بر این که سر فاصله ها نباید به بیشتر از ۱5 دقیقه برسد، گفت: تقریباً 
اولین شهر در کشور در تعداد اتوبوس و نو بودن ناوگان هستیم و بسیاری از شهرها به یک 
سوم و یک چهارم رسیده اند و مشکلات متعددی دارند اما با مدیریت شهری خوبی که 
صورت گرفته است تقریباً وضعیت خوبی در کشور داریم و تلاش می کنیم بیش از این 

شآن مردم قم رعایت شود.
وی با اشاره به اینکه خط اتوبوسی را نداریم که سرفاصله آن بیش از ۲۰ دقیقه باشد، 
اظهار کرد: بسیاری از خطوط سر فاصله کمتر از ۱۴ دقیقه دارند اما برخی از خطوط 
مسافر کمی دارند و استقبالی از آن نمی شود به همین خاطر مجبور هستیم سر فاصله 

آن را افزایش بدهیم؛ تا به جای آن خطوط که تقاضای بیشتری دارند را افزایش بدهیم.
سرپرست سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم افزود: برای مثال خط باجک هر اتوبوسی 
روزانه بیش از ۲۰۰ مسافر سوار نمی کند در حالی که بر اساس استانداردها باید هر 
اتوبوس 7۰۰ تا ۸۰۰ مسافر در روز جابه جا کند و کمتر از استاندارد بودن تعداد مسافران 

زنگ خطری است تا در آن تجدید نظر کنیم.
سرپرست سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم گفت: با توجه به این که در آستانه نیمه 
دوم سال قرار داریم و با بازگشایی مدارس و  هر اتوبوس ماهانه 6۰ میلیون تومان هزینه 

دارد.
وی ادامه داد: اگر مردم از حمل و نقل عمومی استفاده کنند برای خودمان وظیفه 
می بینیم که در آن مسیر خدمات بیشتری را ارائه بدهیم برای مثال شهروندان در خط 
امامزاده ابراهیم )ع(، نیروگاه و پردیسان استقبال خوبی از حمل نقل عمومی داشتند به 

همین خاطر خدمت رسانی در این مسیرها افزایش یافته است.
نیک بیان کرد: هر اتوبوس در ماه 6۰ میلیون تومان هزینه دارد و مردم چه استفاده 
کنند و یا نکنند این هزینه ها ثابت است که این هزینه فارغ از سرمایه گذاری اولیه است؛ 

زیرا در حال حاضر خرید یک اتوبوس نزدیک به شش میلیارد تومان هزینه می شود.
وی با بیان اینکه با وجود هزینه سرسام آور و مشکلاتی که وجود دارد تلاش می کنیم 
که بهترین سرویس دهی را به مردم ارائه بدهیم، یادآوری شد: بر خود وظیفه می بینیم 
که حمل و نقل عمومی نیز همانند آب، برق و گاز به سهولت در دسترس مردم قرار بگیرد 
همچنین شهروندان نباید برای رسیدن به ایستگاه اتوبوس و یا ایستگاه تاکسی بیش از 

7۰۰ متر پیاده روی کنند.
کمبود اتوبوس  به خاطر ارائه سرویس  به علوم پزشکی  نیست

نیک در رابطه با سرویس های علوم پزشکی گفت: هیچ یک از اتوبوس ها از خطوط 
خارج نشده اند و برخی از ماشین ها در سرویس دربستی فعالیت می کردند و رانندگان  
آن ها سازمانی بودند که در پارک سوار شمالی مستقر بودند که با درخواست علوم پزشکی 

سرویس علوم پزشکی را به عهده گرفتند.
وی تأکید کرد: رسالت ما این است کاری کنیم مردم به حمل و نقل عمومی دسترسی 
داشته باشند تا از وسیله نقلیه شخصی کمتر استفاده کنند؛ زیرا وسیله نقلیه شخصی 
علاوه بر این که آلودگی ایجاد می کنند به زیر ساخت ها آسیب وارد می کند و مصرف 
سوخت را نیز در کشور افزایش می دهند. سرپرست سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با 
تأکید بر اینکه این ماشین ها جز آمار نبودند و از رانندگان ملکی سازمان هستند، ادامه 
داد: اگر سرویس علوم پزشکی را انجام نمی دادیم ۱۲۰۰ خودرو شخصی به شهر اضافه 

می شد که باعث ترافیک و آلودگی بیشتر می شد.
خطوط اتوبوس  مجدد بازنگری می شود

وی بیان کرد: در دوسالی که شیوع بیماری کرونا مشکلات متعددی را داشتیم؛ برای 
مثال به مدت دو ماه حمل و نقل عمومی تعطیل شد و بعد از آن نیز با یک سوم ظرفیت 

فعالیت کردیم؛ زیرا با توجه به گسترش کرونا مردم اطمینان نداشتند.
با بیان اینکه به همین خاطر ضد عفونی روزانه اتوبوس ها را در دستور کار  نیک 
قراردادیم تا اعتماد مردم جلب شود، ادامه داد: بعد از ضد عفونی روزانه اتوبوس ها 
و افزایش واکسیناسیون مردم دوباره به استفاده از حمل و نقل عمومی روی آوردند. 
وی اظهار کرد: با درخواست مردم و بررسی کارشناسان مربوطه در سال گذشته یک 
بار بازنگری خطوط انجام شد و مجدد مسیرهایی که دسترسی اتوبوس به آنها کم نیز 
بازنگری خواهند شد که از جمله آن ها بیمارستان امام رضا )ع( و شهرک امام حسن 

)ع( خواهد بود.
 

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم خبرداد:

اختصاص 1۰هزار تُن برنج و شکر
 به استان قم

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان مردادماه 
بیش از ۱۰ هزار تُن کالای اساسی شامل برنج خارجی و شکر برای استفاده مردم در این 

استان اختصاص یافت. 
سعید محمدی در گفت وگویی  بیان داشت: در همین رابطه از ابتدای سال تا پایان 
مردادماه چهار هزار و ۲7 تُن برنج خارجی به منظور تنظیم بازار قم وارد استان شد که این 

میزان در مدت مشابه سال قبل ۲ هزار و 35۱ تُن بوده است.
وی افزود: همچنین طی مدت مورد نظر در سال جاری 6 هزار و 63 تُن شکر برای 
تنظیم بازار قم و تامین نیاز مردم به این محصول وارد استان شد،  در حالی که این رقم در 

مدت مشابه سال ۱۴۰۰، چهار هزار و ۴۲5 تُن بوده است. 
وی با اشاره به تلاش اداره کل غله قم برای تامین نیاز بازار استان به کالاهای اساسی، 
ادامه داد: آمار سهمیه  کالاهای اساسی اختصاص یافته  به قم در سال جاری،  نمایانگر 

رشد چشمگیر میزان سهمیه های امسال نسبت به سال گذشته است.
محمدی گفت: هیچ گونه مشکلی در زمینه تامین کالاهای یاد شده برای پاسخ به نیاز 
مردم قم نداریم و در صورت نیاز استان به حجم بیشتری از این محصولات ،  اقدام لازم را 

برای افزایش میزان سهمیه انجام خواهیم داد.
وی در ادامه سخنان خود با اشاره به این که مصرف آرد استان قم در هر ماه تا ۱3 هزار 
تُن هم می رسد، بیان داشت: در خصوص تامین گندم مورد نیاز استان نیز اداره کل غله 
قم همواره اقدام لازم برای ذخیره سازی این محصول راهبردی را بیش از نیاز چند ماه 

مردم قم انجام می دهد و کمبودی در این خصوص وجود ندارد.
 

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

تست مثبت آبله میمونی در قم نداشته ایم
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به نبود تست مثبت آبله میمونی در قم، گفت: 
تاکنون تمام تست های مربوط به بیماران مشکوک به بیماری آبله میمونی در استان قم 

منفی شده و موردی مثبتی از این بیماری گزارش نشده است.
به گزارش ندای قم، مهدی مصری در گفت وگویی افزود: با وجود این که برنامه های 
عزاداری، فرهنگی، عبادی و کسب وکار تعطیل نشده است، واکسیناسیون وسیع کمک 

کرد تا بیماری کرونا را در پیک های ششم و هفتم، آرام و ملایم پشت سر بگذاریم.
وی ادامه داد: با توجه به قرار داشتن در آستانه اربعین حسینی و همچنین فصل پاییز،  

تزریق دوز یادآور به ویژه برای افرادی که ایمنی پایینی دارند، بسیار لازم و ضروری است.
وی اضافه کرد: از ابتدای آغاز طرح واکسیناسیون کرونا تاکنون، یک میلیون و 9۲۸ 

هزار و 66۰ دوز واکسن به شهروندان استان قم تزریق شده است.
به گفته مصری، تزریق واکسن کرونا در ۱93 مرکز جامع سلامت انجام می شود؛ حتی 
واکسیناسیون سیار هم در برخی مراکز از جمله مصلای قدس و به ویژه برای زائران اربعین 

برپا شده است.

ساعت ۱5 از مطب یکی از پزشکان فوق تخصص کودکان برای فرزندم نوبت داشتم، 
زمانی که نوبت ما شد، پشت میز منشی حاضر شدم؛ دستگاه کارتخوانی ندیدم اما روی 
میزش یک شماره حساب با نام خود دکتر با خودکار روی یک برگه نوشته شده بود که 

منشی پرداخت ویزیت را به این شماره پیشنهاد داد.
از همراهان در  واریز کنید، یکی  این حساب  به  را  پول  وقتی که منشی گفت که 
مطب با صدای بلند گفت »مگه دستگاه کارتخوان ندارید که درخواست انتقال پول به 
حساب آقای دکتر را دارید؟« منشی بلافاصله جواب داد که دستگاه خراب شده و در 
دست تعمیر است. البته این پزشک تا حدودی انصاف داشت و مبلغی که برای ویزیت 
از بیماران درخواست می کرد به حساب خود پزشک واریز می شد؛ در حالی که برخی 
دیگر از پزشکان برای دریافت وجه بابت ویزیت، شماره حساب منشی یا افراد دیگری را به 
بیماران اعلام می کنند. این شگرد در بسیاری از مطب های پزشکان برای استفاده نکردن 
از دستگاه کارتخوان وجود دارد زیرا به اعتقاد برخی کارشناسان اقتصادی بسیاری از 
اصناف، مشاغل مختلف و حتی مشاغل پزشکی برای فرار از مالیات از نصب کارتخوان 
و استفاده از این دستگاه برای ویزیت بیماران خود استفاده نمی کنند که این موضوع 

غیرقانونی است.
امتناع پزشکان از دستگاه پرداخت الکترونیک

داود منظور رئیس سازمان امور مالیاتی کشور نیز درباره فرار مالیاتی برخی پزشکان 
و امتناع آنها در استفاده از دستگاه های پرداخت الکترونیک گفت: در سال گذشته با 
توجه به ظرفیت های قانونی پیش بینی شده، همکاری پزشکان با نظام مالیاتی به طور 
قابل توجهی افزایش یافت و مالیات ۱۰ درصد علی الحسابی که بیمارستان ها و مراکز 
درمانی باید از پرداخت به پزشکان کسر و به حساب خزانه واریز کنند، موجب شد رشد 

قابل توجهی در وصول مالیات از پزشکان داشته باشیم.
وی به نقش موثر مشارکت شهروندان در جلوگیری از فرار مالیاتی افراد اشاره کرد و 
گفت: بخشی از اطلاعات فرار مالیاتی افراد از طریق ارتباطات مردمی و آنچه که به عنوان 
»سوت زنی« زمینه آن فراهم شده به اطلاع این سازمان می رسد و تخلفات افرادی که از 
دستگاه های خودپرداز استفاده نکرده و از قانون تبعیت نمی کنند، در اسرع وقت مورد 

پیگیری و رسیدگی قرار می گیرد.
امتناع پزشکان از این قوانین به حدی بوده است که سازمان امور مالیاتی همچنین 
پیام کوتاه هشدار برای پزشکان که از دستگاه کارتخوان استفاده نمی کنند، ارسال کرده 
است. براساس اعلام محمد رئیس زاده رئیس سازمان نظام پزشکی، حدود 335 هزار نفر 
عضو سازمان نظام پزشکی هستند  و بیش از ۱6 هزار مطب در کشور وجود دارد و 99 

درصد پزشکان کارتخوان در مطب ها دارند.
ارسال پیام کوتاه هشدار برای پزشکان

وحید عزیزی مدیرکل دفتر بازرسی، مبارزه با فرار مالیاتی و پولشویی سازمان امور 
مالیاتی کشور گفت: از ابتدای امسال حدود 9 هزار گزارش اطلاعاتی در سامانه سوت 
زنی )گزارش فرار مالیاتی( ثبت شده که بخش بزرگی از آن مربوط به فرار مالیاتی به دلیل 

عدم استفاده از دستگاه پرداخت بانکی )پوز( است.
وی با تاکید بر اینکه کتمان درآمد، جرم تلقی شده و مجازات کیفری در پی دارد، اظهار 
داشت: درباره کسانی که مرتکب فرارهای مالیاتی کلان می شوند، علاوه بر وصول 

مالیات و جرایم، پرونده قضایی تشکیل می دهیم.
عزیزی اضافه کرد: برای پزشکان و دندانپزشکانی که مردم برای آنها گزارش فرار 
مالیاتی ثبت کرده اند، پیامک اخطار ارسال شده است و همه پزشکان و دندانپزشکان 

مطابق قانون مکلف به استفاده از دستگاه پرداخت بانکی )پوز( هستند.
عزیزی تصریح کرد: از حدود 9 هزار گزارش ثبت شده که در سامانه سوت زنی، 
حدود سه هزار گزارش مربوط به فرار مالیاتی پزشکان و دندانپزشکان بوده است و از این 
تعداد، برای نیمی از آنها علاوه بر پیامک هشدار، درخواست درج در پرونده مالیاتی و 

بررسی های بیشتر برای ادارات ارسال شده است.
نظر سازمان نظام پزشکی چیست؟

این موضوع که  و نظارت سازمان نظام پزشکی درباره  علی سالاریان معاون فنی 
برخی از پزشکان از دستگاه کارتخوان استفاده نمی کنند در گفت و گو با خبرنگار حوزه 
بهداشت و سلامت ایرنا اظهار داشت: نصب دستگاه کارتخوان به عنوان یک تکلیف برای 
همه پزشکان است تا از این طریق بیماران در هنگام مراجعه به مطب پزشکان با روش 

آسان تری ویزیت خود به پزشکان را پرداخت کنند.
وی تصریح کرد: وظیفه هرکسی و حتی پزشکان است که نه بخاطر قانون بلکه به دلیل 
اینکه حق و حقوق بیمار را حفظ کند امکانات رفاهی را برای افرادی همچون بیماران 

فراهم کنند.
استفاده نکردن از دستگاه کارتخوان تخلف است

سالاریان ادامه داد: اگر پزشکی هم تخلفی در این ارتباط و استفاده نکردن از دستگاه 

کارتخوان برای دریافت ویزیت از افراد مراجعه کننده یا بیماران داشته باشد، به طور قطع 
با آنها برخورد می شود. وی با بیان اینکه تخلفات پزشکان در این ارتباط از نظر انتظامی 
و قانونی هم مورد پیگیری است، افزود: این موضوع که با پزشکان متخلف در این زمینه 

برخورد می شود، مشخص است.
معاون فنی و نظارت سازمان نظام پزشکی ادامه داد: البته استفاده نکردن پزشکان 
از دستگاه کارتخوان فقط برای این جامعه و گروه پزشکی نیست و معتقدیم که علاوه 
بر برخی از اعضای جامعه پزشکی، بازاریان و اصناف مختلف هم سعی می کنند از 

کارتخوان استفاده نکنند و  در واقع اکنون این موضوع بسیار فراگیرتر شده است.
همه مطب ها موظف به نصب دستگاه کارتخوان فعال هستند

محمدرضا خردمند معاون انتظامی سازمان نظام پزشکی نیز در این باره گفت: در 
مورد دستگاه کارتخوان قانون می گوید که همه مطب ها حداقل باید یک دستگاه فعال 

کارتخوان برای رفاه حال بیماران مراجعه کننده داشته باشند.
وی اظهار داشت: این اقدام آنها باعث می شود تا مردم بتوانند از آن دستگاه برای 
پرداخت ویزیت خود استفاده کنند و انتظار ما از همه پزشکان در مطب ها این است که 

این دستگاه را به صورت فعال داشته باشند.
برخورد انتظامی با پزشکان متخلف

خردمند ادامه داد: اگر موردی از تخلف پزشکان در استفاده نکردن از دستگاه پرداخت 
الکترونیک وجود دارد، مردم حتما به سازمان نظام پزشکی گزارش دهند تا در سریع ترین 

زمان ممکن نسبت به برخورد و پیگیری اقدام شود.
به گفته وی، در دو تا سه ماه گذشته گزارش جدیدی درباره عدم استفاده پزشکان 

در مطب ها از دستگاه کارتخوان به وسیله شاکی خصوصی یا دولتی دریافت نکرده ایم.
وی خاطرنشان کرد: در صورتی که از طرف شاکیان خصوصی یا دولتی یا خود مردم 
شکایتی مبنی بر تخلف پزشکان به سازمان نظام پزشکی گزارش شود، به طور یقین 
برخورد انتظامی خواهد شد ولی خوشبختانه در چند ماه گذشته هیچ گزارشی به این 
سازمان داده نشده است. معاون انتظامی سازمان نظام پزشکی معتقد است: همه 
پزشکان باید از دستگاه پرداخت الکترونیک برای دریافت ویزیت خود استفاده کنند و 

اگر احیانا ساعت خاصی یا به علتی این دستگاه قطع شود، غیرقابل اجتناب است.
وی اضافه کرد: در صورت دریافت گزارش مردمی مبنی بر تخلفات به این سازمان، باید 
از طریق معاونت درمان وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، سازمان امور مالیاتی 

کشور یا شاکی خصوصی اقدامات لازم انجام شود.
رأی بازدارنده و مجازات انتظامی در انتظار متخلفان

وی یادآور شد: در صورتی که پزشکی دستگاه کارتخوان داشته باشد اما مردم را وادار 
به کارت به کارت یا پول نقد کند، حتما از نظر انتظامی رأی بازدارنده و مجازات انتظامی 

برای او در نظر گرفته می شود.
خردمند با تاکید بر این موضوع که در ماه های اخیر شکایتی به سازمان نظام پزشکی 
نرسیده است، اظهار داشت: پزشکان باید حتما برای رفاه حال بیماران از این موضوع 

تبعیت کنند و برای دریافت ویزیت از دستگاه پرداخت الکترونیک استفاده کنند.
پزشکان قصد فرار از مالیات ندارند

استفاده  الکترونیک  پرداخت  دستگاه  از  پزشکان  برخی  اینکه  علت  درباره  وی 
نمی کنند و گفته می شود برای فرار از مالیات است اینگونه توضیح داد و گفت: سازمان 
نظام پزشکی چنین برداشتی ندارد و معتقدیم پزشکان از نصب دستگاه کارتخوان در 

مطب های شخصی خود فرار نمی کنند.
خردمند تصریح کرد: این موضوع برای همگان روشن است که پزشکان به عنوان 

گروهی از جامعه هستند که شفافیت کامل برای پرداخت مالیات دارند.
معاون انتظامی سازمان نظام پزشکی ادامه داد: برداشت و آمارها نشان می دهد  که 
به هیچ عنوان پزشکان قصد فرار از پرداخت مالیات را ندارند و در واقع یکی از بهترین و 

خوش حساب ترین افراد در راستای پرداخت به موقع مالیات به شمار می روند.
پزشکان درآمد شفاف دارند

وی با بیان اینکه چون پزشکان درآمد شفاف و مشخصی دارند امکان فرار مالیاتی را 
ندارند، اظهارداشت: تعداد بیماران مراجعه کننده و اعمال جراحی پزشکان مشخص 
و غیرقابل کتمان است. به هر حال این موضوع بسیار دارای اهمیت است که اکنون 
مهمترین مساله در این زمینه حفظ حق و حقوق شهروندان در هنگام مراجعه به مطب 
پزشکان است و باید پزشکان نیز به قوانین احترام گذاشته و برای رعایت حال بیماران 
حتما نسبت به دریافت ویزیت خود از طریق دستگاه های پرداخت الکترونیک اقدام 
کنند. در صورتی که مردم تخلفی از پزشکان مبنی بر استفاده نکردن از کارتخوان در 
مطب را مشاهده کردند، می توانند برای ثبت شکایت از طریق سایت سازمان نظام 
پزشکی در بخش ارتباط با ما  شکایت خود را ثبت کنند و سازمان نیز نسبت به پیگیری 

موضوع اقدام خواهد کرد

مدیرکل بازرسی استان قم با بیان اینکه در پی بازرسی 
ها مبالغ زیادی به بیت المال عودت داده می شود، 
گفت: در سال گذشته ما 170 میلیارد تومان اثر بخشی 
مالی در استان قم داشتیم که حدود 158 میلیارد تومان 
آن به بیت المال و 12 میلیارد تومان نیز به جیب مردم 

بازگشته است. 
حجت الاسلام والمسلمین محمود طالبی مدیرکل 
بازرسی استان قم پیش از ظهرروزسه شنبه  در دیدار 
مسئولان ارشد قضایی استان قم با آیت الله سید محمد 
سعیدی که در سالن محراب حرم مطهر بانوی کرامت 
انجام شد، اظهار کرد: کار سازمان بازرسی نظارت بر 
دستگاه های استان است از این رو بدنه این سازمان 
نیروهای متخصص در رشته  های مختلف تشکیل  را 

داده اند.
وی با بیان اینکه بازرسی ها به صورت دوره ای و با 
حضور در دستگاه های اداری صورت می گیرد، افزود: 
خروجی بازرسی ها به اصلاح فرایندها و اثربخشی مالی 

در تضییع بیت المال برمی گردد.
دنبال  به  اینکه  بیان  با  قم  استان  بازرسی  مدیرکل 
داده  عودت  بیت المال  به  زیادی  مبالغ  بازرسی ها 
می شود، ادامه داد: در سال گذشته ما ۱7۰ میلیارد 
تومان اثر بخشی مالی در استان قم داشتیم که حدود 
۱5۸ میلیارد تومان آن به بیت المال برگشته است و ۱۲ 

میلیارد تومان نیز به جیب مردم بازگشته است.
وی با بیان اینکه برخورد با افراد مجرم و متخلف در 
اولویت اقدامات بازرسی است، گفت: تمامی نیروهای 
هر  با  و  هستند  مذهبی  و  متدین  مؤمن،  افراد  از  ما 
عنوانی که در دستگاه های اداری ورود پیدا می کنند به 
بحث عفاف و حجاب هم توجه دارند و با برخوردهای نرم 
و تذکر به مدیر هر مجموعه سعی در اصلاح موارد دارند.
طالبی با بیان اینکه بیشتر دستگاه ها از نظر عفاف و 
حجاب وضعیت مطلوبی دارند، افزود: تعداد محدودی 

از مراکز مشکلات جدی در بحث عفاف و حجاب دارند 
که مشکل آن ها نیز درحال پیگیری است.

وی تصریح کرد: با تغییر مدیریت استانی مدیرانی 
ترکیب  اکنون  و  شدند  جابجا  داشتند  مشکل  که 
از نظر سلامت، وضعیت خوبی  استان  مدیرکل های 

است.
حمایت از آمر به معروف دربرخورد با

 آسیب های اجتماعی 
حمایت  به  اشاره  با  دیدار  دراین  نیز  قم   دادستان 
قوه قضائیه از برخورد با آسیب های اجتماعی مانند 
با  برخورد  در  گفت:  حجاب،  و  عفاف  حوزه  جرایم 
حمایت  معروف  به  آمر  از  اجتماعی  ناهنجاری های 

می کنیم به شرطی که از قانون تجاوز نکرده باشد. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن غریب اظهار کرد: 
سیاست ما در برخورد با جرایم خشن، سیاست قاطع 
و اجرای سریع احکام قضایی است که بازدارنده خواهد 

بود.

وی با بیان اینکه تخفیف در اجرای احکام در احکام 
سنگین نداریم و فقط در جرایم سبک از تخفیف در 
مجازات استفاده می کنیم، گفت: در چند سال اخیر 
خوبی  بازدارندگی  آثار  است  شده  اجرا  که  احکامی 
داشته و در زندان همه می دانند که حکمی که صادر 

می شود به سرعت اجرایی می شود.
دادستان قم با اشاره به حمایت قوه قضائیه از برخورد 
و  مانند جرایم حوزه عفاف  با آسیب های اجتماعی 
برای  قضایی  دستور  صدور  بحث  در  گفت:  حجاب، 
اجرای قانون هیچ موردی نبوده که درخواست شود و 
دستور قضایی صادر نشود و در برخورد با ناهنجاری 
های اجتماعی از آمر به معروف حمایت می کنیم به 

شرطی که از قانون تجاوز نکرده باشد.
وی با بیان اینکه ما حمایت از آمران به معروف و مقابله 
خود  شرعی  وظیفه  را  اجتماعی  های  هنجاری  نا  با 
می دانیم، گفت: در زمینه صدور دستور قضایی شبانه 

روزی پاسخگو هستیم.

مدیرکل بازرسی استان قم اعلام کرد:

بازگرداندن 17۰ میلیارد تومان به بیت المال و جیب مردم 

آیا پزشکان از پرداخت مالیات فرار می کنند؟

کارتخوان خراب است/لطفا ویزیت را به این حساب واریز کنید!
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 وزیر اقتصاد:

علاج بلندمدت فساد، با نظارت
 ۸۵ میلیون ایرانی، ممکن است

وزیر امور اقتصادی و دارایی علاج بلندمدت فساد در کشور را، منوط به شفاف 
کردن اقتصاد و امکان نظارت ۸5 میلیون ایرانی بر اموال، دارایی ها و صورت های 

مالی دولت و شرکت های دولتی عنوان کرد.
"سادات  مسجد  نمازگزاران  جمع  در  سخنانی  طی  خاندوزی«  احسان  »سید 
اخوی" واقع در خیابان "ایران"  با اشاره به هشدارهای مقام معظم رهبری در سال 
۱39۲ و ابلاغ سیاست های اقتصاد مقاومتی از سوی ایشان به منظور مقاوم سازی 
اقتصاد و فاصله گرفتن از آسیب پذیری آن در مقابل تنش های تحریمی، یادآور شد: 
سیاست های اقتصاد مقاومتی در این جهت بود که اقتصاد کشور آن قدر قوی شود 
که به محض اینکه قدرت های بزرگ تصمیم به نخریدن نفت ما یا عدم مبادله مالی با 

بانک های ما گرفتند، دچار شوک نشود.
وی افزود: متأسفانه دولت های پیشین فرصتی را که با قوانین ابلاغی مقام معظم 
رهبری برای مقاوم سازی اقتصاد فراهم آمده بود را جدی نگرفتند و نتیجه آن شد که 
در اردیبهشت سال ۱397 و به محض خروج ترامپ از برجام، مجدداً شاهد افزایش 

نرخ ارز، تورم و درهم ریختگی بازارها بودیم و چالش اقتصادی، کشور را فرا گرفت.
وزیر اقتصاد عنوان کرد: دولت آقای رئیسی از شهریور سال ۱۴۰۰ که سکان کار 
را به دست گرفت، بنا را جبران تمام کوتاهی ها و عقب ماندگی هایی گذاشت که 
دولت های قبل اگر به فرمایشات مقام معظم رهبری گوش فرا داده بودند، شاید هرگز 

به وقوع نمی پیوست.
خاندوزی با تأکید بر اینکه "شرایط نامناسب اقتصاد کشور در زمان آغاز بکار دولت 
سیزدهم، ثمره تلخ نادیده گرفتن رهنمودها و راهبردهای رهبری معظم انقلاب برای 
مقاوم سازی اقتصاد بود" اظهار داشت: دولت برای جبران گذشته، دو مؤلفه "مردمی 

سازی اقتصاد" و "عدالت محوری" را در دستور کار خود قرار داد.
وی ادامه داد: یک بُعد از مردمی سازی اقتصاد به معنای برگشتن مسئولان و 
دولتمردان به آغوش مردم و داشتن گوش شنوا در مقابل خواست و حرف مردم در 
نقاط دور و نزدیک کشور است اما این فقط یک مرحله کوچک از پیاده سازی پروژه 

دولت مردمی است.
وزیر اقتصاد بیان کرد: از این مهم تر، این است که ما به نحوی عمل کنیم که منافع 
مردم، اصل باشد و این گونه نباشد که هر کس قدرت و رانت اطلاعاتی و اقتصادی 

بیشتری داشت، بتواند استفاده اصلی را از منابع ببرد.
خاندوزی با تصریح این نکته که همه اینها تحولاتی است که به منظور جبران عقب 
ماندگی های سالیان گذشته، تازه "آغاز" شده است، گفت: اعتراف می کنیم، مدتی 

زمان می برد تا به نقطه ای که شایسته اقتصاد کشور و مردم نجیب ما است، برسیم.
 

در مردادماه انجام شد؛

پرداخت 1۰ هزار میلیارد تومان سود
 از طریق سجام

 در مرداد ماه سال جاری بیش از ۱۰ هزار میلیارد تومان سود ناشران از طریق 
سامانه سجام به حساب بیش از 9 میلیون و 7۰۰ هزار سهامدار واریز شد.

تازه ترین  تسویه وجوه،  و  بهادار  اوراق  به گزارش شرکت سپرده گذاری مرکزی 
اطلاعات منتشر شده از سوی سپرده گذاری حاکی از آن است که در دومین ماه 
تابستان سال جاری 6۸ ناشر بازار سهام در مجموع ۱۰ هزار و 565 میلیارد و 66۴ 
میلیون و ۸۰3 هزار و 7۸۲ تومان را از طریق سامانه سجام به حساب 9 میلیون و 76۴ 

هزار و 7۰9 سهامدار واریز کردند.
بیشترین و کمترین سود پرداخت شده

بر اساس این گزارش در این دوره زمانی، در بین 6۸ ناشر، بیشترین سود پرداختی 
با استفاده از سامانه سجام با مبلغ یک هزار و ۸۲5 میلیارد و 53۴ میلیون و 35۰ 
هزار و 7۰5 تومان متعلق به شرکت پالایش نفت اصفهان و کمترین سود پرداختی 
نیز با مبلغ یک میلیون و ۱۰۰ هزار و ۲۲۰ تومان به گروه مالی کیان اختصاص داشته 

است.
بیشترین تعداد سهامدار

اَمرداد ماه سال جاری 3 شرکت سود سهام بیش از یک میلیون  همچنین در 
سهامدار را واریز کرده اند که شامل »سرمایه گذاری کوثر بهمن با یک میلیون و ۴5۰ 
هزار و 9۸۴ سهامدار، سرمایه گذاری گروه مالی سپهر صادرات با یک میلیون و 39۸ 
هزار و ۴66 سهامدار و رایان هم افزا با یک میلیون و ۱۱3 هزار و ۱7۴ سهامدار« 

می شود.
کمترین تعداد سهامدار

در همین حال در دومین ماه تابستان امسال، 3 شرکت نیز رکورددار کمترین تعداد 
سهامداری هستند که از طریق سجام سود سهامداران خود را واریز کرده اند که 
شامل»گروه مالی کیان با 6 سهامدار، سیمان اردستان با ۱33 و بیمه کارآفرین با یک 

هزار و 3۴۲ سهامدار« است.

دبیرکل اتحادیه بنکداران اعلام کرد؛

کاهش ۴۰ درصدی قیمت برنج
 در شمال کشور

 دبیرکل اتحادیه بنکداران مواد غذایی گفت: با توجه به افزایش برداشت محصول 
در شمال کشور، قیمت برنج ایرانی ۴۰ درصد و برنج خارجی ۱5 درصد کاهش قیمت 

داشته است.
»قاسمعلی حسنی« ، از کاهش قیمت برنج در سراسر کشور خبر داد و افزود: 
اکنون افزایش 3۰ درصدی تولید برنج ایرانی، رکود بازار، پُر بودن انبارها از برنج ایرانی 
سال گذشته، رفع ممنوعیت واردات برنج و ذخایر کافی برنج موجب کاهش قیمت 

این محصول شده است.
دبیرکل اتحادیه بنکداران مواد غذایی تصریح کرد: اکنون با توجه به کاهش قیمت 
مناسب  با قیمت های  را  ایرانی  برنج  بازار، هموطنان می توانند  در  این محصول 

خریداری کنند.
وی اظهار داشت: در حال حاضر قیمت هر کیلوگرم برنج ایرانی طارم گیلان ۸۲ 
هزار تومان، هاشمی 7۲ هزار تومان، فجر ۴۲ هزار تومان و ندا 3۲ هزار تومان شده 

است.
حسنی گفت: با توجه به وفور برنج در کشور  انتظار می رود در صورت تداوم کاهش 
قیمت برنج، راهکاری برای صادرات این محصول تولید داخلی برای 6 میلیون نفر 

ایرانی خارج از کشور نیز اندیشیده شود.
دبیرکل اتحادیه بنکداران مواد غذایی بیان کرد: اکنون قیمت برنج خارجی درجه 
یک  نیز در بازار از 37 هزار تومان به 3۲ هزار تومان رسیده، یعنی ۱5 درصد کاهش 

قیمت داشته است.

رئیس شورای هماهنگی بانک های دولتی اعلام کرد:

بدهی ۳۵۹ هزار میلیاردی دولت
 به شبکه بانکی

رئیس شورای هماهنگی بانک های دولتی از طلب 359 هزار میلیارد تومانی شبکه 
بانکی از دولت تا پایان خردادماه سال جاری خبر داد.

محمدرضا فرزین در سی و دومین همایش بانکداری اسلامی به بیان گزارشی از 
وضعیت ترازنامه شبکه بانکی مبنی بر دارایی ها و بدهی ها پرداخت.

وی اظهار کرد: سیستم بانکی معادل 359 هزار میلیارد تومان از دولت طلب دارد 
که این طلب در بانک های دولتی نسبت به سایر بانک ها بیشتر است.

فرزین با بیان اینکه میزان اموال غیر منقول در بانک های دولتی بیشتر از سایر 
بانک هاست، گفت: باید برنامه مدونی برای فروش اموال بانک ها تهیه و اجرا شود. 
بدهی بانک های دولتی به بانک مرکزی نیز بیشتر از سایر بانک هاست که به افزایش 

پایه پولی منجر می شود.
رئیس شورای هماهنگی بانک های دولتی افزود: افزایش بدهی بانک های دولتی 
به بانک مرکزی به این برمی گردد که دولت، منابع را از شبکه بانکی خارج کرده است. 

صورت  به  را  نظارت ها  که  است  این  ما  :نگاه  گفت  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
سیستمی پیش ببریم. طبیعتا کسی دوست ندارد آنچه خلاف شرع است را انجام 

دهد که ربا جزو سنگین ترین گناهان است.
علی صالح آبادی روزسه شنبه در سی و دومین همایش بانکداری اسلامی با اشاره 
به تشکیل کمیته فقهی در سال ۸6 در بورس اظهار کرد: این کمیته توانست به 
توسعه ابزار های مالی بازار سرمایه کمک کند که اگر تلاش اعضای این کمیته نبود 

بورس به این رشد و بالندگی امروز نمی رسید.
وی ادامه داد: در قانون برنامه ششم توسعه نیز شورای فقهی در بانک مرکزی 
تعریف شد که مشابه آن کمیته فقهی بورس است. این شورا از سال 97 فعالیت 
خود را آغاز کرد و با توجه به اینکه از ابتدا عضو این شورا بودم شهادت می دهم که 
در این ۴ سال نگاه شورا کمک به نظام بانکی و بانک مرکزی بوده است که به سمت 
بانکداری اسلامی حرکت کند و شبهات را مرتفع کند. ریپو، امهال و .. محصول 

شورای فقهی بانک مرکزی است.
این ساختاری که وجود داشته و ادامه خواهد داشت می تواند کمک کننده باشد و 
با همدلی و همفکری بانک مرکزی و شورا می توان دغدغه های مردم و مراجع درباره 
نظام بانکی را مرتفع کرد. رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: در این شورا زحمات 
بسیاری شده که فعالیت های نظام بانکی در چارچوب نظام بانکی بدون ربا باشد. 
وی افزود: بسیاری از مراجع شبهات و ایراداتی نسبت به فعالیت های نظام بانکی 
به ویژه جریمه ای که از جریمه دیرکرد اخذ می شود دارند که باید به شکل سیستمی 

در نظام بانکی حل شود.
صالح آبادی تاکید کرد: نگاه ما این است که نظارت ها را به صورت سیستمی پیش 
ببریم. طبیعتا کسی دوست ندارد آنچه خلاف شرع است را انجام دهد که ربا جزو 

سنگین ترین گناهان است.
رئیس کل بانک مرکزی خاطرنشان کرد: تشخیص این موارد نیز با شورای فقهی 

بانک مرکزی است. مصوبات شورا نیز باید در شبکه بانکی رعایت شود.
وی افزود: از هر بانک یک نفر باید عضو کمیته تطبیق شرعی بانک ها باشد که 
منوط به دریافت گواهی بانکداری اسلامی است. این افراد وظیفه دارند به بانک 
کمک کنند که با بانکداری اسلامی تطابق بیشتری پیدا کند و البته لزومی ندارد 

روحانی باشد و ملاک آزمون بانکداری اسلامی است.
رئیس کل بانک مرکزی گفت: از ابتدای دولت سیزدهم رئیس جمهور از بنده 
خواستند که در بانک مرکزی مقوله بانکداری اسلامی را به عنوان مطالبه جدی 
دولت دنبال کنیم. وی همچنین بر موضوع آموزش بانکداری اسلامی تاکید کرد و 
گفت: درخواست جدی از موسسه آموزش عالی داریم که به بانک ها کمک کند تا 
تطابق بیشتری پیدا کنند. قانون بانکداری بدون ربا را داریم که دارای استاندارد ها 
و تعاریف خوبی است، اما به هرحال نیاز به آموزش داریم که به صورت مداوم برقرار 

باشد چرا که به تحقق کامل بانکداری اسلامی کمک خواهد کرد.
خبر  بانکی  نظام  در  اسلامی  بانکداری  راهبردی  سند  تدوین  از  آبادی  صالح 
داد و گفت: این سند در بانک مرکزی در حال تهیه و تدوین است که نقشه راه 
اجرای بانکداری اسلامی در کشور خواهد بود و قبل از نهایی شدن نیز در معرض 
نظرخواهی و مشورت قرار میگیرد. این نقشه راه کمک میکند تا نظام بانکی بهتر در 

مسیر بانکداری اسلامی حرکت کند.

رئیس کل بانک مرکزی مطرح کرد:

اجرای دقیق بانکداری بدون ربا مستلزم نظارت سیستمی

رئیس شورای فقهی بانک مرکزی تاکید کرد که نظارت شرعی در بانک ها به معنی دخالت در امور بانکی نیست. 
»غلامرضا مصباحی مقدم« درسی و دومین همایش بانکداری اسلامی افزود:  اگر ۱۰۰ درصد قانون عملیات بانکی بدون 
ربا اجرا می شد، اکنون هیچ مشکلی نداشتیم اما در عمل این اتفاق رخ نداد که ناشی از نبود نظارت شرعی در عملیات 
بانکی است.  وی یکی از مصوبات شورای فقهی بانک مرکزی را امهال مطالبات اعلام کرد و گفت: آیین نامه و دستورالعمل 
امهال مطالبات در بانک ها اجرا نشد البته ممکن است که برخی این موضوع را اجرا کرده باشند. مصباحی مقدم بیان کرد: 
قراردادهای بانکی باید ساده سازی شوند و به صورت نرم افزاری و سیستمی در اختیار بانک ها قرار گیرند و با این اقدام نظارت 
در زمینه بانکداری اسلامی تقویت می شود.  رییس شورای فقهی بانک مرکزی اظهارداشت: بانک های اسلامی نظارت بر 
چگونگی عملیات بانک ها را قبول کردند و نباید تصور شود نظارت شرعی خللی ایجاد می کند زیرا بسیاری از مشکلات نظام 

بانکی به دلیل عمل نکردن به دستورالعمل هاست. 
وی تاکید کرد که نظارت شرعی در بانک ها به معنی دخالت در امور بانکی نیست.

سود بانکی باید اصلاح شود
مصباحی مقدم در جمع خبرنگاران نیز گفت: یکی از اقدامات شورای فقهی در سال جاری  استقرار ناظران در بانک هاست 
و دستورالعمل هایی شورای فقهی را مبنای کار قرار می دهد.  وی بیان کرد:  سود بانکی مناقشاتی دارد و نیازمند به اصلاح 
است و معتقدیم سود باید از جریان تولید و تجارت به بانک منتقل شود که این اتفاق نمی افتد.  این مقام بانکی افزود: موضوع 
دیگر پیچیدگی قراردادهاست به طوری که مشتری بدون اطلاع امضا می کند، در حالیکه در قراردادهای شرعی طرفین باید با 
اطلاع کامل اقدام کنند و قراردادها باید شفاف، ساده باشد و این بازنگری در دستور کار است.  وی گفت: اصل بر این است که 
نظام بانکی با اصل عقود مبادله ای استفاده کند و عقد مشارکت در صورتی برگزار شود که ساختار مناسب برای امکان نظارت 
بانک بر شریک فراهم شود و صندوق پروژه شکل بگیرد و اتفاقات قابل رصد باشد عقود مشارکتی که الان عمل می شود با عقود 

مشارکتی مدنظر بانکداری اسلامی فاصله دارد. 

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره به عرضه خودرو در بورس کالا، گفت: این روش عرضه، بازار خودرو را به سمت شفافیت و 
رقابت سوق می دهد.

»محسن علیزاده« ،به عرضه های خودرو در بورس کالا پس از مصوبه شورای عالی بورس اشاره کرد و اظهار داشت: تجربه همین 
چند عرضه اخیر خودرو در بورس کالا نشان داد که با کنار گذاشتن قیمت گذاری دستوری، منافع مصرف کننده نهایی نیز در کنار 
تولیدکننده حفظ می شود چراکه قیمت خودروهای عرضه شده در بورس کالا ارزان تر از قیمت همان خودروها در بازار آزاد کشف شد و 

مصرف کنندگان توانستند خودرو را در مکانیسمی شفاف و عادلانه و با قیمت بهتر خریداری کنند. 
وی با اشاره اینکه بورس کالا، بسترساز عرضه و تقاضای کالا و معاملات شفاف است، تصریح کرد: سازوکارهای بورس کالا دورنمای 
روشنی را در اختیار سیاست گذار قرار می دهد که می تواند بر مبنای واقعیت های موجود در معاملات، سیاست ها و تصمیم های درست 

و روشنی اتخاذ کند. 
علیزاده با بیان اینکه قیمت خودروهایی همچون فیدلیتی، دیگنیتی و هایما که در بورس کالا عرضه شدند در قیاس با بازار آزاد فاصله 
چشمگیری دارد، گفت: به طور مثال، قیمت هر یک از این خودروهای عرضه شده در بورس کالا نزدیک ۱۰۰ تا ۲۰۰ میلیون تومان 
ارزان تر از بازار آزاد هستند؛ این در حالی است که این وضعیت به نفع مصرف کننده نهایی است و ادامه آن به تعدیل قیمت و تعادل بیشتر 

بازار کمک می کند. 
عضو ناظر مجلس در شورای عالی بورس با بیان اینکه عرضه خودرو در بورس کالا در بلندمدت علاوه بر حمایت از تولیدکننده و 
مصرف کننده به سود صنعت خودرو خواهد بود، گفت: سازوکارهای شفاف در بورس کالا مسیرها و بسترهای رانت زا را مسدود می کند و 
در یک بستر شفاف و رقابتی را برای سیاست گذاری فراهم می کند. وقتی قرار نیست خودرو به صورت دستوری تعیین قیمت شود، سود 

اصلی به بخش تولید می رسد و انگیزه برای تولید بیشتر و با کیفیت تر افزایش می یابد و کل صنعت خودرو از این رویه منتفع می شود.
وی در پایان افزود: برخلاف برخی سوءتفاهم ها مبنی بر اینکه عرضه خودرو در بورس کالا به معنای دادن مجوز افزایش قیمت هاست، 

اما تجربه اخیر به وضوح نشان داد استمرار عرضه ها در بورس به ثبت قیمت های غیرواقعی در فضای مجازی پایان می دهد.

رئیس شورای فقهی بانک مرکزی اعلام کرد؛

نظارت شرعی در بانک ها به معنای دخالت در امور بانکی نیست
عضو ناظر مجلس در شورای عالی بورس اعلام کرد؛

ایجاد شفافیت و رقابت در بازار خودرو با عرضه در بورس کالا

نایب رییس کمیسیون صنایع اتاق ایران مرح کرد:

تعطیلی ۳۰ تا ۴۰ درصد بنگاه های صنعتی پروانه دار
نایب رییس کمیسیون صنایع اتاق ایران اظهار داشت: 
گفته می شود بین 3۰-۴۰ درصد بنگاه های صنعتی که 
پروانه بهره برداری دارند، تعطیل بوده و فعالیتی ندارند 
که این میزان با مراجعه و مشاهده شهرک های صنعتی، 

معقول است
عباس جبالبارزی در گفت وگو با ایلنا، اظهار داشت: اگر 
بخواهیم در خصوص وضعیت صنایع کوچک و متوسط 
صحبت کنیم، باید در خصوص چند آیتم صحبت کرد که 
آن  ها شامل وضعیت نقدینگی، بازار و مسائل قیمتی آن ها 
است. بحث تامین مواد اولیه یکی از معضلات اصلی است 
که تغییرات و نوسانات نرخ ارز، بر روی آن تاثیر دارد و برنامه 
ریزی را برای این واحدها دشوار کرده است؛ در واقع قیمت 
مواد اولیه به دلیل نوسانات نرخ ارز، در حال تغییر است که 
این موضوع مشکل ایجاد می کند. ما نمی گوییم نرخ ارز 
باید تثبیت داشته باشد اما باید بتوان برنامه ریزی کرد چون 
سالی ۱-۲ بار تغییر نرخ ارز مشکلی به وجود نمی آورد اما 
نوسان روزانه آن، برنامه ریزی را با مشکل مواجه می کند که 
این مشکل در سیستم تامین مواد و قیمت دهی مشاهده 

می شود.
وی با اشاره به تعطیلی واحدهای تولیدی به دلیل عدم 
تامین مواد اولیه، گفت: آمارها در این زمینه مختلف است 
و گفته می شود بین 3۰-۴۰ درصد بنگاه های صنعتی 
فعالیتی  و  بوده  تعطیل  دارند،  برداری  بهره  پروانه  که 
و مشاهده شهرک های  مراجعه  با  میزان  این  که  ندارند 
صنعتی، معقول است. بخشی از این تعطیلی، ناشی از 
سوء مدیریت، بخشی به دلیل سواستفاده از منابع مالی 
و تسهیلاتی و بخشی دیگر حاصل تحریم بوده است. از 
زیر 5۰ درصد  با ظرفیت  بنگاه ها  از  برخی  سوی دیگر 
فعالیت کرده و به نوعی به دنبال بقا هستند زیرا درآمد 
آنچنانی نداشته و معوقه های بانکی دارند. به طور کلی 
شاید بتوان گفت ۲۰-3۰ درصد واحدها با ظرفیت بالای 

5۰ درصد فعالیت می کنند.

نایب رییس کمیسیون صنایع اتاق ایران در خصوص 
کاهش سهمیه برق صنایع، گفت: مشکل برق و گاز از 
چالش های اصلی صنایع است. از سال 97 به این سو، 
مصرف ما از تولیدمان بیشتر بوده، به این دلیل که عدم 
سرمایه گذاری در بخش نیروگاهی، باعث شد تقاضا بر 
عرضه در زمینه برق پیشی بگیرد. به طور طبیعی رشد 
مصرف برق در زمینه صنعت بد نبوده زیرا این به معنای 
تولید داشتن است اما متاسفانه ما رشد پیدا نکردیم و با رخ 
ندادن این مهم، به دلیل ایجاد مشکل در فصل تابستان، 
طبعا برق بخش خانگی را قطع نکرده و فشار را بر دوش 
بخش صنعتی می اندازند که این اتفاق از ۱5 خرداد تا ۱5 
شهریور رخ می دهد. در حال حاضر شهرک های صنعتی 
موضوع  این  که  داشته  برق  قطعی  روز   ۲-۱ هفته ای 
بر فعالیت آن ها تاثیرگذار است و طبق بررسی های ما، 
فعالیت  انجام  توانایی  سال  در  ماه  حدود ۲  کارخانه ها 
با اضافه کردن ۲ ماه تعطیلی، ۸ ماه در سال  و  ندارند 
باقی می ماند که این هزینه ها به همراه سنوات و عیدی با 
پرداخت ۱۲ ماه حقوق  مطابقت ندارد؛ به علاوه این که 

بهره وری ناکافی نیز یکی از مشکلات ما است.
وی در ارتباط با معضل دیگر حوزه صنعت که بحث داغ 
این روزها نیز است، اذعان کرد: به نظر می رسد مذاکرات 
برجام و این که به نتیجه دلخواه برسد یا خیر، فضا را به 
گونه ای کرده که تصمیم گیری دشوار شده است. بازار 
در حالت رکود به سر می برد و سفارش و تقاضا برای بنگاه 
 های کوچک و متوسط مقداری کاهش یافته است. قطعا 
توافق برجام به نفع کشور و بخش خصوصی است اما این 
که تصور کنیم نرخ ارز سقوط 5۰ درصدی خواهد داشت، 
قاعدتا امکان ناپذیر است و در صورت رخ دادن موضوع نیز 

اتفاق غیرمنطقی است.
وی ادامه داد: در صورت رسیدن به توافق، قطعا نرخ ارز 
مقداری کاهش پیدا می کند و به نقطه تثبیتی می رسد 
که این موضوع از دل آزادسازی منابع و صادرات حاصل 

هزار  زیر ۲۰  نرخ  به  ارز  نرخ  رسیدن  تصور  اما  می شود 
تومان غیرمعقول است زیرا از ابتدای انقلاب تاکنون اگر 
نرخ تورم را حساب کنیم، به ۲3-۲۴ هزار تومانی می رسیم 
که فرمول تقریبی آن، بر اساس تفاضل تورم داخلی از 
تورم خارجی تعیین می شود. مسئله مهم در زمینه توافق 
برجام، عدم واردات بی رویه است و باید انتقال تکنولوژی 
بزرگ  شرکت های  توافق،  این  در  واقع  در  شود؛  انجام 
صاحب تکنولوژی باید با شرکت های بخش خصوصی ما 

توافق نامه امضا کنند.
جبالبارزی در ادامه به معضل سرمایه گذاری اشاره کرد 
و گفت: رشد سرمایه گذاری در سال های اخیر در کشور 
منفی شده و وقتی سرمایه گذاری انجام نشود، به طور 
طبیعی تقاضا برای صنایع کوچک و متوسط نیز کاهش 
پیدا می کند. به دلیل تحت تحریم قرار گرفتن و در پی آن 
شکل نگرفتن سرمایه گذاری خارجی و از سوی دیگر، 
عدم تثبیت سرمایه گذاری داخلی به دلیل نوسانات نرخ 
ارز، سرمایه گذاران به سمت فعالیت های کوتاه مدتی نظیر 
خرید زمین و آپارتمان یا سکه رفته اند که همه باعث شده، 
نقدینگی به بخش سرمایه گذاری وارد نشود و در نتیجه 
رشد سرمایه گذاری افت کند و تقاضا برای بنگاه ها کاهش 

یابد.
وی افزود: تامین منابع مالی و سرمایه در گردش نیز 
یکی از بحران های تامین منابع مالی است که صنایع با 
آن درگیر هستند. از معضلات دیگر آن ها، مشکلات با 
سازمان های تامین اجتماعی و مالیاتی است که بارزترین 
آن ها، در خصوص بنگاه های کوچک و متوسط که ثابت 
هستند و بدون توجه به فعالیت یا عدم فعالیت شان، باید 
حقوق و پول بیمه را پرداخت کنند که البته این موضوع 
قبال  در  و  گرفتن  پروژه  آن ها،  مشکل  اما  بوده  قانونی 
آن، کار انجام دادن است که معمولا تامین اجتماعی در 
خصوص این پروژه ها از بنگاه ها مفاصا حساب می خواهد 

که این درخواست برای کارگاه های ساده، قانونی نیست.

جبالبارزی در خصوص اشکالات مفاصا حساب صورت 
گرفته توسط سازمان تامین اجتماعی اذعان کرد: مسائل 
گفته شده غیرمنطقی و غیرمعقول است زیرا کارگاه ثابتی 
که هر ماه پول بیمه اش را پرداخت می کند، هیچ تعهدی 
برای معرفی خود ندارد و این مسئله فقط در خصوص 
پیمانکاران مطرح است، نه بنگاه های تولیدی. این کار از 
سوی سازمان تامین اجتماعی برای این انجام می گیرد 
انجام  که مشخص شود فعالیت خاصی در کارخانه ای 
دارد.  پروانه  بنگاه دار  که  صورتی  در  خیر؛  یا  می گیرد 
سازمان تامین اجتماعی خود را به جای سازمان صنایع 
می گذارد؛ در حالی که توانایی تشخیص ندارد و من این 

فرآیند را بیهوده می دانم.
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ورزشی

سرپرست اداره کل ورزش و جوانان استان قم :

برخی نمی گذارند برای فردوس
 کمک مالی جذب کنیم

سرپرست اداره کل ورزش و جوانان استان قم با اشاره به مشکلات باشگاه لیگ 
برتری فردوس گفت: افرادی در داخل استان نمی خواهند این باشگاه که در لیگ برتر 

فوتسال فعال است در قم بماند اما ما برای این تیم از آبروی خود مایه گذاشتیم.
ابراهیم سانی خانی در گفت وگویی اظهار داشت: بحثی که در استان قم مطرح است 
آن است که این تیم پل های پشت سرش را برای صنعتگران و حامیان مالی خراب کرده 
و هر کجا اسمی از باشگاه فردوس می آید برخی شرکت ها از ورود و حامیت مالی ترس 

و واهمه دارند.
وی بیان کرد: کسانی هستند که نمی خواهند تیم فردوس در قم بماند، زمانی معاون 
سیاسی و امنیتی استاندار با برخی شرکت ها برای کمک به تیم صحبت می کند و 
هنوز مدیر شرکت از اتاق معاون سیاسی بیرون نیامده است از باشگاه فردوس نفر به آن 

شرکت ها می فرستند و پشت در اتاق رئیس آن می روند.
وی اظهار داشت: تاکنون با برخی شرکت های صنعتی رایزنی کردیم و مبالغی برای 
کمک به باشگاه فردوس واریز شد و از طریق هیات فوتبال کمک لازم به تیم انجام شد.

سرپرست اداره کل ورزش و جوانان استان قم با اشاره به این که فشار روی رئیس 
هیات فوتبال این استان هم در راستای جذب حامیان مالی برای فردوس زیاد بود گفت: 
گاها برخی طوری با مدیرکل ورزش ، مسئولان استانداری و هیات برخورد می کنند که 
اجازه نمی دهند این افراد برای تیم فکر کنند و در کمال آرامش بتوانند حامیان مالی 

را جذب کنند.
وی ادامه داد: در بازی های خانگی فردوس حتی برای جذب تبلیغات کنار زمین 

زحمت کشیده نشد و مشکلات باشگاه فردوس باید ریشه ای حل شود.
سانی خانی عنوان کرد: از روز اول انتصابم در مورد تیم های لیگ برتری فردوس و 
شیمیدر دغدغه داشتم چون جذب حامی مالی برای تیم های ورزشی قم بسیار مهم 

است.
وی بیان کرد: در مورد تیم فردوس که تیمی خصوصی است و مالک دارد ابتدا با مالک 
صحبت کردیم و او گفت نمی توانم ادامه دهم و از تیم پشتیبانی کنم اگر دستور دهید 
تیم را واگذار کرده و از استان خارج کنیم که در پاسخ به ایشان عنوان شد نمی توانید 

تیم را واگذار کنید.
مخالف سرسخت خارج شدن تیم از استان قم بودم

وی ادامه داد: مالک باشگاه عنوان کرد تیم را در قم نمی خرند یا با قیمت پایین می 
خرند و شخصا از روز اول مخالف سرسخت خارج شدن تیم از استان قم بودم.

سرپرست اداره کل ورزش و جوانان استان قم افزود: با رئیس هیات فوتبال و مالک 
باشگاه صحبت داشتیم و عنوان کردم شما تنها کنار فردوس نبودید که تنها تصمیم 
تا اینجای کار  بگیرید و شما قشرهوادار خود را دارید و آن ها را امیدوار کردید که 

رسیده اید.
وی اظهار داشت: پیش از آغاز لیگ برتر به مالک باشگاه اعلام کردیم که مبلغی تلاش 
می کنیم از مجموعه های صنعتی و از طریق هیات فوتبال به شما کمک شود تا این 
که از باشگاه خواسته شد پول ورودی را بدهند که ۱7۰ میلیون تومان بود و آن ها این 

رقم را نداشتند.
وی ادامه داد:  همان اوایل کار فردوس برای شرکت در لیگ برتر فوتسال امسال جلسه 
ای گرفتیم که چه کنیم و رئیس هیات نظر داد که آن را به یک استان دیگر بدهیم اما 
در پاسخ به او عنوان کردیم که  مگر ما در لیگ برتر تیم دیگری داریم که آن را به استان 

دیگر بدهیم.
سانی خانی افزود: اگر اداره کل ورزش و جوانان و هیات فوتبال استان قم کمک 
کند تیم فردوس در قم ماندگار است و می ماند از این رو باید رایزنی کرد و این اتفاقات 
افتاد با مالک باشگاه جلسه ای داشتیم و حتی استاندار ورود پیدا کرد و ۲۰۰ میلیون 
از یکی از شرکت ها، برخی تسویه برخی بدهی ها و پرداخت ورودی تیم به سازمان 

لیگ پرداخت شد.
سرپرست اداره کل ورزش و جوانان استان قم ابراز داشت: آقایان می گویند امسال 
فرصت نداریم، سال آینده فرصت نداریم و قضایای حاشیه ای این تیم همین طور ادامه 
دارد و مالک باشگاه سرمایه اش ارزش بیشتری پیدا می کند و فردا هم می گوید تیم را 

بیرون می دهم و فشار رسانه ای روی مسئولان استان زیاد می شود.
وی بیان کرد: ارزش گذاری ریالی باشگاه لیگ برتری فردوس سال آینده چند برابر 
می شود و فردا روز مجدد می گویند تیم را بیرون می دهیم اما این طور نمی شود و در 
پاسخ می گوییم یا باشگاه فردوس خصوصی است یا عمومی است و آن ها اگر نمی 
توانند واگذار کنند و پول هم برای رضای خدا نخواهند تا ما بتوانیم با کمک هیات 

فوتبال تیم را اداره کنیم.
برخی در فضای مجازی به جای کمک اقدام به آبرو ریزی می کنند

سانی خانی ابراز داشت: به غیر از فردوس تیم دیگری در لیگ های کشوری فوتبال 
و فوتسال نداریم و اگر پیگیر هستیم به خاطر فوتبال قم است و هیات فوتبال استان نیز 

نباید نامه برای خروج تیم از استان می زد.
وی بیان کرد: مبالغی به بازیکنان داده شده و درصد دیگری را هم قصد داریم بدهیم 
و به هیات فوتبال و باشگاه هم کمک می کنیم چرا که مالک امور را به هیات واگذار کرده 
ولی نباید فشار به رئیس هیات بیاید چرا که بازی های استانی و کشوری دیگری نیز دارد 

و تمرکزش از آن امور کمتر می شود.
سرپرست اداره کل ورزش و جوانان استان قم تاکید کرد: باید باشگاه داری را به این 
افراد آموزش دهیم تا در رده های نونهالان تا جوانان سرمایه گذاری کند و بازیکن را 

به تیم های دیگر واگذار کرده و درآمدزایی کنند و باید اقتصاد ورزش را جدی بگیریم.
وی با اشاره به این که تیم فردوس باید در نیم فصل دوم لیگ برتر فوتسال بازیکن 
جذب کند گفت: مسئولان باشگاه تیم پایه را قوی نکردند و تیم بالادستی در لیگ برتر 
با مشکل بازیکن مواجه است. وی تصریح کرد: برخی در فضای مجازی به جای کمک 
اقدام به آبروریزی می کنند و این در حالیست که ما از آبروی خودمان برای تیم فردوس 
گذاشته ایم. نماینده قم در لیگ برتر فوتسال طی سال های اخیر با عنوان فردوس در 
این لیگ شرکت می کند. فردوس هم اکنون از هشت بازی خود در لیگ برتر صاحب 
یک پیروزی، سه تساوی و چهار باخت شده است و در رده دوازدهم جدول ۱۴ تیمی 

لیگ برتر فوتسال قرار دارد.

میرشاد ماجدی : 

هر سرمربی دیگری جز اسکوچیچ بیاید
امضای من پای آن نخواهد بود

نامزد ریاست فدراسیون فوتبال گفت: نظر من سرمربی تیم ملی دراگان اسکوچیچ 
است و هر سرمربی دیگری بیاید امضای من پای آن نخواهد بود.

میرشاد ماجدی پس از برگزاری انتخابات فدراسیون فوتبال اظهار داشت: انتخابات 
بسیار خوب برگزار شد و اعضای مجمع با منطق، فکر و اعتقاد قلبی آرای خود را به 
صندوق انداختند و یک بار دیگر مهدی تاج به عنوان رئیس انتخاب شد. امیدوارم 
این بار ایشان آورده ی خوبی داشته باشد. وی درباره لغو شبانه انتخابات، خاطرنشان 
کرد: خودم هم بعد از دیگران متوجه شدم. با صحبتی که با اعضای هیئت رئیسه 
انجام شد، مقرر شد در همان زمان خود برگزار شود. سرپرست سابق فدراسیون فوتبال 
همچنین گفت: سعی کردم به عنوان کاندیدا از خودم و بقیه محافظت کنم. لذا هیچ 
دخل و تصرفی در بحث کمیته بدوی نداشتم. امروز به عنوان سرپرست از جایگاه 
سرپرستی بلند شدم و به صندلی نامزدها رفتم. قرار شده بود یک مجمعی برگزار شود 
و نماینده های ای اف سی و فیفا حضور داشتند. حسن کامرانی فر یک سری دغدغه ها 
داشت که هنوز هم دارد ولی مجمع برگزار شد. وی درباره گفته منصور قنبرزاده مبنی بر 
اختلافاتی که بین او و تاج وجود دارد، تصریح کرد: اگر اختلافات وجود داشته و آقای 
قنبرزاده گفته باید از خودشان سوال کنید. ما باید همه کمک کنیم؛ نه به مهدی تاج 
بلکه به فدراسیون فوتبال. ماجدی درباره سرمربی تیم ملی فوتبال ایران گفت: نظر من 
سرمربی تیم ملی دراگان اسکوچیچ است و هر سرمربی دیگری بیاید امضای من پای 
آن نخواهد بود. ایشان تیم را به جام جهانی برد. ما نباید به دنبال افراد حاضری خور 

باشیم. تیم ملی نیاز به آرامش دارد. نظر من ادامه کار دراگان اسکوچیچ است.

ایمان / گزارش / رضا ملکی
جنب وجوش شکل گرفته از حرکت ستودنی نوگلان دوست داشتنی فوتبال قم در رده سنی ۱۴ و ۱5 سال حال وهوای 

دیگری را به مستطیل سبز داد.
جوانان برومندی که با عشقی مثال زدنی دریک ماراتن سخت ودشوار توانستند دردواستادیوم تختی وحیدریان شروع 

وپایان مسابقات را رقم زنند ولحظات ماندگاری رابرای فوتبال قم به یادگار گذارند.
موسی رفیعی مربی تلاشگر وارزنده پایه را از سالهای دور می شناسم. حرکت او در فوتبال پایه وتوجه به نوگلان ستودنی 

وقابل تامل است.
با دستهای خالی وباعشقی مثال زدنی سالهاست که برای فوتبال پایه زحمت میکشد ومزد تلاشهای خود را با قهرمانی در 

رده های سنی ۱۴ و۱5 ساله های فوتبال قم دریافت کرد.
درمسابقات ۱۴ ساله ها که با حضور 9 تیم آغاز شد عقاب سپاهان با ۲۱ امتیاز برسکوی اول ایستاد.

  اسامی بازیکنان تیم ۱۴ سال عقاب سپاهان:
۱علیرضا یوسف منش »دروازه بان« ۲-عرفان محمدی کاشانی » دروازه بان « 3- طاها کاشانی ۴- پوریا رحیمی 5- نیما 
حسین زاد 6-مهدی خوشدل 7امیر حسین نعمتی ۸- محمد رضا حاجی زاده  9- محمد جواد ذاکر کاپیتان۱۰-علی اصغر 

جعفری ۱۱- عرفان بها الدینی ۱۲- حسن کرمانی
۱3- امیر علی ادیب ۱۴- طاها بختیاری ۱5- حسام تسلیمی ۱6- امیرعباس فرقانی ۱7-حسین نجفی ۱۸- حسام 

رحیمی ۱9-معین بیگدلی
۲۰-مهراب رجبی ۲۱- امیر حسین زنگنه ۲۲-محمد حسین خاکباز ۲3-امیر محمد مظفری ۲۴-طاها قائم پناه ۲5-

محمد رضا سعادتمند
سرمربی :موسی رفیعی ،سرپرست :۱۴ سال  حمید رضا سعادتمند در نیم فصل  اول  و حسین رحیمی در نیم فصل دوم.

پارت دوم شد وپیام وهما سکوهای سوم تا چهارم را کسب نمودند .
در مسابقات رده سنی ۱5 ساله ها نیز این عقاب بود که با پروازی درخشان برآسمان فوتبال قم توانست با ۴۰ امتیاز قهرمانی 

را جشن گرفته وآقائی خود را برفوتبال قم ثابت نماید.
اسامی بازیکنان تیم ۱5سال عقاب سپاهان:

۱- پوریا سپهری »دروازه بان« ۲-علیرضا یوسف منش »دروازه بان« 3-امیر محمد امامی / کاپیتان ۴-علیرضا  بردستانی 
5-طاها قائم پناه 6- امیر حسین صادقی 7-مهدی ابراهیمی ۸-محمد رضا سعادتمند 9-عرفان رحیمی ۱۰-نیما حسین 
زاد ۱۱-حسن عباسی ۱۲-ابوالفضل لطفیان ۱3-پوریا رحیمی ۱۴-محمد رضا حاجی زاده  ۱5-طاها کاشانی ۱6-علی 
اصغر امیران ۱7-علی اصغر جعفری ۱۸-محسن مطیع  ۱9-مهدی خوشدل ۲۰-محراب رجبی ۲۱-طاها بختیاری ۲۲-
محمد مهدی خانی ۲3-عرفان محمدی کاشانی ۲۴-امیر علی ادیب ۲5-محمد حسین خاکباز ۲6-جواد ذاکر ۲7-حسام 

تسلیمی ۲۸علی خدایی
سرمربی: موسی رفیعی ،سرپرست : حمید صادقی

پیام با 3۸ امتیاز،سیاه جامگان با 36 امتیاز وافشید با ۲۲ امتیاز به مقامهای دوم تا چهارم این رقابتها دست یافتند.

فوتبال  رقابتهای  ومسئول  قم  فوتبال  ناپذیر  خستگی  مرد  باشی  پنجه  علی  فوتبال  هیات  تقدیر  قابل  تلاشهای 
این  برگزاری  راه  در  فوتبال  هیات  خدوم  مسئول  مسابقات،گلپایگانی  برگزاری  داوارن،کادر  کمیته  پایه،اورزانس 

مسابقات ستودنی بود.

پایان رقابتهای فوتبال ۱۴ و ۱5 ساله ها ؛

فصل درخشان عقاب سپاهان درفوتبال قم

انتخابات پرحاشیه فدراسیون فوتبال که نیمه های شب لغو و چند ساعت بعد برگزار 
شد، با انتخاب مهدی تاج به عنوان رئیس و سه یار قدیمی اش به عنوان اعضای هیات 

رئیسیه به پایان رسید.
براساس این گزارش ، مجمع انتخاباتی فدراسیون فوتبال برای تعیین رئیس این 
فدراسیون امروز سه شنبه در محل سالن همایش های بین المللی صدا و سیما برگزار 
شد و طی آن مهدی تاج با کسب 5۱ رای به عنوان رئیس دو سال آینده این فدراسیون 

انتخاب شد.
گزارش کامل از اتفاقات رخ داده پیرامون مجمع انتخاباتی فدراسیون فوتبال را می 

خوانید:
ابتدا بامدادروزسه شنبه کمیته بدوی فدراسیون فوتبال در تصمیمی شبانه و با 
استناد به اتفاقات اخیر رخ داده در فرایند برگزاری انتخابات فدراسیون و عدم رعایت 
قوانین و مقررات انتخاباتی فدراسیون، برگزاری مجمع انتخاباتی را منتفی و آن را به 
زمان دیگری موکول کرد با این حال به فاصله چند ساعت بعد و پیرو برگزاری نشست 
اضطراری اعضای هیأت رئیسه فدراسیون، مقرر شد که مجمع انتخاباتی طبق برنامه 

از پیش تعیین شده برگزار شود.
حضور مهدی تاج در محل برگزاری انتخابات

در فاصله نیم ساعت تا آغاز مجمع انتخاباتی فدراسیون فوتبال، مهدی تاج رئیس 
رئیس پیشین فدراسیون و یکی از سه کاندیدای امروز در سالن همایش های صدا و 
سیما که محل برگزاری مجمع است، حاضر شده است. همچنین برخی از نمایندگان 

هیأت های استانی هم در محل حضور پیدا کرده اند.
شایعه بازگشت برخی از اعضای مجمع

تصمیمات شبانه ای که در رابطه با مجمع انتخابات فدراسیون فوتبال گرفته شد 
باعث سردرگمی برخی از اعضای مجمع شده است. حتی این شایعه ایجاد شده که 
برخی از اعضای مجمع که برای حضور در انتخابات به تهران سفر کرده بودند با استناد 
به تصمیمی که در رابطه با لغو آن گرفته شد اقدام به بازگشت کرده اند اما بعد از اطلاع 

از تغییر تصمیم دوباره، پیگیر اوضاع شده اند.

حضور نمایندگان AFC در محل مجمع
مجمع انتخاباتی فدراسیون فوتبال هنوز به صورت رسمی آغاز نشده است اما دو نفر 

از نمایندگان AFC در سالن محل برگزاری مجمع حاضر شدند.
تاج: خودم هم نمی دانم چه اتفاقی افتاده است

مهدی تاج قبل از ورود به مجمع در پاسخ به این سئوال که چه اتفاقاتی در لغو و 
برگزاری انتخابات فدراسیون رخ داد، گفت: خودم هم نمی دانم چه شد! چنین چیزی 

سابقه نداشت. من ۱۴ سال در فدراسیون بودم و تاکنون چنین چیزی ندیده بودم.
کاندیدای فدراسیون فوتبال در خصوص اینکه آیا تصمیم به لغو مجمع فدراسیون 

برای ممانعت از حضورش در انتخابات بوده است؟ گفت: نمی دانم.
کامرانی فر: شرمنده مردم شدم

حسن کامرانی فر دبیرکل فدراسیون فوتبال که تلاش زیادی کرد تا انتخابات به 
درستی برگزار شود در شرایطی که وضعیت روحی مطلوبی نداشت و بسیار آشفته بود 
گفت: بعد از مجمع خیلی چیزها را می گویم. شرمنده مردم شدم. در آینده خیلی 

چیزها مشخص می شود.
وی در مورد صحبت های اصولی مبنی بر اینکه دبیر کل فدراسیون شخصا اقدام به 

لغو انتخابات گرفته، گفت: اینطور نیست. حتما صحبت می کنیم.
کامرانی فر درباره این که آیا استعفا داده است، عنوان کرد: مجمع تمام شود در 

خدمت هستیم و همه چیز را برای شفافیت می گویم.
ادامه رایزنی های تاج با اعضای مجمع

میرشاد ماجدی سرپرست فعلی فدراسیون با حضور در لابی سالن خواستار حضور 
اعضای مجمع در سالن اصلی شد تا مجمع برگزار شود. او در حالی در بین اعضای 

مجمع حاضر شد که در حال رایزنی با مهدی تاج رقیبش بودند.
تدبیر پولادگر برای عبور از اعضای مجمع

محمد پولادگر معاون وزیر ورزش و جوانان بدون گفتگو با هیج یک از نامزدها وارد 
سالن شد. او وقتی با درخواست اعضای مجمع برای گفتگو روبرو می شد سعی بر 

طفره رفتن داشت و تنها چند ثانیه به گفتگو با آنها نشست.

ادامه تماس های مشکوک
میرشاد ماجدی سرپرست و عضو هیات رئیسه فدراسیون همراه با احسان اصولی 
دیگر عضو هیأت رئیسه در گوشه ای از سالن برگزاری مجمع به طور مرتب صحبت می 
کردند. اصولی تماس های تلفنی مرتب داشت و ماجدی پس از هر گفتگوی تلفنی 
اش از او نتیجه صحبت هایش را جویا می شد. چهره آنها نشان از استرس و اضطراب 

بالا در برگزاری مجمع داشت.
صحبت های کامرانی فر در ابتدای مجمع

حسن کامرانی فر در ابتدای این مجمع گفت: قبل از هر چیزی لازم می دانم راجع 
به یک موضوع کوتاه صحبت کنم. در روند تایید نامزدها نامه هایی رسید که ساعت 
۱۰:3۰ شب بدون پاسخ از سوی کمیته بدوی انتخابات باقی ماند. سپس تصمیم 
به لغو گرفته شد. من هنوز هم معتقدم برخی بندها از سوی کمیته بدوی انتخابات 
لحاظ نشد اما هیات رئیسه تصمیم گرفت که جلسه برگزار شود. من هم به احترام 
جامعه فوتبال و مجمع آمدم. به هر حال در آینده مواردی اگر پیش آمد حتما خودشان 

پاسخگو خواهند بود.
صحبت های رئیس کمیته بدوی

علی فلاحتی رئیس کمیته بدوی انتخابات فدراسیون فوتبال گفت: با همه فراز و 
فرودهای ما هم اکنون اینجاییم. شاید لازم است تشکر ویژه از نهادهای نظارتی کنم که 
همیشه کنار ما بودند و اجازه ندادند هیچ اتفاق ناگواری بیفتد. دلواپس ترین آدم هایی 
که دنبال این بودند که انتخابات امروز برگزار شود همین نیروهای نظارتی بودند. باید 
از دبیرکل فدراسیون به عنوان بازوی اجرایی تشکر کنم که همه چیز را به خوبی انجام 

دادند. من شهادت می دهم او شب و روز خودش را برای فدراسیون گذاشت.
درگیری و سروصدای عجیب یک مدعی

در حین برگزاری نشست مجمع ناگهان صدای فریادهای یک نفر پشت درهای سالن 
باعث حیرت همگان شد. با این حال رئیس کمیته بدوی صجبت هایش را ادامه داد 
ولی فریادهای فردی که خودش را داور می دانست و مدعی بود به دلیل افشاگری علیه 
داوری به زندان افتاده است فضای لابی سالن برگزاری مجمع را تحت تاثیر قرار داده 

بود. او مدعی بود یکی از اعضای مجمع باعث اتفاقات تلخ او شده است.
آغاز رای گیری با مدیرعامل پرسپولیس

بعد از صحبت های رئیس کمیته بدوی و فراهم شدن شرایط، رای گیری برای انتخاب 
رئیس فدراسیون فوتبال آغاز شد. اولین نفری که برای انداختن رای به صندوق دعوت 
شد رضا درویش مدیرعامل باشگاه پرسپولیس بود. آجورلو مدیرعامل باشگاه استقلال 
در زمانی که برای انداختن رای دعوت شد در سالن حضور نداشت اما دقایقی بعد وارد 

سالن شد و رای داد.
درخواست کاپیتان تیم ملی فوتبال ایران

احسان حاج صفی کاپیتان تیم ملی ایران تنها چند دقیقه پس از حضور در مجمع 
درخواست کرد با توجه به اینکه پرواز برای بازگشت دارد زودتر رأی خود را بیندازد که 

مورد موافقت قرار گرفت.
صحبت های درویش و آجورلو

رضا درویش مدیرعامل باشگاه پرسپولیس هنگام شمارش آرا سمت آجورلو رفت تا با 
یکدیگر جلسه ای را برگزار کنند. مدیران عامل پرسپولیس و استقلال به نر می رسید 

بجث های زیادی در گفتگوی طولانی مدت خود داشتند.
مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال شد

در پایان این رقابت انتخاباتی، مهدی تاج با کسب اکثریت آرا به عنوان رئیس جدید 
فدراسیون انتخاب شد. در مجمع فدراسیون فوتبال ۸۰ نفر حق رای داشتند که از 
این جمع مهدی تاج 5۱ رای کسب کرد، میرشاد ماجدی ۲5 رای کسب کرد و عزیز 

محمدی ۴ رای را به خود اختصاص داد.
پیش از این شهاب الدین عزیزی خادم رئیس فدراسیون فوتبال بود که از سوی 
عنوان  به  ماه  چند  ماجدی  میرشاد  او  جای  به  و  شد  عزل  رئیسه  هیات  اعضای 

سرپرست، اداره فدراسیون را بر عهده داشت.
تاج در سال ۱395 هم به عنوان رئیس فدراسیون فوتبال انتخاب شده بود اما بعد از 
بالا گرفتن مشکلات قرارداد مارک ویلموتس سرمربی وقت تیم ملی در سال ۱39۸، از 

سمت خود در فدراسیون کنار رفته بود.

کودتای شبانه به »تاجگذاری« ختم شد؛

مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال شد

مدیرعامل باشگاه استقلال تاکید کرد که به خاطر نیمه کاره ماندن کارهایش در این باشگاه به انتخابات فدراسیون فوتبال ورود نکرده است.
مصطفی آجورلو در مورد انتخاب تاج گفت: خدا را شکر می کنم که فدراسیون فوتبال رئیس خودش را شناخت. هر سه گزینه محترم بودند. 
به ایشان تبریک می گویم و امیدوارم در اولین فرصت مشکلات تیم ملی حل کنند. همه باید کمک کنیم که خواسته های مردم را برآورده 

کنیم.
وی در مورد این که چرا خودش برای انتخابات ورود نکرد گفت: مهم این هست که امروز فوتبال رئیس دارد و تاج رئیس هست. من همه 

تلاشم این است که کار نیمه کار نگذارم. کاری که در استقلال شروع کرده ام نیمه کاره نماند بعد در مورد مسائل دیگر فکر می کنیم.
مدیرعامل باشگاه استقلال در پاسخ به این پرسش که آیا رئیس فدراسیون می تواند موفق باشد گفت: بله حتما آقای تاج می تواند موفق 
باشد. ایشان سابقه فوتبالی دارد. باید هر چه در گذشته بود را کنار گذاشت. همه باید اتحاد داشته باشند و به فوتبال کمک کند. آقای تاج هم 

باید از این فرصت استفاده کند و به فوتبال کمک کند.
وی در مورد لغو مجمع انتخابات و مسائل رخ داده هم گفت: از این اتفاق تعجب کردم. من هم نیمه شب متوجه شدم که جلسه لغو شده 

است. در جلسه بودم که دوباره متوجه شدم برگزار می شود. به همین خاطر خودم را به مجمع رساندم.

مهاجم اسبق تیم استقلال تهران که موفق نشد مجوز بازی در این تیم را بگیرد به صورت رسمی راهی تراکتور تبریز 
شد.

براساس این گزارش ، کاوه رضایی که چندی پیش برای بازی در تیم فوتبال استقلال تهران به توافق رسیده بود به 
خاطر مشکلات نقل و انتقالات و پر بودن سهمیه بزرگسالان این تیم نتوانست مجوز بازی در استقلال را به دست بیاورد 

و در نهایت تصمیم گرفت به یک تیم دیگر در لیگ فوتبال ایران کوچ کند. این بازیکن رسما به تراکتور تبریز پیوست.
رضایی که سال ۱396 به تیم استقلال تهران پیوسته بود  بعد از یک فصل بازی به لیگ بلژیک رفت. لژیونر فوتبال 
ایران دوران موفقی در فوتبال اروپا و تیم شارلوا داشت اما مصدومیت وی در فصل گذشته موجب شد تا وی از شرایط 

مسابقه دور باشد.
اکنون رضایی به تیم تراکتور تبریز رفته تا چالش جدیدی را تجربه کند. گفته می شود تیم سپاهان و پرسپولیس از دیگر 

مشتریان این بازیکن بودند.
رضایی پیش از حضور در تیم فوتبال استقلال در تیم های فولاد خوزستان و ذوب آهن اصفهان توپ زده بود.

مصطفی آجورلو:

تاج باید از این فرصت استفاده کند
بمب نقل انتقالات آبی پوشان خنثی شد؛ 

کاوه رضایی به تراکتور پیوست
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دبیرکل جبهه پیروان خط امام و رهبری، گفت: وقتی استقلال در لیگ برتر اول 
می شود، افتخارش به این است که در آن لیگ پیروزی، سپاهان، گل گهر، تراکتور 
و... هستند و او بین چند تیم قدرتمند اول شده است. وگرنه اول شدن در دسته 
سوم برای استقلال افتخار و هنری نیست. کسانی هم که در انتخابات های مجلس 
و ریاست جمهوری برنده می شوند، باید در میدانی باشند که بتوانند با رقبای 

قدرتمندی رقابت کنند. 
یکسال از آغاز به کار دولت رئیسی می گذرد و در این مدت تحولات اقتصادی، 
سیاسی و بین المللی خاصی را شاهد بودیم که تصمیمات دولت در آنها دخیل 
بوده است. با گذشت یکسال از دولت، اکنون زمان مناسبی برای ارزیابی عملکرد 
آیت الله رئیسی و اعضای کابینه است؛ اینکه نقطه قوت دولت سیزدهم چیست و 

کاستی های احتمالی را چگونه باید برطرف کرد؟
با محمدرضا باهنر دبیرکل جامعه  برای بررسی عملکرد کابینه آقای رئیسی 

اسلامی مهندسی و عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام به گفت وگو نشستیم.
شاید اکنون بحث در مورد انتخابات مجلس دوازدهم زود باشد، اما این انتخابات 
سال آینده برگزار می شود. شما به عنوان کسی که یکی از چهره های حزبی کشور 
هستید، بفرمایید که به نظرتان چرا احزاب نسبت به گذشته کم رونق هستند و 
فعالیت چندانی ندارند؟ آیا اصولگرایان و جامعه اسلامی مهندسین برنامه ای برای 
پررونق تر کردن فضای سیاسی کشور در آستانه انتخابات مجلس سیزدهم و افزایش 

مشارکت مردم دارند؟
رکود حضور مردم در انتخابات مجلس واقعیتی است که نباید نادیده انگاشت. در 
انتخابات مجلس یازدهم به تعبیر کارشناسان رکورد کمینه ثبت شد. این موضوع 
با سرمایه اجتماعی ارتباط دارد. من از مدت ها پیش به دنبال این بودم که مراکز 
پژوهشی حاکمیتی و دولتی در مورد این موضوع بررسی کنند که عوامل کاهش 
سرمایه اجتماعی و مشارکت مردم در انتخابات چیست؟ البته نخبگان، کارشناسان 
و مردم عوامل را می شناسند، اما در مورد وزن هر کدام از عامل ها اختلاف نظرهای 

جدی وجود دارد.
کرونا قطعاً تاثیر جدی داشت. عملکرد ضعیف دولت گذشته و مسائل معیشتی 
و... نیز اثر داشته است و اینکه رقابت های جدی حزبی وجود نداشت نیز اثرگذار 
بود. در بین کاندیداهای انتخابات های ریاست جمهوری و مجلس شورای اسلامی 

باید نمایندگان اکثریت مردم که با نظام مشکلی ندارند، حضور داشته باشند.
رای سیاه به معنای آن کسانی که نظام، انقلاب و هیچ چیز را قبول ندارند، 
در کشور کمتر از ۱۰ درصد است. یک عده از مردم سیاسی، متدین، انقلابی و 
حزب اللهی هستند اما جمعیت بسیاری، سیاسی و... نیستند، مشکلی هم با نظام 
و انقلاب ندارند اما منافع ملی و امنیت ملی را درک می کنند و فقط می خواهند 

زندگی کنند.
بنابراین در بین کاندیداها باید کسانی باشند که هر کس بتواند لیست مورد نظر 
خود را پیدا کند. اگر احساس عمومی این باشد که یک عده یا یک تفکر در حال 
حذف است، )البته بحث من در مورد فتنه گران نیست؛ آن ها را هیچ حکومت و 

کشوری تحمل نمی کند( اعتمادشان از بین می رود.
تمامی جناح ها باید بتوانند در انتخابات ها لیست قدرتمندی داشته باشند. اینکه 
گفته شود هر کس وابسته به اصلاح طلبان است، فتنه گر است، اشتباه می باشد. 
من بسیاری از اصلاح طلبان را می شناسم که انقلاب اسلامی، نظام جمهوری 

اسلامی و رهبر معظم انقلاب اسلامی را قبول دارند.
باید روندها و بررسی ها به گونه ای باشد تا مردمی که نظام را قبول دارند به 
حضورشان  کنند،  احساس  اینکه  نه  شوند  جذب  رای  صندوق های  سوی 
از سوی  باید  کار  این  آن رای بدهند؛  به  ندارند که  را  و کسی  ندارد  فایده ای 

حاکمیت اتفاق بیافتد.
البته احزاب هم نقش مهمی دارند. نظام مردم سالاری دینی باید سه چهار حزب 
قدرتمند، چارچوب دار و فراگیر داشته باشد. اکنون حدود ۱5۰ حزب در کشور 
وجود دارد که از وزارت کشور مجوز دارند، اما این ها کوچک هستند. ۱۰۰ حزب که 
فقط یک کاغذ برای روز مبادا هستند و فعال نیستند. آن هایی هم که فعال هستند 
در طول سال فعال نیستند و تنها نزدیک انتخابات جمع می شوند و ائتلافی تشکیل 

می دهند.
من در این رابطه یک مثال عامیانه مطرح می کنم؛ وقتی استقلال در لیگ برتر اول 
می شود، افتخارش به این است که در آن لیگ پیروزی، سپاهان، گل گهر، تراکتور 
و... هستند و او بین چند تیم قدرتمند اول شده است. وگرنه اول شدن در دسته 

سوم برای استقلال افتخار و هنری نیست.
کسانی هم که در انتخابات های مجلس و ریاست جمهوری برنده می شوند، باید 

در میدانی باشند که بتوانند با رقبای قدرتمندی رقابت کنند.

هشتاد درصد انرژی جناح ها صرف وحدت می شود
یکی از مشکلات احزاب این است که خیلی وقت صرف می شود تا با یکدیگر 
وحدت کنند. حدود 3۰ - 35 حزب هستند که می گویند ما اصولگرا هستیم. ما 
برای اینکه دور هم بنشینیم، هفتاد هشتاد درصد انرژی مان را از دست می دهیم. 
در نهایت ۲۰ درصد از انرژی مان باقی می ماند تا بتوانیم با رقیب مان رقابت کنیم. 

آن موقع هم که دیگر رمق رقابت نداریم.
در حالی که اگر سه چهار حزب قدرتمند وجود داشته باشد، تکلیف روشن 
می شود و به راحتی می توانیم کار کنیم. اکنون در مرحله ای هستیم که به دنبال 

وحدت درونی خودمان هستیم.
پس بنابراین تاکنون ورودی به موضوع انتخابات مجلس دوازدهم نداشته اید؟

خیر؛ اینکه لیستی بسته شود و کاندیدایی مشخص شود، قطعاً صورت نگرفته 
آدم هایی  مختلف،  انتخابیه  حوزه های  از  و  شده  شروع  مراجعات  البته  است. 
می آیند؛ در مورد ناتوانی نماینده فعلی و توانمندی های خودشان می گویند. این 
ملاقات ها در حال انجام است، اما اینکه به سمت لیست  نوشتن برود، خیلی زود 

است.
آیا آقای لاریجانی برنامه ای برای حضور در انتخابات مجلس دارند؟ 

آقای لاریجانی را می بینم و در مجمع هم فعال است و در بحث ها شرکت می کند 
ولی نشست سیاسی و یا تصمیم گیری خاصی نداشتیم و نمی دانم برنامه شان برای 

مجلس چیست و آیا قصد حضور دوباره در مجلس دارد یا خیر.
مثلا در جریان بنزین، آقای روحانی گفت من هم صبح جمعه فهمیدم! شاید خبر 
روحانی، خبر درستی بوده اما نحوه طرح و قیافه گرفتن و خنده وی موجب شد به 
مردم بر بخورد. آقای رئیسی در این بخش بسیار فعال عمل کرد؛ هم رئیس جمهور 
و هم وزرا بین مردم هستند، کار می کنند و از این جهت یک برگ برنده خوبی دست 

رئیسی است.
ضعف دولت روحانی ارتباط گیری با مردم بود

 بیش از یک سال از آغاز به کار دولت سیزدهم می گذرد و به نظر می رسد که اکنون 
می توان درباره کارنامه این دولت صحبت کرد و قضاوتی داشت. به نظر شما دولت 

فارغ از مسائل اقتصادی و... برای احیای سرمایه اجتماعی چه کار باید بکند؟
من بارها گفته ام و با اینکه عضو یک جریان سیاسی و باصطلاح پیشانی سفید 
هستم و با وجود اینکه دولت ها و مجالس نباید جناحی عمل کنند، اما جناح ها هم 
باید عادلانه تحلیل کنند؛ اینکه گفته شود دولتی به طور کامل بد بود و دولتی دیگر 

به طور کامل خوب بود، از عدالت و سخن عالمانه فاصله دارد.
جامعه اسلامی مهندسین پس از پایان کار دولت روحانی و آغاز دولت رئیسی، 
بیانیه مفصلی در خصوص عملکرد دولت روحانی منتشر کرد که شاید کمتر حزبی 
چنین کاری انجام داد؛ در آن بیانیه از کارهای مثبتی که دولت انجام داده بود، 

تشکر کردیم و اشکالاتی هم که به ذهن مان می رسید، بیان کردیم.
اینکه گفته شود تمام بدی ها مربوط به دولت قبلی بود و تمام خوشی ها در دولت 

جدید به دست می آید، پاسخگویی به آن در آینده سخت است.
اگر قرار باشد یکی از کارهای دولت و مجلس کنونی مدام محکوم کردن کارهای 
دولت قبلی باشد، در دوره آینده دیگر این حرف ها را نمی توان بیان کرد و در موضع 
دفاع قرار می گیرند و باید پاسخ دهند که دولت و مجلس انقلابی چه کار کردند؟ آن 

وقت رقبایمان در موضع تک)حمله( قرار می گیرند.
دولتی که آقای رئیسی تحویل گرفت، دارای شاخص های قابل قبولی نبود. تورم، 
رشد اقتصادی، نقدینگی و... وضعیت خوبی نداشت. البته تمام این ها در دست 
آقای روحانی نبود. مشکلاتی که در کشور وجود دارد، تلنبار دولت های گذشته 
است. افتخاراتی هم که وجود دارد، نتیجه عملکرد همه دولت هاست؛ حال یکی 

کمتر و یکی بیشتر و یکی قوی تر و یکی ضعیف تر.
اما در بحث مسائل اجتماعی و سرمایه اجتماعی دو سه موضوع وجود دارد که 
به نظرم آقای رئیسی خیلی متفاوت عمل کرد. ضعف دولت قبلی در ارتباط با 
مردم بود. زحمت می کشیدند و کار می کردند اما هم رئیس جمهور و هم وزرا در 
ارتباط گیری با مردم ضعف داشتند و در بین مردم نبودند. یک نوعی احساس 

بی ارتباطی وجود داشت. روحانی هم گاهی حواسش نبود.
مثلا در جریان بنزین، آقای روحانی گفت من هم صبح جمعه فهمیدم! شاید خبر 
روحانی، خبر درستی بوده اما نحوه طرح و قیافه گرفتن و خنده وی موجب شد به 
مردم بر بخورد. آقای رئیسی در این بخش بسیار فعال عمل کرد؛ هم رئیس جمهور 
و هم وزرا بین مردم هستند، کار می کنند و از این جهت یک برگ برنده خوبی دست 

رئیسی است.
برگ دوم برنده بحث کروناست؛ کرونا بالاخره از روز اولی که آمد ناشناخته بود و ما 
به جایی رسیدیم که روزی ۴۰۰، 5۰۰ نفر کشته داشتیم. آقای رئیسی وقتی آمد 

هم در رابطه با تولید واکسن های داخلی و هم خریدهای خارجی وارد عمل شد و 
با رئیس جمهور چین تماس گرفت، ارتباط برقرار کرد و ما در کنترل کرونا در دنیا 

رتبه تک رقمی داریم.
این بسیار مهم است که کشوری که تحت تحریم غیرمنصفانه و شدید و غلیظ 
هست، در برخورد با یک پدیده نو در دنیا رتبه هفتم، هشتم داشته باشد، افتخار 
بزرگی است؛ البته مردم هم استقبال کردند و البته نقش جدی و موثر شخص مقام 
معظم رهبری بعنوان ولی فقیه در این موضوع کاملا برجسته بود. ایشان تصمیمات 
ستاد کرونا را رسماً فرمودند یک مرکز تصمیم گیری لازم الاتباع است. من تاکنون 
ندیده بودم در نظام ستادی تشکیل شود و این بتواند حتی به مجلس هم امر و نهی 
کند؛ به مجلس بگوید جلسه تشکیل ندهد و.. . این جزو افتخارات نظام جمهوری 
اسلامی است که در حوادث غیرمترقبه بتواند یک ساختاری را ایجاد کند که همه را 

به صف کند اعم از دولت، مجلس و نیروهای نظامی و.. .
کمتر حکومتی وجود دارد که اینطور ساختار قدرتی را تشکیل دهد؛ همه اینها 
کمک کرد که ما در مبارزه با کرونا موفقیت های چشمگیری کسب کنیم ، البته 

عوامل دیگری هم موثر بود اما دولت یک نمود قهرمانانه داشت و میدان را باز کرد.
ارتباطات منطقه ای؛ مثلا  از جمله  یک سری مباحث دیگری هم جلو رفت 
عضویت در شانگ های یا 7 سفر خارجی در طول یک سال رئیس جمهور داشت. 
حالا ممکن است عده ای دنبال طول و عرض میز نشست ها باشند اما در کلان 
اینکه ظرف یک سال کشوری که صد در صد تحریم است، 7 سفر خارجی و در 
هر سفر امضای چندین مقاوله نامه و قرارداد داشته باشد جزو تحرکات خوب بود که 

بحمدالله آقای رئیسی جلو برد.
در داستان مذاکرات خارجی هم مذاکرات را متوقف نکرد و مسئله عزت و منافع 

ملی را در نظر داشت و کار را جلو برد و امیدواریم این مسئله به جمع بندی برسد.
یک سری نکات دیگر هم وجود دارد که برای دولت شمشیر دولبه است؛ مثلا 
به عنوان نمونه مسئله حذف ارز ۴۲۰۰ تومنی یک تصمیم خطیر، سنگین و 
حساس بود. سوال اول این است که این تصمیم باید گرفته می شد یا خیر؟ من جزو 
طرفداران این تصمیم بودم که می دانم ضررها و اشکالاتی دارد اما یک تصمیم تلنبار 
شده بود که از سی سال قبل باید گرفته می شد اما هم تصمیم گیرندگان دولت ها 
به خاطر خطرش جرات نمی کردند و به گردن آینده می انداختند. برخی مخالفان 
که نگران عواقبش بودند می گفتند این را باید در زمان مناسب تری انجام می دادیم.
من که طرفدار این تصمیم بودم معتقدم معلوم نبود نقطه بهتری را در آینده داشته 
باشیم بنابراین هرچه زودتر باید تصمیم می گرفتیم اما این تصمیم که اتخاذ شد آیا 
جوانب امر را سنجیدند؟ بخشی را سنجیدند و بخشی هم گرفتاری ایجاد شد لذا 
در تصمیمات خطیر باید مراقب بود. در دولت نهم و دهم بار اول که می خواستیم 
یارانه ها را هدفمند کنیم ما با دولت در مجلس نشستیم و ۱۰۰ اقدام را لیست کردیم 
که این ۱۰۰ اقدام باید انجام شود تا این کار موفق بشود. برای هر ۱۰۰ اقدام هم 
زمان مشخص کردیم هم انجام دهنده آن را مشخص کردیم. رئیس جمهور 3 الی ۴ 

دفعه قبل از اجرای تصمیم زنده صحبت کرد.
در دولت روحانی به دلیل عدم تعامل دولت با مردم، در گران کردن بنزین دیدیم که 
چقدر مشکل ایجاد و سر و صدا به پا شد؛ این اقدامات خطیر باید یک چارت داشته 
باشد و مورد به مورد اقدام کننده مشخص شود. در این بخش ها نسبتاً دولت بد 
عمل نکرد اما می توانست قوی تر انجام شود ولی باز هم مخالفان تصمیم ضد دولت 
نبودند بلکه کار، کار خطرناکی بود و مثل بمبی است که کرنومتر دارد و می خواهد 
منفجر شود؛ این شجاعت را می خواست ولی شجاعت باید با خرد کامل همراه 
باشد یعنی خردمندانه ولی شجاعانه تصمیم گرفت البته که دولت تلاش خودش 

را کرد و کاملا پای کار این قضیه بود .
رئیسی در بازگرداندن سرمایه اجتماعی برگ برنده دارد| 

 در سفرهای استانی یکی از بحث هایی که من دارم و به دولت هم برنمی گردد این 
است که ما مطالبات غیرممکن خیلی داریم و همه ما هم مقصر هستیم؛ نمایندگان 
مجلس، صدا و سیما ، وزرا دائم درحال پوشش دادن مطالبات غیرممکن هستند، 
آقای رئیس جمهور وقتی سفر می روند این کار خیلی ارزشمندی است که یکی از 
عوامل بازگرداندن سرمایه اجتماعی است ولی باید مواظبت کرد وعده های ناممکن 

داده نشود.
ما به قیمت حدوداً چند سال قبل 7۰۰ هزار میلیارد تومان پروژه نیمه تمام دولتی 
داریم. اگر دولت در هر سفر 5 هزار میلیارد به این رقم اضافه کند، عملًا حالا حالها 
با بودجه دولت نمیتوان تمام کرد؛ یا باید فروخت یا رایگان واگذار کرد. در این 
اوضاع و احوال اضافه کردن به هزینه های دولت کار درستی نیست؛ البته تا جایی 
که من رصد کردم آقای رئیس جمهور در حال مراقبت از این موضوع هستند اما 
اخیرا معاون اجرایی گزارشی که داد ظرف یک سال گذشته 3۰، ۴۰ هزار میلیارد 
تومان وعده جدید دادیم که این وعده ها را باید مدیریت کرد و هرچه پول داریم باید 

پروژه های گذشته را تمام کرد.
یا مثلا در ماجرای کم آبی یک نفر برود اصفهان بگوید من آب شما را تامین می کنم 
یا یک نفر هم برود شهرکرد بگوید من آب شما را تامین می کنم؛ خب اینکه نمی شود 
یا سفر اخیر آقای رئیس جمهور به کرمان؛ ایشان در جنوب کرمان رفتند سخنرانی 
عده ای آمدند داد و بیداد کردند ایشان وعده استان کرمان جنوبی را دادند؛ من 
نمی خواهم موضع گیری کنم که مخالفم یا موافق اما بهرحال این تصمیم، یک 
تصمیم خطیر است و باید مواظبت کرد و می تواند بر اقتصاد جنوب کشور و 
جمعیت کشور اثر بگذارد لذا باید با مطالعه قبلی باشد چون ممکن است مابقی 

استان ها هم مطالبه کوچک و بزرگ شدن داشته باشند.
نیروهای دولت رئیسی روحیه جهادی و ایثار دارند 

نکته آخری هم درباره دولت آقای رئیسی بگویم، نیروهایی که استفاده شدند 
آنها واقعا  نیروهای متدین، حزب اللهی، دلسوز هستند که در بین مردم بودن 
جای تشکر دارد. برای مثال چشمه کوهرنگ گل آلود شد و دو استان کهگیلویه و 
چهارمحال آبشان به مشکل برخورد و گل آلود شد. من مهندسم و می دانم رفع 
این مشکل در بهترین حالت سه الی چهارماه طول می کشد اما وزیر نیرو رفت و 
با جمع کردن پیمانکاران و متخصصین در دو هفته این معضل را حل کردند. این 
قدرت جهادی و ایثار می خواهد. اگر این اتفاق در دولت قبل می افتاد طبیعتاً سه 
ماه مردم باید صبر می کردند تا مشکل حل شود اما این همت های جهادگونه جزو 

کارهای اساسی دولت است.
نیروهایی که منصوب شدند چه در وزارتخانه ها و چه جاهایی دیگر بعضاً شناختی 
نسبت به اختیارات و کار بزرگی که دارند را نمی دانند؛ مثلا ماجرای افزایش حقوق 
کارگران بنگاه ها را با معضل روبه رو کرد و هیچ کس دیگر جرات برگرداندن تصمیم 
را ندارد. نیروهایی که به کار گرفته شده متدین و جهادی هستند اما برخی برای 
مسئولیت چندان مناسب نبودند و بعد از یک سال باید منتظر برخی جابجایی ها 

بود.

محمدرضا باهنر :

خروج حامیان صدر از منطقه سبز بغداد؛پیروزی در انتخابات بی رقیب یا با رقبای ضعیف ، افتخاری ندارد 

پایان ممنوعیت رفت و آمد در تمامی 
استان های عراق 

فرماندهی عملیات مشترک عراق اعلام کرد: قانون منع رفت و آمد در بغداد و سایر 
استان های عراق لغو شد و وضعیت به حالت عادی بازگشت.

روزگذشته پس از سخنرانی رهبر جریان صدر و تاکید وی بر خروج حامیان این 
جریان از منطقه سبز بغداد، منابع خبری از آغاز خروج معترضان از این منطقه خبر 

دادند. 
به گزارش ایسنا، شبکه اسکای نیوز اعلام کرد که حامیان جریان صدر به محض 
پایان سخنرانی رهبر این جریان و درخواستش برای پایان اعتصاب صدری ها، 
درحال خروج از منطقه سبز بغداد هستند. مقتدی صدر، رهبر جریان صدر روز 
سه شنبه در یک کنفرانس مطبوعاتی کوتاه ضمن انتقاد شدید از اقدامات حامیانش 
طی روز دوشنبه به آنها یک ساعت فرصت داد تا از منطقه سبز بغداد خارج شوند. 
رهبر جریان صدر عراق در این کنفرانس گفت که از تحولات عراق بسیار ناراحت 
است و از منتقدان این وضعیت است، چنانکه از انقلاب تشرین نیز انتقاد کرده 
بود: "انقلابی که با خشونت باشد انقلاب نیست. مردم عراق اولین و آخرین کسانی 
هستند که از این وضعیت متضرر می شوند." وی گفت: در این درگیری هم قاتل و 
هم مقتول هردو گناهکار هستند. عراق پس از آن که اسیر فساد بود اکنون اسیر 
خشونت و فساد است. امیدوارم که این اعتراضات مسالمت آمیز و با قلوبی سرشار 

از عشق به وطن باشد.
با آغاز خروج حامیان صدر از منطقه سبز بغداد، فرماندهی عملیات مشترک عراق 
نیز در بیانیه ای لغو مقررات ممنوعیت آمد و شد در بغداد و دیگر استان های عراق 

را اعلام کرد.
واکنش مقامات عراقی به عذرخواهی مقتدی الصدر 

»قاسم الاعرجی« مشاور امنیت ملی عراق از موضع  سید مقتدی الصدر در پیامی 
توییتری تشکر کرد و نوشت: آقای مقتدی از شما متشکریم؛ شما بزرگوار هستید.

»ضرورت  بر  توئیتری  پیامی  در  »النصر«  ائتلاف  رئیس  العبادی«  »حیدر 
عقب نشینی فوری همه افراد مسلح از منطقه سبز و خیابان های عراق تاکید کرد و 
گفت: حالا دیگر هیچ توجیهی برای دولت وجود ندارد ]که در مقابل افراد مسلح[
بی دفاع بایستد و نظاره گر باشد؛ به ویژه بعد از سخنرانی سید مقتدی الصدر با هدف 
عقب نشینی مدعیان طرفداری از این جریان، که به لطف وی امروز انجام شد. 
رئیس ائتلاف »النصر« در ادامه پیامش تصریح کرد: »فرد عاقل باید راه حل هایی 
از بازگشت به جنگ پوچ، به خطر انداختن جان شهروندان و  برای جلوگیری 
تضعیف دولت و منافع فرزندانش بیابد«. »همام حمودی« رئیس مجلس اعلای 
اسلامی عراق در بیانیه ای گفت: سید مقتدی الصدر ثابت کرد که فرزند مکتب 
خاندان صدر است؛ خاندانی که وجودشان را فدای دین و ملت کردند. موضع او، 
یک موضع شجاعانه و مسئولانه به خاطر عراقی با عزت، اصلاحات و شکوفایی بود.
»هادی العامری« رئیس ائتلاف »الفتح« نیز در بیانیه ای موضع رهبر جریان صدر، 
در عذرخواهی از ملت عراق را »شجاعانه« توصیف کرد و شایسته قدردانی دانست.
العامری در ادامه این بیانیه افزود: »ابتکار سید مقتدی الصدر برای پایان دادن به 
خشونت های مسلحانه، ابتکاری شجاعانه بود که شایسته سپاس و تمجید است؛ و 

این ابتکار در برهه ای حساس رخ داد که در آن، دشمنان بر گسترش 
مرزهای ایران و عراق بازگشایی شد

حوادث  دلیل  به  که  چذابه  و  شلمچه  مهران،  خسروی،  بین المللی  مرزهای 
سیاسی کشور عراق روزدوشنبه  بسته شده بودند، از دقایقی پیش بازگشایی شدند. 
یوسف افضلی، دبیر کمیته اسکان و تغذیه ستاد مرکزی اربعین در گفت وگو با 
خبرنگار حج و زیارت خبرگزاری فارس با اشاره به اینکه از لحظاتی دیگر موکب ها 
می توانند به مرزها مراجعه و به عراق بروند، اظهار داشت: با تصمیم ستاد مرکزی 
اربعین و برقراری امنیت، مرز شلمچه و مهران برای تردد موکب های اربعینی باز 
شده است و موکب دارانی که وسایل و  تجهیزات خود را قرار بود به عراق ارسال کنند، 

می توانند مجدد اقدام کرده و به مرزها بروند.
وزیر کشور: زائران فعلا به سمت مرزها نروند

 وزیر کشور گفت :گفتنِ اینکه مرز باز است برای ما کفایت نمی کند. زمانی که از 
سلامت زائران مطمئن شویم در خدمت زوار در مرزهای زمینی هستیم. مرز هوایی 

باز است.

در گفت وگو با محبعلی کارشناس مسائل خاورمیانه مطرح شد؛

چرا »مقتدی صدر« عراق را به آشوب کشاند؟
قاسم محبعلی کارشناس مسائل خاورمیانه در رابطه با تحولات جدید عراق گفت: 

به نتیجه نرسیدن ائتلاف احتمال بحران را در عراق بالا برده بود.
وضعیت در عراق با اعلام کناره گیری مقتدی صدر از سیاست متشنج شد. 
طرفداران جریان صدر با هجوم به منطقه سبز وارد کاخ ریاست جمهوری شدند. 
این آشوب، منع رفت و آمد سراسری و تعطیلی جلسات دولت را منجر شد. اما این 
اتفاق مسبوق به سابقه است. مقتدی صدر در اواخر بهمن ماه سال ۱39۲ یکبار از 
عرصه سیاست کناره گیری کرده بود. صدر به دنبال چیست؟ آیا این جریان می 

تواند با این بازی قدرت را بدست بگیرد.
قاسم محبعلی کارشناس مسائل خاورمیانه در این رابطه با اینکه آیا این وضعیت 
قابل پیش بینی بود به خبرآنلاین گفت: قبل از انتخابات واضح بود که هیچ گروهی 
اکثریت لازم را برای تشکیل دولت در عراق ندارد و جریان صدر هم که بیشترین 
کرسی را بدست آورده است نیاز داشت با گروههای دیگر ائتلاف کند، از این رو 
این موضوع و مسائل خاص عراق، وضعیت پیچیده ای را شکل داده بود. به همین 
جهت در بین احتمالات می شد این مورد را نیز مدنظر قرار داد که اگر توافقی 
پیرامون یک دولت موقت سیاسی برای رسیدن به انتخابات جدید حاصل نشود یا 
تفاهمی بین گروههای شیعه بوجود نیاید، بحران عراق اوج و شدت بگیرد. با این 
همه شخصیت مقتدی صدر شخصیت غیر قابل پیش بینی است و او از گذشته و 
در جریان تحولات مختلف نشان داده است که از منطق خاصی پیروی نمی کند و 

در این موضوع هم نمی توان منطق مشخصی برای رفتار او بیان کرد.
محبعلی در پاسخ به این سوال که آیا اعلام خروج از سیاست توسط صدر با هدف 
خاصی انجام شده است، گفت: تحلیل ها بیشتر بر این محور هست که مقتدی 
صدر به دنبال بدست گرفتن قدرت است. این را باید در نظر گرفت که عراق هم 
هنوز در یک وضعیت سیاسی با معیارهای دولت های مدرن نیست. گروهها بر 
اساس معیارهای خانوادگی یا قومی و قبیله ای چه در بین شیعیان و چه سنی ها 
و کردها عمل می کنند و شخصیت ها نیز به شکل خانوادگی نقش ایفا می کنند. 
گروههایی هستند که به دلایل مختلف از وضعیت فعلی ناراضی هستند. گروههای 
قوم گرا یا برخی شیعیان با مداخلات خارجی یا حتی نقش آفرینی ایران در عراق 
ناراضی هستند. عراق همیشه کشوری بوده است که محل بازی بازیگران خارجی 
بوده است. از این رو رفتارها بر اساس رسیدن به هدفی برای آرامش عراق شکل نمی 
گیرد. این کارشناس مسائل خاورمیانه در پاسخ به این سوال که آیا صدر تحت تاثیر 
گروهی خاص است یا تنها به دنبال به هم ریختن بازی گروههای دیگر است گفت: 
مقتدی صدر بر موج عرب گرایی و قوم گرایی و استقلال عراق سوار شده و بالا آمد و 
افکار عمومی عراق هم بعد از حضور نظامی امریکا از مداخلات خارجی سرخورده 
بوده و هستند. صدر به شکل غیر مستقیم تحت تاثیر طرفداران چینن موضوعاتی 
هست و کشورهایی مانند کشورهای عرب خلیج فارس یا جریان های بعثی عراق 
روی او تاثیر دارند. جریانهای بعثی با اینکه تحت عنوان بعث فعالیت نمی کنند ولی 

این جریان هنوز در عراق وجود دارد و از این روند استقبال می کنند.

منصور حقیقت پور فعال سیاسی اصولگرا :

دولت نباید روی تصمیمات غیراساسی و پوپولیستی سرمایه گذاری کند 
یک فعال سیاسی اصولگرا گفت:  دولت سیزدهم نباید بر روی 
تصمیمات غیراساسی و پوپولیستی سرمایه گذاری کند. بلکه 
باید تصمیماتی بگیرد که برای 5۰ و حتی ۱۰۰ سال آینده نظام 

تاثیر بگذارد. 
منصور حقیقت پور فعال سیاسی اصولگرا در گفت وگو با ایلنا، 
در پاسخ به این سوال که با توجه به فرا رسیدن هفته دولت، 
نقاط مثبت و منفی دولت آقای رئیسی از نظر شما چیست، 
و  مردم  با  ارتباط  در  رئیسی  آقای  دولت  جهت گیری  گفت: 
توجه به مسائل آنان بود که با سیاست های کلان نظام که در 
راستای منویات مقام معظم رهبری بود، هماهنگ است. این 
جهت گیری مثبت و خوب بوده اما تیم دولت هماهنگ و کارآمد 
به ویژه در بخش  این فقدان کارآمدی و هماهنگی  و  نیست 
اقتصادی باعث شد تا در ماه های گذشته فشارهای معیشتی 

زیادی به مردم وارد شود.
وی تصریح کرد: دولت سیزدهم نیازمند آن است که با حفظ 
این جهت گیری و رویکرد مردم گرایانه، کادر خود را قوی تر کند تا 

بتواند نتایج مثبت بیشتری را به دست بیاورد. کمتر از یک سال 
وزیر کار از کابینه جدا شد و دو وزیر دیگر در آستانه خروج از تیم 
دولت هستند و این موضوع برای سه تا چهار سال حکومت داری 
مناسب نیست. حقیت پور افزود: موضوع دیگر آن است که با 
توجه به اینکه دولت جهت گیری درستی در مسائل سیاست 
خارجی به کار گرفت اما کارنامه مثبتی در این زمینه نداشت. 
به طور مثال، اگر توافقنامه ۲5 ساله ایران و چین اجرایی می شد 
می توانست در زمینه های رفع تورم، ایجاد اشتغال و گشایش 
اقتصادی کمک کند اما این قرارداد همچنان تعطیل است. 
آن  در  رهبری  مقام معظم  که  بود  پروژه هایی  این طرح جزو 
راهنمایی داشتند و تدبیر آن را ارائه کردند که طرح اقتصادی 
ایران و چین چه مزایای اقتصادی دارد. وی تصریح کرد:  دولت 
برای تکمیل کریدورهای شمال، جنوب، شرق و غرب که برای 
ما حیاتی است تا تجارت غیرنفتی جایگزین تجارت نفتی باشد، 
چه دستاورد و برنامه ای ارائه کرده است؟ به نظر من این موارد 
جزو نقاط ضعف دولت بوده و به همین دلیل باید کادر قوی تر و 

اتاق فکر اساسی برای خود برپا کند. دولت سیزدهم نباید روی 
تصمیمات غیراساسی و پوپولیستی سرمایه گذاری کند. بلکه 
باید تصمیماتی بگیرد که برای 5۰ و حتی ۱۰۰ سال آینده نظام 
تاثیر بگذارد. این فعال سیاسی اصولگرا گفت: امروز چندین 
وزارت خانه در گرو یک جریان سیاسی است و همه درگیر هستند 
که چه کسی قرار است وزیر یا مدیر شود. متاسفانه افراد لایق 
بسیاری در حاشیه نشسته و فقط حرص می خورند. امیدواریم 
دولت بر اساس قول ها و وعده هایی که به مردم داده موفق شود 
چرا که مردم امروز فشارهای زیادی را تحمل می کنند. به طور 
مثال دولت سیزدهم ارز را با نرخ ۲3 هزار تومان تحویل گرفت 
اما امروز 3۰ هزار تومان است. ای کاش حداقل نرخ ارز را بر 
روی همان ۲3 هزار تومان حفظ می کردند تا فشاری بر مردم 
وارد نشود چون بسیاری از طبقات اجتماعی جامعه واقعا بریده 
است. این موضوع به این دلیل است که تیم اقتصادی دولت 
هماهنگ نیست دولت نیازمند شجاعت برای حل مشکلات 
مانده خود مشکلات  باقی  زمان  امیدواریم دولت در  و  است 

را حل کند. حقیقت پور در پاسخ به این سوال که نقاط مثبت 
دولت آقای رئیسی را در کجا می بینید، گفت: دولت رویکردهای 
مثبتی داشته است از جمله آنکه مردمی بوده، سفرهای استانی 
بسیاری داشته و سعی کرده در راستای عمل به فرمایشات 
رهبری حرکت کند اما باید این رفتارها ثمربخش باشد. البته 
نیاز نیست تا این میزان سفر استانی داشته باشد اگر روزانه سه 

تصمیم درست و مهم بگیریم می توان بر مشکلات غلبه کرد.
خود  فکر  اتاق های  در  تا  دارد  نیاز  دولت  امروز   : افزود  وی 
آقای  مثال  طور  به  بگیرد.  اقتصاد  درباره  مهمی  تصمیمات 
تومان  هزار  همان ۲3  سال ۱۴۰5  تا  ارز  نرخ  بگوید  رئیسی 
خواهد شد و به گفته خود عمل کند و هیچ قیمتی افزایش 

نداشته باشد.
تبلیغات  زمان  در  رئیسی  آقای  کرد:  تصریح  ادامه  در  وی 
ریاست جمهوری به مردم وعده داد از روزی که بر سر کار بیاید 
یک فساد هم در جامعه نخواهد دید امروز لازم است دولت در 

زمینه فساد و مبارزه با آن از خود قدرت بیشتری نشان دهد.
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آخرین وضعیت شیوع کرونا دراستان قم
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در ۲۴ ساعت گذشته، ۲ نفر بر اثر ابتلا به کرونا در این استان جان خود را 
از دست دادند. به گزارش عصر سه شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، مهدی مصری با اشاره به آخرین 
وضعیت کووید۱9 در قم، افزود: در ۲۴ ساعت منتهی به هشتم شهریورماه ۱۴۰۱، 3۴ بیمار با علایم ابتلا به کرونا 
پذیرش شدند.وی اضافه کرد: در حال حاضر 5۰ بیمار کرونا مثبت و 76 بیمار مشکوک به کرونا در مراکز درمانی 
قم بستری هستند.وی اضافه کرد: هم اکنون ۱۲6 بیمار در بخش کرونا بستری هستند که حال ۲6 نفرشان وخیم 
است.مصری بیان کرد: در این مدت از 99 نفر تست کرونا گرفته شد که ۱۲ مورد مثبت گزارش شد.به گفته وی، 
مجموع واکسن تزریق شده کرونا در استان قم یک میلیون و 9۲9 هزار و ۴۲7 دُز است.استان قم که از روز جمعه ۱5 
مردادماه جاری در وضعیت قرمز کرونایی و ۲۱ مردادماه در وضعیت نارنجی قرار گرفته بود، با اعلام وزارت بهداشت 

و درمان از روز جمعه چهارم شهریورماه به زرد تغییر رنگ داد.

۱۰ نفر در حوادث ترافیکی مردادماه قم جان باختند
سرپرست مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: ۱۰ نفر در حوادث ترافیکی این استان که در 
مردادماه امسال رخ داد، جان خود را از دست دادند. جلیل گودرزی فر در گفت وگویی افزود: یک نفر از فوتی ها مرتبط 
با موتورسیکلت و 9 نفر نیز در حوادث مرتبط با خودرو جان باختند.وی بیان کرد: در مردادماه ۴۰ هزار و 69۱ تماس 
با مرکز اورژانس ۱۱5 قم برقرار و منجر به انجام هشت هزار و 76۰ عملیات شد.وی اضافه کرد: در این عملیات ها، 
کارشناسان مرکز اورژانس به 9 هزار و ۲۰6 نفر خدمات درمانی ارائه دادند.گودرزی فر گفت: در این مدت یک هزار 
و 7۸5 حادثه ترافیکی در استان قم رخ داد که منجر به مصدوم شدن ۲ هزار و 375 نفر شد.وی افزود: یک هزار و 
۴۱3 تصادف شهری و 37۲ تصادف در محورهای مواصلاتی بوده است.وی خاطرنشان کرد: ۸۲۱ مصدوم به صورت 

سرپایی در محل حادثه درمان و یک هزار و 5۴۴ مصدوم نیز به دلیل وخامت اوضاع به مراکز درمانی منتقل شدند.

جزییات پرونده مهدی جهانگیری 
سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره دوران محکومیت مهدی جهانگیری و اینکه گفته می شود خارج 
از زندان است، گفت: این فرد در 3۰ دی ۱399 از ناحیه شعبه 36 دادگاه تجدیدنظر به جرم قاچاق ارز به میزان 
6۰7 هزار و ۱۰۰ یورو و یکصد و هشت هزار دلار، تحصیل مال از طریق نامشروع، خودداری از ارائه اطلاعات واقعی 
به سازمان بورس به دو سال حبس، ضبط ارز قاچاق، جزای نقدی بدل از شلاق و جزای نقدی معادل دو برابر ارز 
قاچاق محکوم شده است که از تاریخ ۱۸ اردیبهشت ۱۴۰۰ به زندان اعزام شده  و پایان حبس مشخص است.. 
سخنگوی قوه قضاییه اضافه کرد: نامبرده جزای نقدی را در موعدهای قانونی رد کرده و به بیت المال وارد شده است. 
وی افزود: ایام باقیمانده حبس کمتر از ۸۰ روز است و مطابق آیین نامه سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی 

کشور می تواند برابر مقررات از مرخصی استفاده کند و پایان حبس وی معلوم است و جای ابهامی باقی نمی ماند.

2۳4 ایرانی در آذربایجان محبوس هستند
دادستان کل کشور گفت: طبق آمارها حدود ۲3۴ نفر از ایرانیان که عمده جرایم شان مواد مخدر است در 
آذربایجان محبوس و محکوم شدند و از کشور آذربایجان نیز ۱۴ نفر در ایران محبوس هستند. حجت الاسلام 
والمسلمین محمد جعفر منتظریدر دیدار  با دادستان کل کشور جمهوری آذربایجانعنوان کرد: تعداد زندانیان در 
2 کشور خیلی زیاد است، باید به صورت مستمر رصد کنیم و تبادل زندانیان هر از چندگاهی انجام شود.دادستان 
کل کشور اضافه کرد: متأسفانه افراد خلافکار گاهی اوقات با توجه به حسن روابط دو کشور، ممکن است سو 

استفاده هایی کنند که نباید اجازه این نوع اقدامات انجام شود.

سهمیه بنزین ۳۰۰۰ تومانی ۱۰۰ لیتر کم شد
جلیل سالاری، مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی کشور در جمع خبرنگاران اظهار داشت: 
از ماه جاری، سهمیه بنزین 3۰۰۰ تومانی در کارت های سوخت خودرو های شخصی با کاهش ۱۰۰ لیتری، از 

۲5۰ لیتر در ماه به ۱5۰ لیتر در ماه کاهش یافت.

سپیده رشنو آزاد شد
وکیل مدافع سپیده رشنو از آزادی موکلش با تودیع وثیقه خبر داد. نعیم رضا نظامی چهارمحالی در گفت وگو با 
ایسنا، در این باره اظهار کرد: موکلم روزسه شنبه با قرار وثیقه از زندان آزاد شد.نعیم رضا نظامی چهارمحالی روز 
دوشنبه  به ایسنا گفته بود که جلسه اول رسیدگی به اتهامات موکلم برگزار شد و قرار بازداشت موقت او فک و تبدیل 

به قرار وثیقه شد. 

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

توقیف پراید حامل ۴ کیلو ۹۰۰ گرم هروئین
فرمانده انتظامی استان قم گفت: با توقیف یک دستگاه خودرو پراید در محور "تهران-قم"، یک 

محموله هروئین کشف و متهم اصلی و 3 خرده فروش مواد مخدر نیز در این رابطه دستگیر شدند 
سردار سید محمود میرفیضی اظهارداشت: در پی کسب خبری مبنی بر اینکه یک قاچاقچی مواد 
مخدر قصد دارد از تهران یک محموله مواد افیونی را با عبور از محور مواصلاتی استان قم به شهرستان 
کاشان منتقل کند، بنابراین موضوع با هماهنگی مقام قضائی در دستور کار مأموران پلیس مبارزه با مواد 
مخدر استان قم قرار گرفت. وی افزود: در ادامه مأموران به محل های مورد نظر در این محور مواصلاتی 
اعزام و با کنترل تردد خودروهای عبوری، خودرو موصوف را شناسایی و توقیف کردند. فرمانده انتظامی 
استان قم گفت: با دستگیری متهم، خودرو پراید نیز مورد بازرسی قرار گرفته و ۴ کیلو و 99۰ گرم 
هروئین در قالب 5 بسته حدود یک کیلوگرمی از داخل صندوق عقب خودرو کشف شد، همچنین 
مأموران پلیس به شهرستان کاشان اعزام و ۲ خریدار مواد مخدر را نیز دستگیر و از آن ها 6۱۴ میلیون 
ریال وجه نقد، یک دستگاه خودرو پژو پارس و یک دستگاه موتورسیکلت توقیف شد. سردار میرفیضی 
با اشاره به کشف 75۰ گرم هروئین و ۴7 گرم شیشه در بازرسی از خودروی پژو پارس، تصریح کرد: 
همچنین در بازرسی از منزل متهم اصلی در تهران، 7۸6 گرم هروئین در قالب 6۸ بسته آماده فروش 
کشف و همسر وی نیز دستگیر شد. فرمانده انتظامی استان افزود: درنهایت متهمان به همراه پرونده 

تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

توقیف محموله دوربین مداربسته قاچاق 
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان از کشف محموله دوربین مداربسته قاچاق، طی بازرسی از 

یک دستگاه خودرو پژو ۴۰5 خبر داد .
سرهنگ ولی ترابی اظهارداشت: مأموران یگان تکاوری ۱۲۲ فرماندهی انتظامی استان در اجرای تور 
ایست و بازرسی در بلوار شهید خداکرم یک دستگاه خودرو پژو ۴۰5 را به ظن حمل بار قاچاق متوقف 
کردند. وی افزود: در بررسی اولیه مشخص شد خودرو حامل کالای قاچاق بوده بنابراین یک نفر در این 
رابطه دستگیر و خودرو توقیف شد. معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم گفت: طی بازرسی 
از خودرو مذکور 7 دستگاه ضبط دوربین، ۴۰ عدد مودم، ۲7 عدد دوربین مداربسته و لوازم آرایشی و 
بهداشتی فاقد مجوز و قاچاق کشف شد. سرهنگ ترابی اضافه کرد: در نهایت متهم به همراه پرونده 

تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف 1۳ کیلو تریاک از خودرو پژو
جانشین فرمانده انتظامی استان از کشف ۱3 کیلو تریاک طی بازرسی از یک دستگاه خودرو پژو ۴۰5 

در محور مواصلاتی این استان خبر داد 
سردار بهادر اسماعیلی اظهارداشت: در پیگیري اطلاعاتي پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم بر 
روي عناصر اصلي تهیه و توزیع مواد مخدر مشخص شد یک قاچقچی مواد مخدر با یک دستگاه خودرو 
پژو۴۰5 قصد دارد یک محموله ی مواد افیونی را از جنوب کشور با عبور از محور مواصلاتی قم به استان 
تهران منتقل کند، بنابراین موضوع در دستور کار پلیس قرار گرفت. وی افزود: سپس مأموران ضمن 
هماهنگي قضائي به محورهاي مواصلاتي استان اعزام و نسبت به کنترل نامحسوس تردد خودروهاي 
عبوري اقدام کردند . این مقام انتظامی استان قم اظهار کرد: در ادامه خودرو پژو روئیت و پس از توقیف 
۲ نفر سرنشین آن دستگیر و طی بازرسی صورت گرفته ۱3 کیلوگرم تریاک کشف شد. جانشین فرمانده 
انتظامی استان قم اضافه کرد: در نهایت متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل 

قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف 1۲ هزار و ۸۰۰ بسته تنباکو قاچاق 
جانشین فرمانده انتظامی استان از توقیف ۲ دستگاه خودرو پژو ۴۰5 و کشف ۱۲ هزار و ۸۰۰ بسته 
تنباکو قاچاق در این رابطه خبر داد . سردار بهادر اسماعیلی اظهارداشت: مأموران یگان تکاوری استان 
در اجرای طرح مقابله با خودروهای قاچاق بر ، ۲ دستگاه خودرو پژو ۴۰5 را در جاده قدیم "قم-تهران" 
به ظن حمل بار قاچاق متوقف کردند. وی افزود: در ادامه با هماهنگی مقام قضائی خودروها به یگان 
منتقل و در بازرسی صورت گرفته از یکی از آن ها 6۴۴ بکس و از خودرو دیگر نیز 636 بکس ۱۰ عددی 

تنباکو در مجموع ۱۲ هزار و ۸۰۰ عدد تنباکو قاچاق کشف و ۲ نفر در این رابطه دستگیر شدند.

معاون اموراقتصادی استاندار قم :

برای افزایش ماندگاری زائران 
زیرساخت نداریم

برای  زیرساخت لازم  اینکه  به  توجه  با  قم گفت:  استاندار  اموراقتصادی  معاون  
ماندگاری بیش از یک روز را نداریم متاسفانه توقف بالغ بر 5۰ درصد زائران در قم کمتر 

از 6 ساعت است، براین اساس درصدد تامین زیرساخت ها هستیم.
محسن امیدیان در گفت وگو با خبرنگاران ضمن گرامیداشت هفته دولت اظهار 
کرد: در ادامه روند آغاز شده در ماه های آتی نیز طرح های اقتصادی در حوزه صنعت 
و کشاورزی، خدمات و گردشگری به بهره برداری می رسد است که البته منظور از 

گردشگری، زیارت و گردشگری مذهبی است.
معاون اقتصادی استاندار قم افزود: بیش از ۲۸7 طرح در صنایع کوچک و متوسط و 
بزرگ در یک سال گذشته به بهره برداری رسیده که حجم سرمایه  گذاری بالغ بر ۲۸۰۰ 

میلیارد تومان و اشتغال بیش از 69۰۰ نفر در سه حوزه است.
وی تصریح کرد: در حوزه احیای واحدهای راکد کارهای ویژه ای آغاز شد، وقتی 
واحدی راکد می شود علت عمده آن عدم توانایی بهره بردار در حوزه نقدینگی و یا بحث 

مدیریتی و نیروی انسانی است.
امیدیان بیان کرد: وقتی طرحی را بهره برداری کنیم به سرمایه گذاری نیاز است؛ اگر 
بتوانیم سرمایه ای را تا 3۰ درصد تزریق کنیم واحد می تواند به جریان تولید بازگردد ، در 

این راستا احیای واحدهای راکد و نیمه راکد در دستور کار است.
با  و  با هدف گذاری دولت  واحد  وی عنوان کرد: در طول یک سال گذشته 37 
سرمایه گذاری بالغ بر 7۰ میلیارد تومان که عمدتا تسهیلات بانکی است به مدار تولید 

بازگشته و ۴۰۰ اشتغال جدید ایجاد شد.
معاون اقتصادی استاندار قم خاطرنشان کرد: در هر سه حوزه خدمات و کشاورزی و 
صنعت باید برنامه ریزی کنیم، ما مزیت ویژه ای در حوزه زیارت داریم و با توجه به اینکه 

در مسیر راه مواصلاتی ۱7 استان هستیم، از دسترسی خوبی برخورداریم.
وی گفت: با توجه به اینکه زیرساخت لازم برای ماندگاری بیش از یک روز را نداریم 
متاسفانه توقف بالغ بر 5۰ درصد زائران در قم کمتر از 6 ساعت است، براین اساس 

درصدد تامین زیرساخت ها هستیم.
امیدیان افزود: قم پایگاه اهل بیت)ع( و مرکز تشیع و حوزه علمیه است و قطب اول 
نشر آثار مذهبی است و این جاذبه فراوانی برای زائران فراهم می کند، اگر زیرساخت های 
اقامتی و تفریحی و مذهبی تامین شود، ماندگاری زائر به بیش از ۲۴ ساعت می رسد. 

معاون اقتصادی استاندار قم تصریح کرد: اولویت های دولت در اشتغال و تولید در 
تبصره ۱6 و ۱۸ خود را نشان می دهد، مجموع اعتبارات در کشور 6۰ هزار میلیارد 
در سال گذشته بوده و دولت جدید ۱۸7 هزار میلیارد تومان را پیشنهاد داده و مصوب 

کرده است که باید حتما برای آن برنامه ریزی کنیم.
وی گفت: نگاه دولت همین است و سهم استان قم سه برابر شده و با توجه به 
برش های استانی باید برای جذب صددرصدی برنامه ریزی کنیم، در اشتغال یک 
میلیون نفری کشور سهم قم ۱9 هزار و ۴۰۰ نفر است که امیدواریم در سال ۱۴۰۱ 

به این عدد برسیم.

مدیر منطقه هشت شهرداری قم  مطرح کرد :

موقعیت ویژه پردیسان برای 
سرمایه گذاری بخش خصوصی 

مدیر منطقه هشت شهرداری قم با اشاره به موقعیت ویژه و مناسب این منطقه برای 
بخش خصوصی جهت سرمایه گذاری گفت: ظرفیت هایی مانند بوستان غدیر، سرانه 
فضای سبز بالا به نسبت دیگر مناطق، سایت 5۰هکتاری بوستان ملل، موقعیت 

مکانی منطقه و... ازجمله مزایای پردیسان برای سرمایه گذاران است.
محمدحسین علی اکبری در حاشیه بهره برداری از پروژه خدماتی تفریحی کهکشان 
غدیر در بلوار الغدیر با اشاره به اهمیت بحث سرمایه گذاری در توسعه و پیشرفت شهر 
اظهار داشت: پروژه های سرمایه گذاری مانند پروژه کهکشان غدیر باعث رونق و توسعه 
شهر می شوند. مدیر منطقه هشت شهرداری قم با بیان اینکه مجموعه مدیریت شهری 
در حوزه های مختلف آماده همکاری با سرمایه گذاران است، ابراز کرد: شهرداری قم 
همواره با مشوق های مختلف از سرمایه گذاران حمایت می کند. وی در ادامه با به 
بهره برداری از پروژه کهکشان غدیر افزود: این مجموعه بیش از ۱۰هزار مترمربع زیربنا 
دارد که شامل کاربری هایی نظیر فوت کورت، سینما، تالار پذیرایی، شهربازی و… 
است. علی اکبری با اشاره به موقعیت ویژه و مناسب این منطقه برای بخش خصوصی 
جهت سرمایه گذاری گفت: ظرفیت هایی مانند بوستان غدیر، سرانه فضای سبز بالا 
به نسبت دیگر مناطق، سایت 5۰هکتاری بوستان ملل، موقعیت مکانی منطقه و… 

ازجمله مزایای پردیسان برای سرمایه گذاران است.
 

با حجم سرمایه گذاری ۲85۰ میلیارد ریالی؛

مجتمع خدماتی تفریحی کهکشان 
غدیر قم افتتاح شد

فاز نخست مجتمع خدماتی تفریحی کهکشان غدیر امروز همزمان با هفته دولت 
به صورت رسمی مورد بهره برداری قرار گرفت.

به گزارش شهرنیوز، آیین بهره برداری و افتتاح مجتمع خدماتی تفریحی کهکشان 
غدیر روزسه شنبه  با حضور معتمدی معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری، 
ذاکریان فرماندار قم، دکتر اسلامی رئیس شورای اسلامی شهر، دکتر سقائیان نژاد 
شهردار، سید مهدی قریشی و ابوالقاسم مقیمی دیگر معاونان استاندار، ارجمندی 
مدیرکل میراث فرهنگی استان، اعضای شورای اسلامی شهر قم و معاونین شهردار به 

همراه شماری از مدیران استانی و شهری برگزار شد.
حجم سرمایه گذاری انجام شده برای این مجتمع افزون بر ۲ هزار و ۸5۰ میلیارد ریال 

بوده که سهم شهرداری از آن مربوط به عرصه و مجوزات مربوطه است.
این طرح شاخص خدماتی تفریحی از سال 95 در 3۲ هزار مترمربع زیربنا و ۱۰هزار 
متر عرصه وارد فاز اجراشده بود که در هفته دولت امسال به بهره برداری رسید که با 

افتتاح آن حدود ۱35 اشتغال مستقیم ایجادشده است.
افزایش سرانه خدماتی، تفریحی و گردشگری، افزایش ساعت ماندگاری زائران و 

اشتغال زایی برای بیش از ۱3۰ نفر از اهداف مهم این پروژه خدماتی تفریحی است.
 

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم :

زمین تنیس بوستان علوی قم
 به بهره برداری رسید

زمین  افتتاح  از  قم  ورزشی شهرداری  و  اجتماعی   سرپرست سازمان فرهنگی، 
استاندارد تنیس لطفی در بوستان علوی خبر داد.

حجت الاسلام سیداحمد طباطبایی نژاد روزسه شنبه در حاشیه افتتاح ۴۰ پروژه 
مجموعه مدیریت شهری قم به مناسبت هفته دولت، با اشاره به بهره برداری از زمین 
تنیس مجموعه بوستان علوی اظهار داشت: این زمین تنیس از استانداردهای لازم 
برخوردار بوده و می توان از آن به عنوان یکی از زمین های ملی این رشته ورزشی یادکرد.
وی  دقت و کیفیت بالای احداث این زمین تنیس را مورد توجه قرار داد و خاطرنشان 
کرد: برای بهره برداری و افتتاح از این طرح ورزشی در مجموعه تفریحی بوستان علوی، 

افزون بر یک میلیارد تومان سرمایه گذاری انجام شده است.
سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم ابراز کرد: این زمین به 
خاطر احداث در فضای باز ویژه آقایان است و شهرداری قم تلاش می کند در پروژه های 

آینده ورزشی، زمینی جهت استفاده بانوان نیز احداث کند.
 

همزمان با هفته دولت ؛

فرهنگسرای مجازی “سرای شهر” 
در قم رونمایی شد

همزمان با هفته دولت از سامانه برخط فرهنگسرای مجازی با عنوان »سرای شهر« 
باهدف ایجاد فضای تعاملی بین شهروندان و شهرداری با برخورداری از امکانات 
مختلف حوزه مدیریت شهری قم به ویژه در حوزه فرهنگی و اجتماعی رونمایی به عمل 

آمد.
حجت الاسلام سید احمد طباطبایی نژاد روزسه شنبه در آیین بهره برداری از ۴۰ 
پروژه شهری قم و رونمایی از فرهنگسرای مجازی سازمان فرهنگی، اجتماعی و 
ورزشی شهرداری قم به مناسبت هفته دولت، اظهار داشت: سامانه برخط سرای 
شهر با بهره گیری از توان شرکت های دانش بنیان بومی برای ایجاد ارتباط دوسویه بین 

شهروندان و مجموعه مدیریت شهری راه اندازی شده است.

رئیس شورای هماهنگی دستگاه های وزارت اقتصاد در قم گفت: سال جاری 
65 میلیون دلار سرمایه گذاری خارجی در قم صورت گرفته است که در مقایسه 

با مدت مشابه سه برابر شده است.
مهدی فراهانی در گفتگویی اظهار داشت: با استقرار دولت سیزدهم با توجه 
به منویات رهبری در شعار سال اعتبارات و تسهیلات در قالب تبصره ۱۸ قانون 
بودجه ۱۴۰۰ ابلاغ شد. مدیرکل امور اقتصاد و دارایی استان قم افزود: پرداخت 
این اعتبارات در گذشته 377 میلیارد تومان در استان قم با ۱77 طرح بوده در 
صورتی که تا این لحظه با اعتبار استان ۱,۰۰۰ میلیارد تومان از این محل 557 
طرح به میزان 53۰ میلیارد تومان پرداخت شده است. وی بیان کرد: همچنین 
۲77 طرح با ۲۸۰ میلیارد تومان در آستانه پرداخت است که تا پایان شهریور 

اعتبارات در قالب بنگاه های تولیدی و مشاغل خانگی و دانش بنیان و پروژه های 
پیشران تعلق می گیرد. فراهانی عنوان کرد: با توجه به اینکه در سال ۱۴۰۱ 
اعتبار استان به مبلغ ۲,۲۰۰ میلیارد تومان می رسد همه بنگاه های تولیدی و 
صنعتی و اصناف می توانند جهت دریافت تسهیلات به اداره های متولی با سود 
مناسب در جهت افزایش اشتغال زایی و تولید مراجعه کنند، در این میان ۲۲۰ 
میلیارد تومان از تسهیلات مختص شرکت های دانش بنیان است. وی با اشاره 
به دستاوردهای دولت تصریح کرد: از پایان دولت قبل ۲۰ میلیون دلار سرمایه 
گذاری خارجی در قم ثبت شده اما در سال جاری 65 میلیون دلار سرمایه 
گذاری خارجی در قم صورت گرفت است که نسبت به مدت مشابه سه برابر 

شده است، البته مطلوب ما نیست دنبال سرمایه گذاری های بزرگی هستیم .

رئیس شورای هماهنگی دستگاه های وزارت اقتصاد در استان قم مطرح کرد:

افزایش ۳ برای  سرمایه گذاری دراستان قم 

 ۴۰ پروژه شهری قم با اعتباری افزون بر یک هزار میلیارد تومان روز سه شنبه همزمان با 
هفته دولت و با حضورمسئولان شهری و استانی به بهره برداری رسید.

براساس این گزارش، آیین بهره برداری و افتتاح ۴۰ پروژه مجموعه مدیریت شهری قم در 
حوزه های مختلف سرمایه گذاری، حمل ونقل و ترافیک، فضای سبز، خدمات شهری و غیره 
با حضور شماری از مسئولان استانی در یکی از مجتمع های جدید تفریحی تجاری قم برگزار 

شد.
رئیس شورای اسلامی شهر قم :

بهره برداری از۱۹۱ پروژه شهری ازابتدای سال تاکنون
رئیس شورای اسلامی شهر قم در بخشی از این آیین، گفت: از ۲ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان 
پروژه هفته دولت قم حدود هزار میلیارد تومان از آن مربوط به پروژه های مدیریت شهری 
است. حسین اسلامی افزود: از ابتدای سال جاری ۱9۱ پروژه شهری به میزان ۱۴۰۰ 
میلیارد تومان در قم به بهره برداری رسیده و تا پایان سال 3 هزار میلیارد تومان پروژه شهری 
دیگر به بهره برداری خواهد رسید.  وی با اشاره به اتحاد و هماهنگی بین مدیریت شهری 
و دستگاه های دولتی قم، ادامه داد: خدمت به مردم و تسریع در انجام طرح های عمرانی 
جلوه مهم این اتحاد و هماهنگی است. رئیس شورای اسلامی شهر قم اهمیت مبحث 
سرمایه گذاری در مدیریت شهری را مورد توجه قرار داد و گفت: مطابق اصل ۴۴ قانون 
اساسی، بخش خصوصی مکمل فعالیت های اقتصادی دولت است و ورود حاکمیت به این 
مباحث از سر اجبار است. وی بابیان اینکه نگاه به سرمایه گذاری در قم اصلاح شده و روند 
کنونی نیز به صورت مستمر در حال تکمیل است، افزود: در مساله سرمایه گذاری، اهلیت 

سرمایه گذاری باید موردتوجه باشد.
شهردار قم مطرح کرد:

بلوار پیامبر اعظم)س( بهترین بستر سرمایه گذاری قم
جذب  در  می تواند  که  بسترهایی  از  یکی  قم  در  گفت:  مراسم   دراین  نیز  قم  شهردار 

سرمایه گذار و تولید خدمت موفق باشد، بلوار پیام اعظم)ص( است.
دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد با اشاره به اینکه در هر کاری نیت و هدف بسیار مهم است، 

اظهار داشت: همچنین برنامه ریزی و انسجام در عمل از ارکان اصلی یک اقدام است.
وی با بیان اینکه نیت ما در پروژه ها حفظ شان قم است، مطرح کرد: در مباحث فضای سبز 

نیز خوشبختانه اقدامات بسیار مؤثری انجام شده است.
شهردار قم ادامه داد: ۱3 هزار میلیارد تومان در سال ۱۴۰۰ پروژه افتتاح شده است در 

شرایطی که بودجه شهرداری در حدود ۴ هزار میلیارد تومان است.

وی با اشاره به اینکه تا پایان سال نیز حدود چند هزار میلیارد تومان پروژه در قم افتتاح 
می شود، عنوان کرد: تولید خدمت با مردم است و هدف ما آماده سازی زیرساخت های 

مناسب در این زمینه است.
سقائیان نژاد با تأکید بر اینکه متأسفانه در کشور، سرمایه گذار جایگاه خود را پیدا نکرده 
است، خاطرنشان کرد: در قم یکی از بسترهایی که می تواند در جذب سرمایه گذار و تولید 

خدمت موفق باشد، بلوار پیام اعظم)ص( است.
تخصیص ۲۰۰ هکتار از اراضی اطراف جمکران برای پارکینگ 

وی با اشاره به اینکه با همکاری مجموعه مدیریت استان، در تلاش هستیم زیرساخت های 
این منطقه حاضر شود، تصریح کرد: همچنین تملک هایی که باید در این منطقه انجام شود، 

نیز در حال پیگیری است.
شهردار قم با بیان اینکه ظرفیت 6 هزار پارکینگ خودرو و ۲ هزار و ۱۰۰ پارکینگ موتور در 
قم داریم، یادآور شد: متأسفانه نیاز شهر بسیار بیش تر از این ظرفیت است و پیگیری های لازم 

در خصوص تخصیص زمین برای شهر در حال انجام است.
اطراف  زمین های  از  هکتار  که ۲۰۰  دادند  وعده  رئیس جمهور  معاون  داد:  ادامه  وی 
جمکران به پارکینگ اختصاص یابد که می تواند در مراسم های مختلف ازجمله نیمه شعبان 

بسیاری از مشکلات را برطرف کند.
تلاش مدیریت شهری برای ایجاد نشاط اجتماعی در جامعه 

سقائیان نژاد با اشاره به اینکه هزار و ۱۰۰ پارکینگ در سال ۱۴۰۲ آغاز و تلاش می کنیم تا 
پایان سال آینده نیز به بهره برداری برسانیم، ابراز کرد: به ثمررساندن این پروژه ها تنها با وحدت 
و همدلی انجام خواهد شد. وی با بیان اینکه هدف ما ایجاد شادابی و نشاط برای مردم است، 
ابراز کرد: در کنار ایجاد شادابی و نشاط رویکرد آماده سازی زیرساخت های مناسب برای 

فرهنگ سازی نیز دنبال می شود. 
معاون استاندار قم:

پروژه های نیمه کاره قم تا یک سال آینده افتتاح می شود
برخی  جز  به   گفت:  مراسم  نیزدراین  قم   استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
پروژه های شاخص مانند فرودگاه و مونوریل، سایر پروژه های نیمه کاره قم تا یک سال آینده 

به بهره برداری خواهد رسید.
ابراهیم معتمدی اظهارداشت : نظام مسائل اصلی استان قم در مباحث مختلف به صورت 

دقیق شناسایی و احصاء شده است.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم، ادامه داد: بعد از افتتاح طرح های نیمه کاره 

عمرانی، کلنگ پروژه های جدید استان به زمین زده خواهد شد.
معتمدی ادامه داد: از ۲ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان پروژه قابل بهره برداری قم در هفته 
دولت، حدود یک هزار میلیارد تومان از آن مختص به مجموعه مدیریت شهری است که افزون 

بر یک سوم آن در حوزه سرمایه گذاری و پروژه های مشارکتی بوده است.
از بخش خصوصی،  و حمایت  اهمیت مساله سرمایه گذاری  بر  تاکید  با  ادامه  در  وی 
اظهار داشت: برای تأمین منابع پایدار توسعه و رشد شهری هیچ راهی جز حمایت از بخش 

خصوصی وجود ندارد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم یادآور شد: شهرداری قم عملکرد قابل توجهی 
در حوزه های مختلف مدیریت شهری داشته و هم اکنون بسیاری از کلان شهرهای کشور 

عملکرد خود را با اقدامات شهرداری قم مقایسه می کنند.
معتمدی در پایان با اشاره به وفاق و اتحاد بین مسئولان استانی و شهرداری، بیان کرد: 

شرایط مطلوبی برای خدمت رسانی و توسعه همه جانبه قم به وجود آمده است.

با حضورمسئولان شهری و استانی؛

4۰ پروژه شهری قم به بهره برداری رسید

اخطار جدید حزب الله به صهیونیست ها: فرصت زیادی ندارید 

طرح:محمدعلی رجبی

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: 
۱۱ میلیارد تومان کمک بلاعوض در دولت سیزدهم 
جذب و به موسسه های فرهنگی قم پرداخت شد تا 

بخشی از مشکلات آن ها رفع شود.
امیرعلی عموزاده روز سه شنبه در نشست خبری 
دولت  در  داشت:  اظهار  دولت  هفته  مناسبت  به 
سیزدهم کارهایی در قم شکل گرفت که اولین آن 
ارشاد  و  فرهنگ  کل  اداره  راهبردی  سند  تدوین 
اسلامی بود که ضرورت مهمی برشمرده می شود تا 

نقشه راهی برای حرکت دقیق تر داشته باشیم.
میهمانان  برای  را  جامعی  برنامه  کرد:  بیان  وی 
خارجی و اتباع با عنوان پیوست فرهنگی تدوین می 
کنیم و بزودی برنامه های عملیاتی آن را منعکس 
حوزه  در  مجوز   ۴7۲ گفت:   وی  کرد.  خواهیم  
مطبوعات و رسانه در قم صادر شده است و در مورد 
این که نشریات فعال استان قم دفتر داشته باشند 
اداره کل فرهنگ و ارشاد قم مسوولیتی در قبال در 

اختیار گذاشتن دفتر به نشریات ندارد.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم ابراز 
موسسه  و ۴7۸  انتشارات  و ۴۴۱  هزار  داشت: ۲ 
فرهنگی و هنری در قم وجود دارد و اگر بنا باشد به 
کلیه آن ها دفتر بدهیم در وسع این اداره کل نیست 
و می توان تدبیری کرد قسمتی از مبلغ رهن دفاتر در 

قالب وام پرداخت شود.
وی بیان کرد: طی یک ماه آینده چهار سالن سینما 
در بازار بزرگ شهر قم افتتاح می شود و استانداردهای 
وی  کند.  می  برابری  جهانی  استانداردهای  با  آن 
در  نیز  قم   مقدس  دفاع  موزه  باغ  سینمای  افزود: 
دفاع مقدس  برای هفته  و  است  اندازی  راه  دست 

افتتاح می شود.
عموزاده تاکید کرد که باید برای ارتقای سواد رسانه 
ای خبرنگاران اقدام شود تا رشد و تعالی مطبوعات 
را شاهد باشیم و اگر خانه مطبوعات استان قم ردیف 

بودجه داشته باشد آن را احیا خواهیم کرد.
برای  خبرنگاران  از  یکی  سوال  به  پاسخ  در  وی 
گفت:  قم  استان  سینماهای  از  تعدادی  تعطیلی 
سینمای کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 
مشکل فنی دارد و در حال مرتفع شدن طی یکی دو 

ماه آینده است.
وی با اشاره به انجام برخی تعمیرات در سینماهای 
چهار  قم  استان  سینمای  هشت  از  گفت:  قم 
سینما فعال است و به علاوه چهار سینمایی که در 
ظرفیت  به  جدید  های  سالن  هستند  ترمیم  حال 

سینماهای قم افزوده می شود.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم افزود: 
اواخر آبان امسال برگزاری دومین کنگره ملی شهدای 

استان را خواهیم داشت که با رایزنی انجام شده یک 
فیلم به کارگردانی جواد افشار برای آن کنگره ساخته 

می شود و تهیه کننده آن نیز مشخص شده است.
وی ادامه داد: برای برگزاری این کنگره هم چنین 
سمفونی مقاومت توسط اهالی موسیقی قم در حال 

تهیه است.
عموزاده افزود: قرارداد یک نمایش نیز به مناسبت 
کل  اداره  با  قم  استان  شهدای  کنگره  برگزاری 
هنرهای نمایشی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در 

حال انعقاد است.
وی در ادامه سخنانش در پاسخ به سوالی در مورد 
عدم اکران برخی فیلم ها در استان قم گفت: در زمان 
ما چنین اتفاقی نیفتاد و شاهد بودیم مخالفت هایی 
با اکران فیلم علفزار وجود داشت و وزیر ارشاد و رئیس 
سازمان سینمایی عنوان کردند که مجوز کلی است 
البته قم ویژگی ها و مختصات خود را دارد ولی قریب 

به اتفاق فیلم ها در قم هم اکران می شود.
عموزاده در پاسخ به سوال یکی از خبرنگاران که 
عنوان کرد چرا به آموزشگاه های موسیقی و نمایش 
در قم مجوز داده نمی شود گفت: هر فردی می تواند 
برای آموزشگاه های موسیقی و نمایش درخواست 
به  باشد  داشته  را  شرایطش  اگر  و  بدهد  مجوز 

آموزشگاهش مجوز داده می شود.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم خبرداد:

پرداخت11 میلیارد تومان کمک بلاعوض به موسسات فرهنگی


